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D A N  B O Y T E R :

I flere år skjulte bestyrelsesmedlem og direktør Dan Boyter sin seksualitet 
for at kunne fokusere på at udvikle familievirksomheden Pressalit. 

En fremgangsmåde, han ikke vil anbefale andre.
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Få det juridiske overblik
som offentlig leder

Juridisk udviklingsprogram for offentlige ledere

Kammeradvokatens tilbyder en modulopbygget 
lederuddannelse, der gør dig i stand til at spotte 
juridiske udfordringer, som der bør tages hånd om.

Uddannelsen er målrettet offentlige ledere og ansatte 
med lederpotentiale og -ambitioner, der løbende står 
overfor juridiske udfordringer, som de gerne skal 
kunne identificere hurtigt og instinktivt. På uddan-
nelsen kvalificerer vi dig til at genkende juridiske 
opmærksomhedspunkter i forbindelse med sagsbe-
handling, strategi, policyudvikling og implementering.

Du får en række praktisk anvendelige redskaber og 
juridiske ”genkendelsesmekanismer”, som du straks 
kan bruge aktivt i dit daglige arbejde.

Efter uddannelsen vil du kunne bidrage til at sikre 
retssikkerhed hele vejen rundt i organisationen.

Tilmelding til nyt hold
Vi starter nyt hold efteråret 2018. Undervisningen 
varetages af Danmarks førende specialister.

Læs mere på www.kammeradvokaten.dk/
juridiskudviklingsprogram

Vi søger dygtige fuldmægtige. Læs mere på horten.dk/karriere

Vi arbejder med uddelegering af ansvar og  
stor medbestemmelse. Vi tror på forskellighed,  

og vi tror på, at det tiltrækker de absolut bedste 
kandidater ikke kun at tilbyde magt, men også  

at tilbyde agt. kald det bare karma. Vi kalder det  
en dynamisk virksomhed, som er gearet til at  

rådgive andre om at agere i en moderne virkelighed. 
Og ja, vi har høje ambitioner på kommende 

medarbejderes vegne.

karma 
er Også en lOV
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VI SØGER
ADVOKATFULDMÆGTIGE

TIL FEBRUAR 2019

Er du en af vores nye 
advokatfuldmægtige?
Hvis du spørger os, er der kun ét svar på spørgsmålet om, hvor du skal starte din karriere. 

Bech-Bruun søger netop nu nye talentfulde advokatfuldmægtige i Aarhus og København 
med start den 1. februar 2019. I Bech-Bruun arbejder vi med nogle af de største sager i 
ind- og udland. Du vil her få mulighed for at lære af nogle af Danmarks dygtigste og mest 
erfarne advokater. Og få sat fokus på din faglige og personlige udvikling.

Vi sikrer dig en god start på din karriere.

Læs mere om os på                     Følg os på
www.bechbruun.com                www.facebook.com/bechbruun
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P O R T R Æ T :  T R Æ N E R  T O P L E D E R E  I  S Å R B A R H E D

Mette Stuhr underviser ledere på en af verdens mest prestigefyldte business-uddannelser, INSEAD i Paris. 
Hun sætter konstant ’røven i klaskehøjde’, når hun trækker topchefer helt derud, hvor de har svært ved at bunde. 

16 Kampen for 
mangfoldighed er ikke slut
Meget er ændret over de seneste 
årtier for seksuelle minoriteter på 
arbejdsmarkedet. Men der er stadig 
barrierer, lyder det fra erhvervsmanden 
Dan Boyter.

INDHOL D

14
M O D E R N E  T I D E R 

Per Helge har fået en 
mail. En rigtig ferie-
stinker, som en kollega 
har lagt, lige inden 
turen gik sydpå.

A R B E J D S L I V

T E M A

24 Konsulentbranchen 
i kraftig vækst

Store konsulenthuse ansætter 
djøfere som aldrig før. Og 
det er ikke kun stræbsomme 

nyuddannede, der søger mod branchen 
– der bliver også stadig flere erfarne 
konsulenter. 

30 ”Jeg valgte den 
praktiske MBA frem 
for den teoretiske”

31 ”Det er sådan 
lidt ekstremsport 
for nørder”

32 ”Det er selvfølgelig 
et skulderklap, 
hvis man klarer sig 
gennem nåleøjet”
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’Alle hader 
Moderniseringsstyrelsen’

40
En dag 

i cirkus

34 Uddannede flygtninge 
skal genopfinde sig selv
Højtuddannede flygtninge har svært ved 
at bruge deres uddannelser i Danmark. 
De fleste må begynde forfra på en ny 
uddannelse. 

40 En dag med cirkus…
Ida Nørgaard er jurist og har altid vidst, 
at hun gerne ville arbejde i det kreatives 
tjeneste – så nu er hun producent hos et 
nycirkus: ”Cirkusartister skal ikke lave 
momsregnskaber, og jeg er både god til 
og glad for administrativt arbejde.”
Kom med på en arbejdsdag i cirkusteltet.

62 Følelser i politik
Byrådsmedlemmer har sværere ved at 
styre deres følelser end befolkningen 
generelt. Folketingspolitikere er til 
gengæld enormt gode til at holde 
hovedet koldt. 

56 På besøg hos styrelsen, 
der blev lagt for had
Under overenskomstforhandlingerne 
blev Moderniseringsstyrelsen 
udråbt til skurk. Hvordan oplevede 
embedsmændene i styrelsen det?

S A M F U N D

”At hævde, at vi 
embedsmænd sidder 
som en lukket klike og 
bestemmer politikken, 
er en exceptionelt grov 
anklage. Det beklikker 
vores troværdighed, 
vores faglighed og det 
danske ministerstyre. 
Det går ud over alle 
embedsmænd.”
Stefan Lægaard Simonsen, 
fuldmægtig i Moderniseringsstyrelsen

E M B E D S M Æ N D  I  M O D V I N D

58

62
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Djøf Studerende

Her i august føles juni meget 
langt væk. Men det er kun to 
måneder siden, at Ledelses-
kommissionen fremlagde 

sine anbefalinger om bedre ledelse i den 
offentlige sektor. Efterfølgende var der en 
livlig debat på Folkemødet og andre steder i 
det danske sommerland. Nu handler det om 
holde gang i debatten og få omsat anbefalin-
gerne til virkelighed. 

Djøf vil spille konstruktivt med. Vi er 
nemlig overbeviste om, at god ledelse er 
en afgørende ingrediens, hvis politikernes 
og borgernes forventninger til fremtidens 
offentlige sektor skal indfries.

Set fra min stol er der særligt tre forhold, 
som skal på plads, for at vi lykkes med at 
omsætte Ledelseskommissionen til hverda-
gens praksis.

For det første skal lederne have et frirum 
til rent faktisk at være ledere. Det handler 
ikke om at parkere politikerne på tribunen 
– de skal fortsat sætte retningen. Men det er 
en diskussion værd, om enkeltsager nogle 
gange ender med at indskrænke ledelses-
rummet, fordi ’der går politik i den’. 

For det andet skal der hele vejen rundt 
om den enkelte leder være tillid til, at man 
som leder vil borgerne, medarbejderne og 
sektoren det godt. For tillid kan vi ikke tage 
som ledere. Den skal gives. Jeg håber derfor, 
at vi kan bruge Ledelseskommissionens  
anbefalinger som løftestang for en god 
dialog mellem ledere og medarbejdere.

For det tredje skal vi tage et opgør med 
unødvendigt bureaukrati og overflødig 
dokumentation, der ender oppe i reolen. 
Den dagsorden er vi i Djøf helt med på, også 
selvom der er mange fortællinger i samfun-

det om det modsatte.  For vi  djøfere ønsker 
naturligvis, lige som alle andre, at arbejds-
opgaverne giver mening. Men vi kan ikke 
udvikle en offentlig sektor uden en vis grad af 
meningsfuld dokumentation og styring. 

Derfor er jeg også glad for, at Ledelses-
kommissionen er koblet med Sammen-
hængsreformen og de politiske ønsker om 
afbureaukratisering. For det hele hænger 
sammen.

I den kommende tid vil Djøf bidrage til, at 
Ledelseskommissionens anbefalinger bliver 
debatteret og konkretiseret – allerhelst på 
tværs af fagligheder og med udgangspunkt 
i hverdagens virkelige 
ledelsesudfordringer. 
For vi har som djøfere 
et særligt ansvar for 
at række ud til andre 
faggrupper. Vi sidder 
mange gange med en 
viden eller arbejder 
i en funktion, hvor 
vi kun kan 
lykkes i 
samspil 
med andre. 

Så lad 
os bruge 
efteråret 
på at spille 
hinanden 
gode med udgangspunkt 
i Ledelseskommissio-
nens anbefalinger.

God sensommer! •   

Af  Hanne Fugl Eskjær, formand for Offentlige Chefer

Ledelse i virkeligheden

Sara Gundelach Vergo 
Formand for  
Djøf Offentlig

Mathias Dahlerup Krarup
Formand for
Djøf Advokat
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Spritnyt studie blev 
årets mest eftertragtede
I september bliver 90 studerende 

de allerførste til at læse på CBS-

uddannelsen Business Administration 

and Digital Management. 392 

ansøgere havde studiet som 

nr. 1 på ansøgningsskemaet, og 

dermed var der 4,4 ansøgere pr. 

studieplads. Et tal, som ingen andre 

universitetsuddannelser kunne overgå.

Studiet skal give de studerende 

forståelse for såvel erhvervsøkonomi 

som digital udvikling og bredere 

samfundsmæssige og etiske 

overvejelser. En kombination, som 

studieleder Mikkel Flyverbom mener, 

at der er brug for i en tid, hvor stadig 

større dele af samfundet afhænger af 

teknologi.

”Sådan noget som Cambridge 

Analytica og valget af Trump viser jo, 

at der opstår nogle nye dynamikker, 

når vi begynder at basere politik 

og demokrati på sociale medier 

og digitale platforme,” siger han til 

Djøfbladet.

Mikkel Flyverbom regner med, 

at de fleste studerende efter 

bacheloren vil læse videre på en 

kandidatuddannelse.

”Idéen er, at man bagefter både 

kan gå i en sociologisk retning, i en 

klassisk business-retning eller tage en 

mere teknisk it-orienteret tilgang.”  

/mam

U d d a n n e l s e :

9 millioner skiller 
mænd og kvinder
I snit tjener mandlige jurister 

9,3 mio. kr. mere end deres 

kvindelige fagfæller i løbet af et 

helt arbejdsliv. For økonomer er 

forskellen 9,2 mio. kr., mens den for 

uddannede i forvaltning er 7,1 mio. 

De tre djøf-fag topper listen over 

de største forskelle i livsindkomst. 

Det viser en opgørelse, AE-

rådet har lavet for Institut for 

Menneskerettigheder. /mbg

Departementschef skifter til OECD
Ulrik Vestergaard Knudsen forlader 

posten som departementschef i 

Udenrigsministeriet for at blive 

vicegeneralsekretær i OECD, 

foreløbig i to år. Han var tidligere 

Danmarks OECD-ambassadør 

fra 2008 til 2009 og har også 

en række andre tunge poster i 

udenrigstjenesten bag sig. Som 

noget ret usædvanligt for en 

topembedsmand var 

han også i en kort 

periode ude 

i det private 

erhvervsliv som 

global direktør 

for Vodafone 

Group i 

London. /lio

L ø n g a b :
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mand er i år optaget på 
Folkesundhedsvidenskab 

på Aarhus Universitet. 
Han får 54 kvindelige 

medstuderende. /sn

Kilde: Den Koordinerede Tilmelding 

1
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P å  f a r t e n :

”LinkedIn er kun en ’dum’ database. 
Så det er vigtigt, at du udfylder hele 
din LinkedIn-profil med to modtagere 
for øje: Mennesket og søgemaskinen,” 
siger Annemarie Kirk, der arbejder 
med digital kommunikation og er 
indehaver af konsulentfirmaet Haai.

Her er Annemarie Kirks seks 
tip til, hvordan du optimerer din 
LinkedIn-profil, så den ’dumme’ 
søgemaskine sender dig jobforslag, 
som rammer bedre.

Titel: Når du begynder at skrive 
din titel, vil LinkedIn typisk komme 
med forslag – vælg deres forslag, 
hvis forslaget matcher. Har du en 
lidt ’skæv’ titel, får du ikke så mange 
match.

Når LinkedIn fx foreslår stabschef 
eller forretningsudvikler, er det 
vigtigt, at du vælger nøjagtig den 
betegnelse og stavemåde. 

Resumé: Det kan være, at du ikke 
er stabschef, men gerne vil være det. 
Eller at dem, der søger en stabschef, 
bruger en anden titel. Derfor er det 
vigtigt, at du i dit resumé fletter nogle 
af de kompetencer eller nøgleord ind, 
som kendetegner en stabschef. Det er 
kun de første tre linjer, der umiddel-

bart er synlige, og de færreste bruger 
’læs mere’ funktionen. 

Geografi: LinkedIn har tidligere 
haft problemer med postnumre. Skriv 
i stedet fx København, Region Hoved-
staden, Danmark.

Nøgleordene: Det gælder om at få 
alle de nøgleord med, som betegner 
dig, dit nuværende job og dine fremti-
dige jobønsker – både i titel, resumé, 
der hvor du beskriver de forskellige 
job, du har haft, og under dine kom-
petencer. 

Sprog: Under dit lille profilbillede i 
øverste bjælke kan du gå ind og vælge 
sprog. Her kan du oprette flere for-
skellige sprogversioner af din profil. 
Det er fx en god idé, hvis du ønsker 
at blive fundet af arbejdsgivere med 
koncernsprog på engelsk og dansk.

Bliv fundet: Gå ind og klik på ’job’ 
i topbjælken på din profil. Her kan 
du tilkendegive, at du er ’jobsøgende’ 
– ingen andre end rekrutterings- 
konsulenter kan se det. /tsa

Seks råd til at få bedre 
jobforslag fra LinkedIn
Har du også fået jobforslag som gartner fra LinkedIn, 
selvom du er jurist? Så er du langtfra den eneste. Du er 
nødt til at hjælpe LinkedIn på vej, hvis du vil have bedre 
jobforslag, lyder det fra digital ekspert. 

REJSETID 
SKAL HONO-
RERES SOM 
ARBEJDSTID 
– FOR NOGLE
Den norske Højesteret har 

for nylig afsagt en dom, der 

konkluderer, at rejsetid i for-

bindelse med arbejdsopgaver 

andre steder end det faste 

arbejdssted, betragtes som 

arbejdstid ifølge arbejdsmil-

jøloven, skriver tekna.no.

Sagen fra Norge tog afsæt 

i en offentligt ansats rejsetid, 

og om hvorvidt den pågæl-

dende skulle have løn for rej-

setiden. Udgangspunktet vil 

være det samme i Danmark. 

Men her er det din kontrakt 

eller overenskomst, der afgør, 

om du skal honoreres for 

rejsetid i forbindelse med 

arbejdet,  og ikke arbejds-

miljøloven, siger Ellen Gyde-

sen, chefkonsulent i Djøf.

Er du privatansat, vil du 

ofte være ansat på jobløn, 

hvilket vil sige, at du ikke har 

en højeste arbejdstid. Det 

betyder, at du hverken vil få 

afspadsering eller betaling 

for rejsetid i forbindelse 

med dit arbejde. Men du kan 

også have en kontrakt eller 

overenskomst, der sikrer dig 

honorering for rejsetid.

EU-regler fastslår dog, at 

arbejdstiden højst må ligge 

på 48 timer om ugen i gen-

nemsnit over fire måneder, 

og samtidig skal 11-timers-

reglen overholdes. Og det 

gælder både offentligt og 

privatansatte. /tsa

J o b s ø g n i n g :

Læs hele guiden på 

a djoef.dk

Disse ord om det moderne samfund stammer fra Det Kommu-
nistiske Manifest. De er stadig aktuelle den dag i dag, hvor 
200-året for Karl Marx markeres i hele verden. Ikke mindst 
når det kommer til mediernes udvikling.

For de har aldrig været under større pres - og hvis medie-
indholdet ikke skal forsvinde i den blå luft, kræver det, at man 
har begge ben solidt plantet i immaterialretten. Det har vi. 
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KLIP FRA DE 
SOCIALE MEDIER

Økonomi for statskundskabere: 
Returnerer fejlkøb fra nettet – penge 
tilbage på kontoen – Jeg er rig!’ 
#scientpol #djøf
– Inger Schroll-Fleischer, scient.pol., 
Amager-patriot og presserådgiver i LA
Twitter @IngerSF1

Nåh Grundlovsdag! 
Djøfernes dag! Hvad 
tænker jeg om dagen? 
Jeg tænker på mindre 
tvang og flere tilbud. 
Færre måltal ( ja jeg 
tænker på dine syge 
tal Løhde) og større 
tillid. Og en offentlig 
sektor, hvor politiker-
ne lytter til de dygtige 
fagfolk #dkpol #no-
kernok #djøf
– Nina Palesa Bonde, 
fagforeningsformand, 
dommerfuldmægtig, djøf-tivist
Twitter @ninapalesabonde

Hundredevis af djøffere forsøger lige 
nu panisk at huske pensum om spilteori 
ved udsigten til gourmethotdogs i 
Snapstinget. Skal man gå tidligt og 
undgå mega-kø? Eller gør alle det, og 
derfor skal man gå sent? Eller regner alle 
med at alle andre også regner med det?
– Mads Kolby, presserådgiver hos 
Socialdemokratiet
Twitter @madskolby

Nej måske ikke, men nu har #DJØF 
partiet @radikale jo også forringet den 
almindelige lønmodtagers levevilkår ret 
kraftigt #dagpenge m.m hvilket har gjort 
mange borgere mere fattige end godt er. 
#dkpol (svar til flere andre - red.)
– Erling Svendsen, samfundsdebattør
Twitter @erling1956

T O P  5
P Å  D J O E F B L A D E T. D K

De mest 
læste historier

1
2
3
4
5

Løhde måtte opgive 
nyt lønsystem

Talentprogrammer er 
i bedste fald uskadelige

Aarhus-direktør får lov 
at blive i København

Du har ret til at vide, hvad 
din arbejdsgiver ved om dig

Tommy Ahlers åbner for
eftertragtet studiepause

1. Decentral løn 
droppet

Ved OK18-forhandlingerne 
 ønskede de statslige arbejdsgivere 

at gøre lønnen mere decentral. 
Bl.a. skulle mindst halvdelen af 
de statslige medarbejdere selv 
forhandle løn uden om tillidsre-
præsentanten. Undervejs opgav 
Finansministeriet kravet – men 
den individuelle løn vender nok 

tilbage i kommende forhandlinger. Periode: 18.05.2018 til 03.08.2018

af alle studerende, der i år 
er optaget på de danske 
universiteter, har valgt en 
samfundsvidenskabelig 

uddannelse. /sn

Kilde: Den Koordinerede Tilmelding

38%
K o m m e n t a r  f r a  n e t t e t :

FYRINGER ER
IKKE NOK

I lyset af årtiers løbende debat om 

ledelse og styring i den offentlige 

sektor rejser kommissionen ikke meget 

nyt. Den ledelseskrise, vi er vidne til, 

rummer langt mere, end at vi hurtigere 

end hidtil skal fyre dårlige ledere og 

medarbejdere.

Michael Pedersen i en kommentar til 
Ledelseskommissionens anbefaling om,  
at dårlige ledere skal fyres.

Med Djøf til Pride
L G B T:

For første gang deltager Djøf i LGBT-festivalen Copenhagen 
Pride. Dels bliver der afholdt en debataften, som modereres 
af OK 18-kendis og dommerfuldmægtig Nina Palesa Bonde, 
og derudover vil djøfere gå med til paraden under temaet 

’En mangfoldig arbejdsplads’. Begge dele er arrangereret af 
frivillige kræfter blandt Djøfs medlemmer. /mam

Læs også interviewet med Dan Boyter på side 16.
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NYT & NOTER

Ny metode til at måle 
administration i regioner
Formand for Region Hovedstaden, 

Sophie Hæstorp Andersen (S), vil have 

et opgør med termometertilgangen 

til kolde og varme hænder i det 

offentlige, skriver altinget.dk. En ny, 

fælles opgørelsesmetode skal fra 

næste år sikre mere gennemsigtighed 

om antallet af administrative 

medarbejdere i sundhedsvæsnet. 

Det er en del af økonomiaftalen for 

regionerne. /mim

V a r m e  h æ n d e r :

A r b e j d s m a r k e d :

Mange flere nyuddannede i job

S o c i a l  m o b i l i t e t :
Aalborg og Syddansk 
Universitet har 
flere mønsterbrydere
En nylig undersøgelse 

fra Akademikerne viser, 

at AAU og SDU har flere 

kandidatstuderende med 

arbejderbaggrund end de 

andre danske universiteter. 

Meget er geografisk betinget, 

”men AAU har også været 

gode til at udbyde mere 

anvendelsesorienterede og 

konkrete uddannelser. Og det 

tiltaler alt andet lige mere unge 

fra ikke-akademiske hjem,” siger 

sociolog Jens Peter Thomsen til 

Magisterbladet. /mim
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D ø d t  l ø b :
Aarhus og Københavns 
Universitet er lige gode
I hvert fald hvis du går efter 

ranglisten ’Times Higher Education 

World University Rankings’ fra 2018, 

hvor de to universiteter deler plads 

nummer 109. På samme liste ligger 

DTU på 153.-pladsen. Både Aalborg 

og CBS ligger i samlekategorien 201 

til 250. SDU er placeret mellem 251 

og 300, og RUC ligger mellem 401 

og 500. Listen rangordner de 1.000 

bedste universiteter i verden. /mam

 Det er tech-sagerne, der får stor opmærksomhed,  
fordi det er det, der forandrer vores samfund og  
vores forhold til hinanden.

Margrethe Vestager, EU-kommissær, efter at hun udstedte en rekordhøj bøde på 32 milliarder kroner til Google for konkurrenceforvridning. Kilde: DR

Antallet af dimittender fra jura, 

økonomi, statskundskab og andre 

samfundsvidenskabelige uddannelser 

var rekordhøjt i 2016. Men selv om 

tallet voksede eksplosivt i forhold til 

året før, fortsatte ledigheden blandt de 

nyuddannede med at falde. Det viser 

beregninger fra brancheorganisationen 

Danske Universiteter.

I 2016 blev 11.224 studerende færdige 

med deres kandidatuddannelser 

på samfundsvidenskab. Det var 55 

procent flere end det foregående år. 

Den voldsomme stigning kan hænge 

sammen med den omdiskuterede 

fremdriftsreform, der trådte fuldt i kraft 

sommeren 2015, og som tilskynder 

studerende til at afslutte deres studier 

på normeret tid.

Men selv om der kom cirka 

4.000 flere kandidater ud fra de 

samfundsvidenskabelige fakulteter, 

var arbejdsgivernes efterspørgsel 

efter nyuddannede djøfere vokset 

tilsvarende meget. Et år efter 

dimissionen var ledighedsprocenten 

blandt 2016-kandidaterne 11,2 – et fald 

på 0,2 procentpoint sammenlignet 

med 2015-årgangen. /mia

Dimittend-boom øgede ikke ledighed

Antal dimittenderLedighed efter 1 år
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NYT & NOTER

Ledelseskommissionen anbefaler, at det skal være lettere 
at skaffe sig af med ledere, som ikke præsterer tilfredsstillende.Apropos

M i l l i a r d r e g n i n g :

Dyr data-
forordning
8,13 milliarder kroner. Så meget 

koster det danske virksomheder 

at omstille sig til EU’s person-

dataforordning. 57 % af ekstra-

omkostningerne går til løn. 24 % går 

til indkøb af software eller hardware. 

11 % går til ekstern konsulentbistand, 

og de sidste 8 % går til øvrige 

omkostninger. /mam

Kilde: Dansk Erhverv
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af Djøfs studerende 
medlemmer på KU har 

mindst én forælder med 
en lang videregående 

uddannelse. På Aalborg 
Universitet er andelen 24%.

/mam

Kilde: Djøfs studielivs- 
undersøgelse 2017

52%
N y  d i r e k t ø r  i  D a n i c a :

Intern afløser 
rykker til tops
Ole Krogh Petersen bliver til oktober ny 
topchef i Danica Pension. Han kommer fra 
jobbet som CCO (chief operating officer) og 
dermed næstkommanderende med ansvar for 
den daglige drift. Han afløser Per Klitgaard, der 
dog fortsætter i nogle måneder og fra nytår 
kommer ind i selskabets bestyrelse. Den nye 
topdirektør har været i Danica siden 2013 og 
tidligere i SEB Pension, som nu er overtaget af 
Danica. Han er cand.jur. fra Aarhus Universitet i 
1996 og har også erfaring som advokat. /lio

I en verden fyldt med muligheder, 
kan det være svært at vælge, hvilken 
retning du skal gå. Et job hos Plesner 
er den perfekte karrierestart og en 
blåstempling, der åbner muligheder. 
Uanset hvad du drømmer om på 
sigt, vil vi gøre, hvad vi kan for at 
bidrage til din udvikling og dine videre 
karrieremuligheder, mens du er en 
del af vores hold.
 
Hvis du er ambitiøs, dedikeret og 
entusiastisk, skal vi nok lære dig 
resten. Det væsentlige er, at du 
har lyst til at lære og udvikle dig. 
Vi vælger holdspillere frem for 
individualister. Så er du en ægte 
holdspiller, hjælper vi med at gøre 
dig endnu dygtigere og ruste dig til 
den fremtid, du drømmer om.

Giv din karriere den bedste 
start hos os - læs mere på 
www.plesner.com/ledigestillinger

Vi har plads til 
nye holdspillere

THE LAW FIRM 
THAT CLIENTS ARE 
MOST WILLING TO 

RECOMMEND
Prospera
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ARBEJDSLIV  |  Per Helge Sørensen

MODERNE  T IDER

Jeg rullede ned over mailsene 
på skærmen, mens jeg for-
nemmede min vejrtrækning: 
Dyb og rolig. Pulsen helt i 
bund. 

Tre uger på Maldiverne gjorde altså 
noget ved kroppen, som selv en prop-
fyldt efter-ferie-indbakke ikke kunne 
ødelægge. 

Selvom den øverste mail godt nok så 
lidt mistænkelig ud?

Jeg åbnede mailen, mens jeg huskede 
mig selv på mit løfte om en langsom 
opstart. Hvor jeg prioriterede de vigtige, 
langsigtede opgaver og ikke blev suget 
ned i den evindelige malmstrøm af 
nødredninger. 

Af  Per Helge Sørensen, standupkomiker

Ferie-stinkeren
Så var mailen fremme på skærmen. 

Åh, gud. Det var en ferie-stinker:  
En lorteopgave, som en eller anden 

fyr i en anden afdeling havde fundet ved 
sidste gennemgang af indbakken fredag 
eftermiddag, klokken fem minutter 
i feriechampagne. Og som betød, at 
han ville være nødt til at logge på fra 
lufthavnen eller ligefrem – åh, gys og 
parforholdskrise – være nødt til at bruge 
første ferieweekend på kontoret. Med 
mindre – naturligvis – at han kunne 

skippe den videre til et stakkels fjols, 
som kom tilbage fra ferie ugen efter, og 
som derfor ikke ville kunne protestere 
over, at lorten pludselig lå på hans bord. 

Jeg skævede ned over mailen, så det 
stakkels fjols i min stol kunne inspicere 
fækaliernes omfang. 

Ministeriet udbad sig venligst den år-
lige status for styrelsens implementering 
af Europarådets konvention om ligebe-

handling og minoritetsbeskyttelse i den 
borgervendte administrationspraksis …  

Ej, men … 
… idet vi ser frem til at modtage 

jeres bidrag … 
Ej, men FOR HELVEDE! 

… den 6. august. 
Jeg forsøgte at få min hjerterytme 

under kontrol, mens jeg tjekkede 
datoen: 15. august. Jeg ville være nødt til 

Per Helge Sørensen er komiker, forfatter og har tidligere været embedsmand i Forskningsministeriet 
og Danmarks Radio. Siden 2013 har han især optrådt med den komiske trilogi ’Djøf med løg(n)’. 
Han er uddannet civilingeniør fra DTU. 

Jeg bandede 
over det uduelige 

fedtlag af konsulenter, 
som bare skubbede 
opgaver rundt.

at knokle i døgndrift for at nå det, inden 
ministeriet begyndte at rykke styrelses-
direktøren. 

Jeg rullede ned over mailen, mens jeg 
forbandede den ansvarsforflygtigende 
døgenigt, der havde udsat mig for dette 
her. 

Det værste var, at det føltes, som om 
jeg havde prøvet det før. Borgervendt 
administrationspraksis? Lød det ikke 
bekendt? Havde jeg også fået den efter 
ferien sidste år? 

I det mindste var det ikke svært at 
identificere synderen. Jeg nåede ned 
til første videresendelse. Den kom fra 
Kommunikation, naturligvis. Fra en 
eller anden uduelig konsulent, som 
… ved nærmere inspektion … faktisk 
ikke var den oprindelige skyldige. Den 
havde  været forbi Økonomi først. Hvor 
en af deres folk faktisk også bare havde 
videresendt den. Fra … 

Jeg rullede videre ned. 
HR-afdelingen, selvfølgelig! Alle 

lorteopgavers moder. 
Jeg slog ud med hænderne foran 

skærmen, mens jeg bandede over 
det uduelige fedtlag af konsulenter 
og HR-partnere, som bare skubbede 
opgaver rundt uden at bidrage med 
noget som helst. Og spolerede hårdt-
arbejdende menneskers liv for at redde 
deres egen ferie. 

 Selvom det faktisk så ud til, at 
HR-partneren også oprindeligt havde 
fået mailen videresendt. Fra … 

Jeg rullede helt ned i bunden af mailen, 
mens det pludselig slog mig hvorfor 
opgaven havde virket så bekendt. 

… en fyr på vej til Maldiverne.  •  
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ARBEJDSLIV  | Dan Boyter

Selvom Dan Boyter taler roligt 
og velovervejet, betyder det på 
ingen måde, at han ikke har 
noget på hjerte. 

Knap er kaffen skænket og 
diktafonen tændt, før han beskriver for-
årets Rainbow Awards Axgil, der hylder 
det danske LGBT (Lesbian, Gay, Bisexu-
al og Transgender)-miljø. Ved showet 
holdt kronprinsesse Mary en tale, og 
Dan Boyter overrakte Netto Detailpri-
sen for deres indsats for LGBT-miljøet 
og for den måde, de valgte at udsmykke 
deres butikker med regnbueflag ved sid-
ste års Copenhagen Pride. Han nævner 
awardshowet for at anskueliggøre en 
pointe, som han vender tilbage til flere 
gange i interviewet: Anerkendelsen af 
LGBT-personer er langt hen ad vejen 
blevet mainstream.

“I forbindelse med fejringen kunne 
jeg ikke lade være at tænke på, hvor 
meget samfundet har flyttet sig. Der 
er virkelig sket noget, når selv de store 
virksomheder er rykket med,” siger Dan 
Boyter. 

Han driver sammen med sin bror 
familievirksomheden Pressalit, hvis 
350 ansatte producerer toiletsæder og 

hjælpemidler til mennesker med nedsat 
funktionsevne. Produkter, der eksporte-
res til store dele af verden. Side løbende 
er Dan Boyter bl.a. formand for Kaospi-
loterne og sidder i DRˇs bestyrelse. Og 
mens han gennem årene har oplevet, 
hvordan landets establishment med 
stadig større glæde har iklædt sig 
regnbueflaget, har han også set, hvordan 
langt flere enkeltpersoner i dag er åbne 
om deres seksualitet. Når Dan Boyter 
i dag bevæger sig rundt i sine stærke 
kulturelle, forretningsmæssige og po-
litiske netværk, ser han homoseksuelle 
rollemodeller næsten overalt. Meget har 
ændret sig, siden han selv traf valget om 
at være åben om sin seksualitet. 

“På mange fronter er vi i dag rykket 
fremad, og når man eksempelvis er med 
i et awardshow, hvor både kongehuset 
og nogle af landets største virksomheder 
hylder LGBT-miljøet, så kan det være, at 
man tænker: ’Jamen, hvor meget er der 
mere at kæmpe for?’ Men der er stadig 
mange ting at kæmpe for,” siger Dan 
Boyter.

For selvom det i dag er en auto-
matreaktion for de fleste private 
virksomheder eller offentlige organisa-

tioner at fremhæve, at de arbejder for 
mangfoldighed, er det ikke alle steder, at 
de fine ord fylder det store i den daglige 
trummerum. Og undersøgelser viser, at 
hver anden danske medarbejder med 
LGBT-baggrund holder sin seksualitet 
skjult på arbejdspladsen. Noget, som 
mange ledere måske ikke altid er op-
mærksomme på.  

“Jeg har fx oplevet, at en leder typisk 
kunne spørge, om det er nødvendigt 
at tale om mangfoldighed, ’for vi har 
jo ingen udfordringer’. Men det kan jo 
sagtens være, at han bare ikke lægger 
mærke til det, og at vi i virkeligheden 
har en række problemer,” siger Dan 
Boyter.

For at undgå blinde vinkler på mino-
riteternes vilkår arbejder Pressalit med 
et ’Spektrum for Mangfoldighed’, som 
oplister en lang række parametre. 

“Parametrene hjælper os med at sætte 
nogle mål, som kan være ret forskellige. 
Det kan være, at vi skal have flere unge 
i en afdeling, eller at vi skal tiltrække 
flere mænd til en afdeling, hvor der 
efterhånden kun er kvinder.” 

De kan også handle om, hvordan virk-
somheden får flere kvinder i ledelsen 

K a m p e n  f o r  m a n g f o l d i g h e d
e r  l a n g t f r a  o v e r s t å e t

Af Sven Johannesen  Foto Jacob Nielsen

Topchefen Dan Boyter sprang ud som homoseksuel i en tid uden mange 
rollemodeller at spejle sig i. I dag er der flere end nogensinde i alle grene af 

samfundet, men kampen for reel mangfoldighed på landets arbejdspladser er slet 
ikke slut. Ledere skal have mod til at tale om LGBT, og ressourcestærke seksuelle 

minoriteter skal turde stille sig frem som rollemodeller, mener han.  

LGBT
Stadig brug for 
mere åbenhed
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Når ledere ikke mener, at de 
har nogen udfordringer, hvad 
angår mangfoldighed, kan det 
sagtens være udtryk for, at 
de er blinde for problemerne, 
påpeger Dan Boyter.
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eller får skabt en kultur, hvor mænd og 
kvinder deler barslen. 

“Det kan også være mål om, at der 
skal tales om så forskellige fokusområ-
der som religion og seksualitet. Mange 
vil måske sige, at det ikke er nok blot at 
italesætte de her ting, men jeg mener 
faktisk, at det er vigtige værktøjer til at 
ændre tingene. Bare det, at du som leder 
tager ordet LGBT i din mund, er vigtigt. 
Hvis vi ikke har en konstant dialog om 
de her emner, så får man ikke ændret på 
kulturen i virksomheden.”

Hvordan sikrer I, at det ikke bare 
er ledelsen, der sidder og er enig med 
sig selv om, at virksomheden skal være 
mangfoldig?

“Der er det vigtigt, at vi som virksom-
hedsledelse sætter helt konkrete mål 
for, hvad vi vil ændre, og at vi samtidig 
er gode til at fortælle længere ned i 
systemet, hvorfor vi gør, som vi gør, så 
vi klæder de relevante afdelingsledere 
ordentligt på,” siger Dan Boyter.

Sprang sent ud

Jo mere ledelsen tør gå foran og tale 
mangfoldighed, desto lettere er det også 
for de enkelte medarbejdere at turde 
vise, hvem de i virkeligheden er. Og jo 
flere der tør være åbne omkring deres 
seksualitet, desto lettere bliver det for 
de næste generationer.

“Jeg sprang ret sent ud, og det 
skyldtes bl.a., at jeg ikke kendte nogen 
homoseksuelle i min omgangskreds. 
I dag kan det sagtens være, at man 

har en skolelærer, der er åben om sin 
homoseksualitet. Det havde jeg ikke. Jeg 
havde heller ingen at spejle mig i eller 
at referere til i min erhvervsmæssige 
verden. Og man kan jo sige, at erhvervs-
livet omkring Dansk Industri stadigvæk 
ikke er særligt mangfoldigt, og at der 
skal rykkes på nogle ting. Jeg havde helt 
klart nogle år, hvor jeg brugte meget 
energi på at overveje, hvordan jeg skulle 
håndtere min situation.”

Du må vel også have haft en tryghed 
ved, at du har kunnet springe ud i en virk-
somhed, du selv var medejer af. Gjorde 
det processen lettere?

“Det er fuldstændig korrekt, at jeg 
sidder i min egen virksomhed, men jeg 
er også blevet målt og vejet på, hvem jeg 
er i forhold til min ledelsesrolle,” siger 
Dan Boyter. 

Da deres far, som var direktør, 
pludselig døde for 20 år siden, skulle 
Dan Boyter med sin bror, Kim Boyter, 
pludselig overtage det fulde ansvar for 
virksomheden. 

“Da jeg mistede min far, havde jeg et 
enormt behov for at være en professi-
onel succes i generationsskiftet, inden 
der kom fokus på mig som privatperson. 
Det vidste jeg, der ville komme, så snart 

jeg sprang ud. Det behov gjorde, at jeg i 
en periode udelukkende fokuserede på 
arbejdet i stedet for mit privatliv, hvilket 
på en måde er lidt trist at se tilbage på. 
Først da generationsskiftet efter et par 
år var gennemført på en ordentlig måde, 
fik jeg overskud til at springe ud,” siger 
Dan Boyter. 

I dag håber han ikke, at andre, der står 
i en lignende situation, vil følge hans 
eksempel med at sætte arbejdet over 
privatlivet. 

“Jeg gik og sagde til mig selv, at jeg 
ikke havde behov for at have en kæreste, 
at jeg sagtens kunne klare mig selv, og at 
jeg ikke havde behov for at være tæt på 
nogen. Men det har man jo som menne-
ske, og det er vigtigt at opnå.”

Noget andet i bagagen 

Sideløbende med arbejdet i Pressalit 
har Dan Boyter i mange år været aktiv i 
en række bestyrelser inden for både det 
kulturelle, private og socialpolitiske felt. 
Her har han med egne øjne oplevet, at 
ikke alle områder af samfundet er lige 
progressive. 

“Visse steder har man tidligere været 
meget længere fremme med mangfoldig-
hedstænkningen end i den verden, jeg 

Da han overtog familiefirmaet, 
prioriterede Dan Boyter selskabets 
succes langt over sit eget privatliv. 

Det eksempel håber han ikke, at 
andre vil følge.

Jeg havde 
ingen at 

spejle mig i eller 
referere til i min 
erhvervsmæssige 
verden.

ARBEJDSLIV  | Dan Boyter
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kommer fra, som på mange måder har 
været meget traditionel. Eksempelvis 
var miljøet omkring Den Jyske Opera, 
hvor jeg var bestyrelsesformand, en me-
get mangfoldig, international og kreativ 
verden. Det samme gælder medieverde-
nen. DR, hvor jeg sidder i bestyrelsen, er 
et fantastisk eksempel på, hvor mange 
kvinder der kan sidde i direktionen. Det 
er lige før, der skulle sidde flere mænd,” 
siger han med et smil. 

Der har dog også været knap så positi-
ve oplevelser. 

“Man kan så også blive skuffet over 
den virksomhed, man kommer ind i. Jeg 
har da prøvet at komme i en bestyrelse 
og fået at vide, at de arbejder for mang-
foldighed. Men så er det i virkeligheden 
ikke det, der bliver handlet efter, når 
det kommer til stykket. Jeg tror helt 
klart, at man kan rekruttere bredere og 
stærkere, hvis man sender signaler om, 
at man vil mangfoldighed. Men hvis man 
ikke praktiserer, hvad man prædiker, og 
skuffer folk, så rykker de videre, og det 
forstår jeg fuldt ud.”

Erhvervskvinden Stine Bosse mener, 
at der er behov for kvoter for kvindelige 
bestyrelsesmedlemmer. Ikke fordi hun er 
tilhænger af kvoter, men fordi mangfol-

dighed ikke indfinder sig af sig selv. Har 
du oplevet, at inklusion af LGBT-perso-
ner i ledelse og bestyrelser er noget, der 
tales positivt om, uden at det reelt sker 
så tit?

“Nej, det sker ikke så forfærdeligt tit, 
og man har også inden for erhvervslivet 
tendens til at rekruttere fra samme pul-
je. Jeg vil dog helst ikke inviteres til en 
bestyrelse på grund af min seksualitet, 
men fordi jeg kan hjælpe med at skabe 
værdi. At jeg så samtidig har det ekstra 
i mig, at jeg har et blik for det skæve, 
fordi jeg har en anderledes baggrund, er 
et plus. Men det skal ikke være hoved-
årsagen. Sådan tror jeg også, at mange 
højtprofilerede erhvervskvinder har det. 
Jeg tror nødig, de vil ansættes, fordi de 
er kvinder.” 

Men hvis du siger, at erhvervslivet har 
tendens til at rekruttere i samme cirkler, 
og når mange topledelser og bestyrelser 

stadig består af en majoritet af hvide, 
heteroseksuelle mænd, hvordan kan man 
så ændre det? 

“Det skal siges, at der er sket noget. 
Det er ikke udelukkende sådan i dag. 
Men man har en tendens til at orien-
tere sig mod sit traditionelle netværk i 
forhold til at rekruttere, og det gælder 
også i visse erhvervskredse, VL-grupper 
osv. Der skal man være bedre til at kigge 
ud over sit netværk. Jeg ville ikke bryde 
mig om, at der skal være så meget fokus 
på éns seksualitet, at det i sig selv skulle 
være en rekrutteringsgrund. Men der er 
ingen tvivl om, at man har noget andet 
med i bagagen, end hvis man havde 

været en erhvervsmand, som boede i 
Nordsjælland og havde to børn og var 
gift med sin gymnasiekæreste. For den 
slags er der typisk mange af, når man ser 
en ny erhvervsudpegning.”

Kan folk med LGBT-baggrund bidrage 
med noget særligt på en arbejdsplads?

“Jeg synes ikke, det er en kompetence 
i sig selv at være LGBT-person, men jeg 
vil til enhver tid påstå, at min baggrund 
som homoseksuel har givet noget til mit 
menneskesyn. Jeg har ikke altid tænkt, 
at jeg har lært noget af at være anderle-
des, men i dag kan jeg se, at jeg har lært 
noget af de ting, jeg har været igennem,” 
siger han og uddyber:

“Jeg tror, at hvis man har gennemgået 
processen med at skulle vokse op og 
være anderledes og springe ud, så 
præger det én. På samme måde var jeg 
temmelig ordblind som dreng, men 
kom igennem det. Jeg tror, den slags 

Jeg synes ikke, det er en kompetence 
i sig selv at være LGBT-person, men 

jeg vil til enhver tid påstå, at min baggrund 
som homoseksuel har givet noget til mit 
menneskesyn.
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oplevelser har givet mig en forståelse af, 
at nogle mennesker i vores samfund er 
mere udfordrede end andre.”

Spørger man Dan Boyter, hvor nuti-
dens største udfordringer ligger i kam-
pen for et reelt mangfoldigt samfund, 
peger han på to områder. 

Dels er der stadig miljøer, hvor det 
er ekstra svært at være LGBT-person. 
Eksempelvis i visse etniske minoritets-
miljøer. Men også her sker i disse år 
fremskridt, bl.a. foranlediget af, at en 
række rollemodeller med anden etnisk 
baggrund har stillet sig frem med deres 
historie. Samtidig følger Dan Boyter og-
så via sin virksomheds engagement som 
sponsor for Parasport Danmark med i, 
hvad der sker i den danske sports- og 
idrætsverden. Et område, der stadig er 
præget af en vis konservatisme omkring 
LGBT-personer. 

“Det kunne være fantastisk, hvis 
man inden for nogle af de hardcore og 
maskuline sportsgrene kunne få nogle 
flere, som var åbne om deres seksualitet. 
De må jo være der,” siger Dan Boyter 
og henviser til, at flere engelske rugby-
stjerner i de seneste år har været åbne 
om deres homoseksualitet.

Men det kræver, at der bliver gjort 
mere herhjemme for at skabe respekt 
for LGBT-personer i sportsverdenen.

“Jeg tænker ikke så meget på en lille 
ekstrem hooligankultur, men mere på 
den brede uvidenhed, der nogle gange 
kan herske. Der skal gøres mere for at 
sætte ind, hvis der er en tåbelig jargon 
eller jokes, som kan være enormt 
sårende for nogle. Det kan også være i 
en virksomhed, at folks uvidenhed kan 
ramme visse folk hårdere. Det er vigtigt 
at bekæmpe, og hvis det er folk, der 
virkelig har en betydning, fx på træner- 
eller lederniveau, som går over stregen, 
så må man slå ned på det.”

Pligt til at være rollemodel

Men selvom der fortsat stadig er udfor-
dringer, ændrer det ifølge Dan Boyter 
ikke på, at samfundet gennemgår en alt-
overvejende positiv udvikling i retning 
af en større accept af mangfoldighed. 

ARBEJDSLIV  | Dan Boyter

BLÅ BOG 
DAN BOYTER
•  Født 1965
•  Direktør, bestyrelsesmedlem og 

hovedaktionær i Pressalit A/S.
•  Står blandt andet for Pressalits 

strategiske partnerskaber, herunder 
firmaets sponsorat af Parasport 
Danmark.

•  Medlem af DI's specialudvalg 
for design.

•  Medlem af DI's soundingboard 
om mangfoldighed.

•  Formand for Kaospiloterne.
•  Bestyrelsesformand, Resilio.
     Medlem af bestyrelsen for 

Danmarks Radio.
•  Medlem af bestyrelsen for 

Moesgård Museum. 
Formand for Moesgårds Venner.

•  Ambassadør for Kofoeds Skole samt 
medlem af repræsentantskabet.

 
Privat
•  Er i et forhold.
•  Er storforbruger af kunst, opera, 

musikfestivaler som Roskilde 
Festival, NorthSide og Smuk 
Festival.

•  Elsker rejser til storbyer i hele verden.

Det er 
jo lige 

før, at priden 
er blevet corpo-
rate, og det har 
jeg det fint med.

Jeg stiller det hypotetiske spørgsmål, 
om han ville føle samme behov for at gå 
offentligt ud som homoseksuel i dag? 
Svaret tager en indledende omvej: 

“En af årsagerne til, at jeg sprang 
offentligt ud var, at jeg hørte en af IBM’s 
topchefer, Claudia Woody, tale. Hun 
var for mig en rollemodel. Hun fortalte, 
hvor vigtigt det var, at folk med over-
skud til det tør at være rollemodeller for 
andre. For vi opdager, at det er vi. Flere 
har gennem tiden taget fat i mig, fordi de 
kunne spejle sig i mine erfaringer. Derfor 
synes jeg, at man er forpligtet til at være 
åben, hvis man har styrken til det.”

“Det, jeg vil sige med det, er, at ja, jeg 
ville også vælge at være åben om min 
seksualitet i dag, for det er en del af 
min baggrund, lige såvel som det i en 
anden sammenhæng ville give mening, 
at en fyr siger, at han bor i Gentofte 
eller Valby og er gift med Lotte og har to 
børn. Jeg tror bare ikke, at min seksu-
alitet i dag ville være så interessant for 
folk, fordi der i dag tegner sig et mere 
mangfoldigt billede. Det betyder ikke, 
at alt bare er let for alle grupper. Der 
finder også hate crimes sted, og det er 
selvfølgelig uacceptabelt, men det store 
seje træk går den rigtige vej. Vi er nået 
langt, synes jeg.”

Er der stadig behov for en pride? 
“Ja, det er vigtigt, at man holder en 

pride, som på mange måder er en fest-
dag. Jeg har været med i adskillige år, og 
der er jo så mange forskellige typer med. 
Det er jo lige før, at priden er blevet 
corporate, og det har jeg det fint med, 
selvom alle ikke har det sådan‚“ siger 
Dan Boyter.

Han tilføjer, at alt fra offentlige insti-
tutioner til virksomheder, fagforeninger 
og politiske partier går med i marchen. 

“Det er skønt og meget rørende at se 
repræsentanter fra så mange forskellige 
institutioner og samfundslag bakke op 
om mangfoldighed. Det er også vildt at 
se så mange forskellige generationer 
deltage. Eksempelvis ældre mennesker 
med LGBT-baggrund, som har måttet 
kæmpe for accept på en helt anden 
måde, end vi gør i dag.” •

SKRIV EFFEKTIVT  
OG BEDRE

Underviser: Maria Larsen

På kurset arbejder du med 
din egen skriveproces og 
metoder til at gøre den 
 sjovere og hurtigere. Du 
lærer at vinkle og opbygge 
 tekster med en klar rød 
tråd. Og du får en værktøjs-
kasse, der hjælper dig til at 
skrive  fokuseret, varieret og 
levende.

LAV BEDRE 
 MOBILVIDEO

Underviser: Cathrine la Cour 
og Rasmus Heide / Inger K. 
Larsen og Hans Bromand 
 Nørgård

Med mobilen i hånden kan  
du hurtigt rykke fra idé til 
publicering på web og sociale 
medier uden at gå på kom-
promis med kvaliteten. Du 
lærer enkle greb til at hæve 
niveauet i dine mobilvideoer 
teknisk og indholdsmæssigt.

KOMMUNIKER  
MED DIT KAMERA

Underviser: Jesper Voldgaard 
og Gregers Kirdorf

Virksomhedens fotos er en 
del af den visuelle identitet, 
og den er udfordret, hvis man 
 bruger intetsigende Stock 
Photo eller egne fotos af dårlig 
kvalitet. Lær at tage billeder 
med et kvalitativt udtryk, der 
styrker virksomhedens image.

INFOGRAFIK MED 
GRATIS REDSKABER

Underviser: Gert K. Nielsen

Tal og historier kan  formidles 
og styrkes med grafik. Få en 
grundlæggende teoretisk intro-
duktion til visuel formidling og 
god infografik. Og lær at bruge 
et udvalg af de bedste gra-
tis redskaber til produktionen 
af infografik til web, mobil og 
print.

SKRIV, FILM, SKYD OG VIS
Vi har fire gode kurser til dig,  

der ønsker nye redskaber

Start  2/11 Aarhus Start  12/11

Start  29/10

København

Aarhus

Start  26/9 København Start 10/09 København

Start  10/10 Aarhus
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G A DGE T S  &  A PP S

Disse apps skal du downloade i denne måned:

Quip

Der findes rent faktisk 
andre muligheder end 

Google Docs og Dropbox, når der skal 
deles og samarbejdes i dokumenter. 
Quip samler tekstdokumenter, 
regneark, to-do-lister og meget andet i 
en enkelt app, der kan bruges på tværs 
af smartphones, tablets og computere. 
Du kan også tilgå dokumenterne fra 
en webbrowser og chatte med dine 
samarbejdspartnere, mens I redigerer 

eller skriver i dokumentet. 

1blocker

Internet-reklamer kan 
være møgirriterende – 

især på en smartphone-skærm. Derfor 
er adblockere blevet populære, men 
slår ofte alle reklamer enten til eller 
fra. Med 1blocker kan du justere, hvilke 
typer reklamer du gerne vil se, og hvilke 
du ikke vil se. Du kan også lade enkelte 
websider reklamere og blokere andre, 
hvilket er en fordel i denne tid, hvor 
flere og flere nyhedssider ikke lader 
dig komme indenfor med en adblocker 
slået til.

Agenda

Hvis du er iPhone og Mac-
bruger, kan du med fordel 

bruge Agenda til at tage noter med i 
stedet for den medfølgende app fra Apple. 
Agenda organiserer dine noter efter en 
tidslinje, og på den måde kan den bruges 
som et mini-projektstyringsværktøj. Du 
kan dog også vælge at organisere efter 
kategori eller emne. Samtidig kan noterne 
synkroniseres på tværs af alle dine enheder 
via iCloud. Ved at eksportere noterne til fx. 
PDF kan de også deles med andre.

T I L  D E N  L I L L E  S K Æ R M

Af Morten Bay,  journalist og forfatter

iOS / macOSiOS iOS 

M a s s e r  a f  m u s k l e r  u n d e r  m o t o r h j e l m e n :

         Android

SMARTPHONE I HØJ
KVALITET, MEN TIL
LAV PRIS
OnePlus har nu i flere år givet brugerne den samme 

hardware, der sidder i dyrere smartphones, men 

sparet på alt det overflødige såsom ekstra apps og 

hardwarefunktioner. Det betyder, at de kan presse prisen 

meget længere ned. 

Det seneste skud på stammen, OnePlus 6, er ingen 

undtagelse, og i denne model er der sat fokus på 

ydeevnen. Den har en Snapdragon 845 ombord, hvilket 

er den samme som eller svarer til de processorer, der 

sidder i topmodellerne fra de store producenter. Men 

OnePlus 6 har så også 8GB RAM, hvilket gør den 

hurtigere og i stand til at udføre tungere opgaver. 

Det tager ingen tid at åbne store dokumenter eller 

billeder, og telefonen bliver ikke langsommere 

af at have flere apps kørende på én gang. 

Derudover har den dobbeltkamera bagpå og en 

stor skærm i et design, der minder en hel del om 

iPhone X. Men med en pris på omkring 4.000 

kroner koster den mindst 1.000 kroner mindre 

end andre, tilsvarende telefoner. 

ARBEJDSLIV  | Gadgets



Beskæftigelsesministeriet ønsker at skærpe 
interessen for arbejdsmarkedspolitik. Vi har der-
for indstiftet en pris for den bedste bachelor-
rapport eller det bedste kandidatspeciale inden 
for dansk arbejdsmarkedspolitik. Prisen er på 
25.000 kr.

Prisen for år 2018 vil gå til den bedste besvarelse 
af en opgave, der belyser et aktuelt emne inden 
for det overordnede tema: ”Dansk arbejds-
markedspolitik”.

Emnet for opgaven kan fx være
• Hvad betyder den teknologiske udvikling og 

globalisering for fremtidens arbejdsmarked 
og hvilke nye krav stiller det til beskæftigelses-
indsatsen i Danmark?

• Hvad er fremtiden for den danske model på 
arbejdsmarkedet?

• Analysér arbejdsmarkedspolitikken i to eller 
fl ere europæiske lande og sammenlign med 
arbejdsmarkedspolitikken i Danmark.

• Analysér og sammenlign to eller fl ere kom-
muners styring af den lokale arbejdsmarkeds-
politik og beskæftigelsesindsats.

Afhandlinger som belyser andre emner, der ligger 
inden for det overordnede tema, kan også komme 
i betragtning.

Der vil blive lagt vægt på, at opgaven bidrager 
med nye vinkler og interessante overvejelser om 
et emne inden for det overordnede tema og som 
er af generel interesse for det danske arbejds-
marked.

Undervisere, der vejleder studerende, og stude-
rende selv, kan sende forslag til prismodtagere 
til Beskæftigelsesministeriet. Forslag skal være 
vedlagt kopi af opgaven, en kort sammenfat-
ning samt oplysning om den karakter, opgaven 
er resulteret i.

Bedømmelsesudvalg
Til at bedømme de indleverede besvarelser har 
Beskæftigelsesministeriet nedsat et bedømmelses-
udvalg bestående af professor Peter Nedergaard, 
Københavns Universitet, professor, dr.scient.pol., 
Lotte Jensen, CBS, professor Vibeke Lehmann, 
Aarhus Universitet samt afdelingschef Jens Erik 
Zebis i Beskæftigelsesministeriets departement.

Yderligere oplysninger
Læs mere om Beskæftigelsesministeriets pris-
opgave i dansk arbejdsmarkedspolitik på 
www.bm.dk. Her kan du også læse om vores 
prisopgave i arbejdsmarkedsøkonomi og i 
arbejds- og ansættelsesret.

Beskæftigelsesministeriets prisopgave 
i arbejdsmarkedspolitik 2018 

Forslag skal indsendes elektronisk til 
Beskæftigelsesministeriets HR på mail: 
hr@bm.dk senest den 10. april 2019.
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                     Siden 2008 har 69 procent flere kandidater fra djøf-fag fået job i konsulentbranchen. 
Der er især hype om managementkonsulenthusene. Men hvorfor – og hvordan kommer man 
igennem et nåleøje, hvor der skal meget mere til end ’kun’ topkarakterer?

Konsulentbranchen

 BOOMER 

“Jeg valgte den 
praktiske MBA frem 

for den teoretiske”
Andreas Malby, Managing Director, 

The Boston Consulting Group

“Det er et skulderklap, 
hvis man klarer sig 
gennem nåleøjet”

Line Wedam Fruergaard, stud.merc. og aktiv 
i CPM Management Consulting Club

“Det er sådan
lidt ekstremsport

for nørder”
Michael Rødbroe Kolbæk, tidl. McKinsey-
konsulent, i dag strategidirektør i TRYG

T E M A

ARBEJDSLIV  | Konsulenter



25djoefbladet.dk

ARBEJDSLIV

D
e store managementkon-
sulenthuse hyrer djøfere 
som aldrig før, viser en 
analyse fra Djøf. Alene hos 
Boston Consulting Group 
er medarbejderstaben i 
København seks gange 
større, end den var i 2008.

Det er alles kamp mod 
alle om at tiltrække de 
bedste hoveder. Men 
det er stadig et nåleøje 
at komme hele vejen 

igennem en ansættelsesprocedure hos 
et af de store konsulentvirksomheder. 
For der er så meget hype om de store 
managementkonsulenthuse, at det 
ikke er et problem at få ansøgere nok. 
Ansøgere, der er forberedt på arbejds-
uger på 70-80 timer og på konstant at 
blive målt.

Så selv om konsulenthusene an-
sætter flere, er udskillelsesløbet altså 
stadig skrapt. Du skal have et toptunet 
CV – helst med erfaring fra branchen, 
og dit karaktersnit skal ligge langt over 
det gennemsnitlige. Du skal forvente 
et ansættelsesforløb ud over det sæd-
vanlige. Og hvis du overhovedet er så 
heldig at komme i betragtning, kan 
du se frem til en dag på omkring otte 
timer med test, matematisk opgave, tre 

cases og en række samtaler – hvis ikke 
du bliver sat af undervejs.

”Det fortæller jo noget om branchen. 
Hvis du har svært ved at tiltrække, vil 
du sætte barren lavere. Men det er også 
en måde at bevare sin eksklusivitet på. 
Det er ikke en åben klub – det kræver 
noget særligt at komme ind.”

Sådan siger forsker Line Kirkegaard, 
der har skrevet en ph.d.-afhandling om 
managementkonsulenter. 

Hvem kommer gennem nåleøjet?

Hos Implement Consulting Group er 
der ingen genvej til en ansættelse – 
heller ikke selv om du kender direktø-
ren. På spørgsmålet om, hvem firmaet 
gerne vil have ind i folden, lyder svaret 
fra Managing Partner Niels Ahrengot 
kort og kontant:

“De bedste. Blandt de førende con-
sultingbrands er der en konstant jagt 
efter de bedste.”

Hvad kendetegner en ansøgning fra 
en af de bedste?

”Hvis du er ung, skal der stå et højt 
snit, og så skal der stå, at du har lavet 
noget ekstraordinært i dit liv – alt fra 
at være superaktiv i politik eller i en 
sportsgren. Hvis du er senior, skal du 
have en consultingbaggrund fra et 
anerkendt sted.”

Vækst
2008-2016

69%

2416

2693 2640
2827

3143
3285

3504

3786

4076

Af Tine Santesson  Illustration Michael Werge

Det er 
en måde 

at bevare sin 
eksklusivitet på. 
Det er ikke en åben 
klub – det kræver 
noget særligt at 
komme ind.
Line Kirkegaard, ph.d. med 
speciale i managementkonsulenter

I perioden 2008-16 ansatte 
konsulentbranchen markant flere 
med en samfundsvidenskabelig 
uddannelse. Kilde: Djøf, baseret 
på tal fra Danmarks Statistik
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Og så ansætter de flest cand.merc.er 
 – men også polit.er. og scient.pol.er, 
fortæller Niels Ahrengot.

Men selv om Implement til stadighed 
er med i jagten på de bedste kandidater, 
skal du stadig passere gennem et nåleøje, 
hvis det skal ende med en ansættelse.

”Det er rigtig svært at komme ind hos 
os, fordi vi tager en begrænset mængde. 
Vores profil er, at vi grundlæggende 
har flere seniorfolk end juniorer. Og de 
seniorfolk, vi rekrutterer, er dem, der i 
forvejen har consulting-erfaring. Men 
vi ansætter også en del studentermed-
hjælpere, og når de er blevet kandidater, 
tager vi de bedste af dem.”

Hvilke uddannelser 
er i høj kurs?

Samlet set er omsætningen i manage-
mentrådgiverbranchen vokset over 50 
procent fra 2010-2017, viser en analyse 
fra DI’s brancheforening Managemen-
trådgiverne. Og næsten halvdelen af de 
ansatte med en lang videregående ud-
dannelse i branchen har en djøf-uddan-
nelse – hvilket gør det til den suverænt 
største gruppe.

Og som hos Implement er cand.merc.
er klart i overtal blandt djøferne i kon-
sulentbranchen som helhed. Det er også 
den djøf-gruppe, der er i kraftigst vækst, 
om end jurister dog også oplever en mar-
kant fremgang. Det viser en Djøf-analyse 
baseret på tal fra Danmarks Statistik (se 
boksen på næste side).

Ifølge Flemming Poulfelt, professor 
på CBS, giver det rigtig god mening, at 
managementhusene især har en stor 
tiltrækningskraft på cand.merc.er.

”De taler lige ind i det, som konsulen-
ter kan og skal. De kan noget om ledelse, 
noget om organisation, om styring, 
effektivisering og forretning.”

Men der er efterhånden rigtig mange 
forskellige cand.merc.-retninger. Hos 
Implement er nogle dog i særlig høj kurs.

”Vi jagter dem, der kan deres finan-
siering, deres dataforståelse og deres 
matematik, for så kan de lave analytisk 
arbejde. Og så skal de kunne kommuni-
kere,” siger Niels Ahrengot.

Hvad er det for nogle persontyper?

Ét er uddannelse og karakterblad, men 
er der andre karakteristika hos det sti-
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De store huse vokser mest 

Stigning i antal årsværk fra 2008 til 2016, fordelt 
på virksomhedsstørrelser (ansatte i alt)

Konsulentbranchen vokser generelt, men det er især de største konsulenthuse med 
mere end 250 medarbejdere, som skaber væksten i antallet af medarbejdere
med en djøf-baggrund.

Det er nogle 
særlige typer, 

der overlever i 
konsulentbranchen. 
Det er dem, der er 
selvstartere og har 
et højt energiniveau.
Flemming Poulfelt, professor 
i ledelse ved CBS

ARBEJDSLIV  | Konsulenter

Kilde: Djøf, baseret på tal fra Danmarks Statistik
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gende antal djøfere, der er tiltrukket 
af managementkonsulentverdenen? 
Ja, mener Flemming Poulfelt.

”Man kan måske formulere det 
sådan, at det er nogle særlige typer, 
der overlever i konsulentbranchen. 
Det er dem, der er selvstartere og har 
et højt energiniveau. Og det er typisk 
også dem, der er gode til at sælge 
opgaver.”

Forsker Line Kirkegaard har også 
set nogle fællestræk hos de manage-
mentkonsulenter, hun har intervie-
wet i forbindelse med sin ph.d.

”Et kendetegn er, at de er villige til 
at arbejde rigtig meget og gøre deres 
allerbedste – hver dag og hele tiden. 
Og så er de typisk konkurrenceori-
enterede – det ligger jo i det at ville 
være den bedste. De fleste store kon-
sulenthuse har en pyramidestruktur, 
hvilket betyder, at de henter mange 
ind i bunden, og så bliver de dårligste 
sorteret fra hvert år. Så du skal også 
trives med at blive målt.” 

Ja, man skal være forberedt på at 
blive målt på sin indsats og sin per-
sonlighed, medgiver Niels Ahrengot.

 

De fleste store konsulenthuse har en 
pyramidestruktur, hvilket betyder, at 

de henter mange ind i bunden, og så bliver de 
dårligste sorteret fra hvert år. Så du skal trives 
med at blive målt.
Line Kirkegaard, ph.d. med speciale i managementkonsulenter

Lorem sia 
ipsum dolo 

res vista et nignus 
tratumus serifas 
vista etwas nignus 
sign veritum lupus 
agnus sore tratum 
serifas noa vista 
et nignus lia sign 
vetum lupus agnus 
veritumis lupus 
agnuratum seri.
xxxxxxxxxx

De andre 2008 2016
Politologi 204 301
Psykologi 123 166
Samfundsvidenskabelig u.n.a. 141 156
Administration og forvaltning 86 105
Sociologi 27 47
Antropologi og kulturanalyse 28 41

Erhvervsøkonomi
og ledelse

Samfundsøkonomi

Jura
2008 2016

På tværs af djøf-uddannelserne er der blevet flere ansatte i 
konsulentbranchen, men især antallet af erhvervsøkonomer 
og ledelsesuddannede er vokset markant. Men der er også 
blevet dobbelt så mange jurister i branchen over de ni år 
tallene dækker. 

Flere erhvervsøkonomer og jurister
bliver konsulenter

TOP 3 uddannelser

1314

334
158

449

2497

314

Kilde: Djøf, baseret på tal fra Danmarks Statistik
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”Det er klart, at man skal være indstillet 
på at give og modtage feedback hele ti-
den, for det er sådan, man bliver bedre.”

Er det en fordel at have rundsave på 
albuerne?

”Der er stor forskel på at sige rundsa-
ve og sige ambitiøs. Jeg synes ikke, vi 
har et rundsavsproblem på nogen måde. 
Vi har nogle superambitiøse mennesker, 
som gerne vil frem, og det er min opgave 
at kanalisere den energi og virkelyst i en 
retning og skabe rammerne for, at det 
kan lade sig gøre.”

Hvordan forbereder man sig?

Konsulenthusene holder case compe-
tions og events på udvalgte studiesteder, 
de uddeler priser til de bedste studeren-
de og inviterer dem på middag, så de kan 
se dem an – både for at brande sig selv 
og ikke mindst for at spotte nye talenter.

De studerende har særlige klubber, 
hvor de kan forberede sig på de skrappe 
ansættelsesprocedurer – de træner 
caseopgaver og tager den ene test efter 
den anden. Der findes også en række bø-
ger, der beskriver, hvad der skal til for at 
klare sig gennem det nåleøje, der fører 

til en ansættelse som management-
konsulent. Og på flere af konsulent-
husenes hjemmesider kan man også 
orientere sig om ansættelsesforløbet. 

”Hvis man virkelig vil det her, så er 
det vigtigt at starte forberedelsen tidligt 
og virkelig arbejde for det – det er hård 
kost. De store konsulenthuse tager kun 
12-tallerne, men du skal også have et CV 
med relevant erhvervserfaring,” siger 
Line Kirkegaard.

Hvad skal du være forberedt på?

Niels Ahrengot siger, at Implement 
forventer, at alle dem, de ansætter, 
skal blive dygtigere hurtigt. Men hvad 
indbefatter det?

”Alt fra alle mulige former for træning 
og uddannelse til alle mulige former for 
opgaver. Men du skal også være villig til 
at udvikle dig i konsulentrollen – altså 
dine evner til at være en hjælper og ikke 
en Kloge Åge. Og det kan være en stor 
udfordring for relativt mange. Og så har 
vi et krav om, at man synes, det, man 
gør, er så ufatteligt spændende og sjovt 
– for hvis ikke man gør det, så skal man 
finde et andet sted.”

Vi har et krav 
om, at man 

synes, at det, man gør, 
er ufatteligt spændende 
– for hvis man ikke gør 
det, skal man finde et 
andet sted.
Niels Ahrengot, Managing Partner, 
Implement Consulting Group

ARBEJDSLIV  | Konsulenter
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Hvor meget myte er der i, at man ikke 
kan lave aftaler med venner og familie 
på hverdagsaftener?

”Det er en myte – men vi arbejder 
hårdt og fleksibelt. Samtidig ønsker vi 
at skabe hele liv for vores medarbej-
dere. Men ja, der er perioder, hvor man 
arbejder meget, men også perioder, hvor 
man arbejder mindre. Men det er klart, at 
vi er sindssygt ambitiøse med det, vi gør.”

Hvorfor har branchen så 
stor tiltrækningskraft?

Flemming Poulfelt medgiver, at der 
er en helt særlig hype om konsulent-
branchen. Men hvad er det, der gør, at 
en titel som managementkonsulent har 
en helt særlig tiltrækningskraft? 

”Det er et rigtig godt springbræt. 
Hvis man er relativt grøn, er det 
interessant at blive ansat i en kon-
sulentvirksomhed, fordi man bliver 
intro duceret til mange forskelligartede 
problemstillinger. Det betyder, at man 
får et meget bredt erfaringsgrundlag på 
relativ kort tid og et solidt netværk.”

Line Kirkegaard peger også på 
den stejle indlæringskurve og på en 

løn kurve, der stiger forholdsmæssigt 
hurtigt, som noget af det, der trækker.

”Man lærer virkelig meget. Man kan 
næsten se det som en udvidet uddan-
nelse og som et springbræt videre – jeg 
tror, mange gør det med henblik på at 
ruste sig til et lederjob i industrien.”

Men det kræver en indsats – også en 
indsats ud over det sædvanlige, 
vil nogle mene.

”De managementkonsulenter, jeg 
har talt med, har omtalt den første 
hårde og slidsomme tid, hvor de arbej-
dede 70-80 timer om ugen, som deres 
rekruttid. Men det er karakteristisk, at 
de også synes, det var en sjov tid.”

Og de, der bliver i branchen, bliver 
ved med at have det sådan, siger Line 
Kirkegaard.

”De synes bare, det bliver sjovere og 
sjovere, jo mere ansvar de får. De ser 
ikke deres opgaver som hurdler, der skal 
overstås, men som dét, der er med til at 
gøre dem bedre hele tiden. Men det skal 
så også lige siges, at de managementkon-
sulenter, jeg har interviewet, alle sam-
men har klaret sig godt – der er ingen af 
dem, der er blevet sorteret fra.” •

HVAD LAVER 
KONSULENTERNE?
Managementkonsulenternes 
primære serviceydelser målt 
på omsætning:
•  Analysearbejde.

•  Transformation og strategi.

•  IT-rådgivning.

•  Ledelse og HR-rådgivning.

•  Operations management 
og Supply Chain Management.

•  Markedsføring og kommunikation.

Kilde: Managementrådgivernes 
Analyse af Det Danske 
Konsulentmarked 2017.

UDVALGTE KONSULENTHUSE – SÅ MANGE HAR DE ANSAT
Virksomhed – regnskabsår Omsætning i 1.000 kr. Antal ansatte

•  Accenture (2017) 1.819.000 564

•  Implement Consulting Group (2017)  922.126 561

•  Rambøll Management Consulting (2016)  304.000 316

•  Qvartz (2017)  511.911 248

•  Boston Consulting Group * 160

•  PA Consulting (2016)  269.515 159

•  McKinsey & Company (2016)  774.952 154

Kilde: Selskabernes seneste regnskaber. 
*Boston Consulting har ikke oplyst særskilt regnskab for den danske del.



Djøfbladet 07  |  August 201830

9Hvorfor valgte du advokatbranchen 
fra til fordel for konsulentbranchen?
”Da jeg fik min advokatbestalling, tænk-
te jeg: ’Hvad skal jeg lave de næste 40 
år?’ Når jeg rådgav mine klienter, synes 
jeg oftest, de kommercielle problem-
stillinger var mere spændende end de 
juridiske, og derfor besluttede jeg at gå i 
den retning.”

9Hvad gjorde du så?
”Det første, jeg gjorde, var at søge ind på 
en MBA på MIT i Boston. Under intro-
duktionsweekenden blev det dog klart 
for mig, at mine medstuderende var der 
af andre grunde end mig, og jeg beslutte-
de derfor at tage en praktisk MBA frem 
for en teoretisk. Så jeg tog tilbage til 
Danmark og søgte ind hos de tre største 
internationale konsulenthuse.”

9Hvad var planen med det?
”Min plan var, at jeg skulle være der i 
tre-fire år, og så skulle jeg ud i Mærsk 
eller Danske Bank og være leder. Jeg har 
da også fået nogle tilbud, der var spæn-
dende, som jeg dog aldrig har takket ja 
til, for der er så mange fordele ved at 
være i BCG. Læringskurven er meget 
stejl, og jeg rykkede op meget hurtigt. 
Jeg fik CEO-kontakt og rådgav ledelser. 
I advokatbranchen, hvor jeg kom fra, var 
det typisk partneren, der håndterede 
størstedelen af klientkontakten, imens 
det primært var den juridiske afdeling, 
jeg havde dialog med. I konsulentbran-
chen arbejder man på ledelsesniveau og 
typisk med de emner, der er allervigtigst 
for virksomheden – det synes jeg er 
enormt motiverende.”

9Hvordan blev du rekrutteret?
”I advokatbranchen er det karaktererne, 
der tæller. Hvis de er høje, kommer 
du ind til et kort interview med et par 
partnere, der vurderer, om du er et 
match. I BCG screener vi også først på 
karakterer, men hvis de er gode nok, 
kommer kandidaten ind til en hel dag på 
omkring otte timer, hvor vedkommende 
først skal igennem en matematik-test 
efterfulgt af fem case-interview. Og ud 
fra det vurderer vi, om kandidaten er 
stærk nok på 15 forskellige parametre. 
Sådan et forløb var jeg også igennem.”

9Hvad er ulemperne 
ved konsulentbranchen?
”Vi har nogle lange arbejdsdage. Det 
vil især min kæreste være enig i. Vi 
arbejder typisk mandag til onsdag fra 
kl. 8 om morgenen til kl. 23 om aftenen, 
og nogle gange bliver den 1 eller 2 om 
natten. Om torsdagen slutter vi ofte 
lidt tidligere, og fredag er vi som regel 
tilbage på kontoret i København og går 
på weekend ca. kl. 17.” 

9Har du et godt råd til andre, der 
gerne vil ind i branchen?
”Du skal sætte god tid af til forberedelse, 
for det er ikke som andre rekrutterings-
processer. Og så skal du være klar på et 
meget højt tempo – især i starten. Du 
skal være villig til at investere eller ofre 
– alt afhængigt af, hvordan du ser på det. 
Men jeg kan ikke forestille mig en bedre 
læreplads i forhold til at få en stærk 
kommerciel værktøjskasse. Og når jeg 
kommer ud til klienter og ser stillinger, 
som jeg i princippet kunne sidde i, så 
tænker jeg: ’Hvor har jeg det bare godt 
her’.” •

”J e g  v a l g t e  d e n  p r a k t i s k e  M B A 
f r e m  f o r  d e n  t e o r e t i s k e ”

Andreas Malby er oprindelig advokat, men nu er han på ottende år Partner og Managing Director 
hos The Boston Consulting Group. Han har omkring 150 rejsedage om året og en arbejdsuge på 

omkring 70 timer. Samtidig tænker han: ’Hvor har jeg det bare godt her.’
Af Tine Santesson  Foto Jacob Nielsen

Vil du ind i konsulentbranchen, skal 
du – især i begyndelsen – være parat 

til at arbejde i virkelig højt tempo, 
lyder rådet fra Andreas Malby.

ARBEJDSLIV  | Konsulenter



31djoefbladet.dk

ARBEJDSLIV

9Hvorfor valgte du 
konsulentbranchen?
”Jeg så det som en mulighed for at 
kunne vokse meget hurtigt – udvikle 
mig og bygge kompetencer på. Og kon-
sulenthuse som McKinsey og Boston 
Consulting Group er arnefabrikker for 
folk, der gør det godt og kommer langt 
i erhvervslivet – jeg må være ærlig og 
sige, at dét også tiltrak mig. Så var der 
også en lille flig af, at det er svært at 
blive ansat hos McKinsey. Når man har 
et konkurrencegen, vil man gerne vise 
sig selv, at man godt kan. Det er sådan 
lidt ekstremsport for nørder.”

9Hvordan fik du jobbet?
”McKinsey rekrutterede ret målrettet 
fra visse studieretninger. De holdt 
forskellige events, og dengang uddelte 
de også en pris til studerende med det 
højeste snit på bacheloren. Så blev vi 
inviteret til middag og kunne dyrke 
den relation, vi havde fået til dem. Jeg 
sendte en ansøgning, et år før jeg blev 
kandidat. Efter to gange tre samtaler 
blev jeg tilbudt et job og sagde ja.”

9Hvad har dine fem år 
hos McKinsey givet dig? 
”En klar tilgang til problemløsning – at 
tage et komplekst problem og bryde 
det ned i håndterbare bidder og finde 
en løsning. Som konsulent går man jo 
igen og igen ind og takler det, som virk-
somheder ser som svære problemer. Så 
det giver en vis faglig selvtillid. Det har 
også givet mig et supergodt netværk, 
som jeg har gavn af både professionelt 
og privat.”

9Hvorfor stoppede du?
”For det første arbejder man relativt 
meget, og jeg var nået til et tidspunkt, 
hvor jeg gerne ville have bedre plads til 
andre ting i mit liv også. For det andet 
ville jeg gerne være med til at tage 
ansvar for de beslutninger, der bliver 
truffet, leve med konsekvenserne af 
dem og stå på mål for dem.”

9Hvordan var arbejdsmiljøet?
”Udefra kan man måske godt tænke, at 
det er folk med rundsave på albuerne. 
Men det er aldrig det, jeg har oplevet. 
Jeg har aldrig oplevet andet end, at 
man fejrer hinandens succeser, og at 
man gerne vil lykkes i fællesskab.”

9Hvor meget arbejdede du?
”Det var typisk sådan, at fra mandag 
morgen til sidst på eftermiddagen fre-
dag skulle jeg ikke regne med at kunne 
lave biografaftaler med vennerne. Og 
man opdager, at man har et andet gear, 
hvor man rent faktisk kan præstere 
fornuftigt i perioder i længere træk. 
Men vi var rimelig gode til at holde 
weekenderne fri.”

9Hvad er den største udfordring ved 
at arbejde i et stort konsulenthus?
”Man skal gøre sig klart, at det fylder rig-
tig meget i éns liv – ikke alt, men meget. 
Så det er en investering, man skal gøre, 
fordi man har lyst, og fordi man tror, 
det kan give én noget på den lange bane. 
Men jeg har aldrig nogensinde fortrudt, 
og jeg blev der jo også i fem år.” •

” E k s t r e m s p o r t 
f o r  n ø r d e r ”

Michael Rødbroe Kolbæk skrev kontrakt med McKinsey, et år før han blev cand.oecon. 
Han var der i fem år og spiste ofte både sin morgenmad og sin aftensmad på jobbet. 

I dag er han strategidirektør i TRYG.
Af Tine Santesson  Foto Jacob Nielsen

I sine fem år hos McKinsey 
oplevede Michael Rødbroe 

Kolbæk aldrig, at kollegerne 
havde rundsave på albuerne.
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” D e t  e r  e t  s k u l d e r k l a p ,  h v i s  m a n 
k l a r e r  s i g  g e n n e m  n å l e ø j e t ”

Line Wedam Fruergaard mangler et år, før hun er cand.merc. i Marketing & Mangement, men har 
allerede McKinsey, PFA og EY på CV’et. Hun går målrettet efter et job i konsulentbranchen.

Line Wedam Fruergaard deltager i 
case-competitions, hun er medlem og 
aktiv i CPH Management Consulting 
Club – en klub for særligt udvalgte stu-
derende, der gerne vil have en fremtid i 
konsulentbranchen. Her bærer hun titlen 
Head of Corporate Partners – altså er det 
hende, der har kontakten til de konsu-
lenthuse, som er partnere i klubben. 

9Er der meget hype om de store 
 managementkonsulenthuse på CBS?
”Ja, helt klart. For mange handler det 
nok om de muligheder, det bringer, og at 
man i de store konsulenthuse er sikret 
spændende projekter fra første dag. Og 
så er det selvfølgelig også et skulderklap, 
hvis man klarer sig gennem nåleøjet, for 
de vælger jo kun de bedste.”

Lige nu har Line Wedam Fruergaard 
et studenterjob hos Ernst & Young, 
men kan bl.a. også skrive McKinsey på 
CV’et. Hun håber da også på en karriere 
som managementkonsulent, når hun er 
blevet kandidat.

”Det handler om at dygtiggøre sig og 
så selvfølgelig vise, at man er dygtig,” 
siger hun.

9Hvordan gør du det?
”Ved fx at deltage i events, hvor jeg ikke 
bare sidder og lytter, men rent faktisk 
præsenterer en case – så kan de forskelli-
ge konsulenthuse se, om man kan noget. 
Og man får også selv et indblik i, om det 
er et sted, man kunne tænke sig at være.”

9Bliver man så prikket på skulderen?
”Nej, det har jeg ikke oplevet – du må 
stadig selv være aktiv, og du skal stadig 
gennem alle de der steps i rekrutterings-
processen, men det giver én noget at 
bygge på, hvis man sender en ansøgning.”

9Hvorfor vil du så gerne have 
et job i konsulentbranchen?
”Jeg regner med at få en stor og bred 
værktøjskasse, og det tror jeg, jeg kan 
bruge i en masse sammenhænge.”

9Men hvorfor et af de store?
”Det åbner døre. Og man ved, hvad 
man får. Jeg tror også, at der er mange 
fordele ved at være i de små – du påtager 
dig måske flere roller og nok også mere 
ansvar fra starten. Men du er måske ikke 
sikret at blive præsenteret for de store 
projekter med det samme. Men længere 
ude i fremtiden vil jeg måske gerne 
prøve at være i en mindre virksomhed.”

9Tænker du over, at to ud 
af tre i branchen er mænd?
”Ja, det er også noget, vi har fokus på 
i CPH Management Consulting Club, 
hvor vi laver arrangementer kun for 
kvinder. Det giver en anden stemning, 
når det kun er kvinder – så tør de i 
højere grad stille spørgsmål om work- 
life-balance. Vi har blandt andet haft en 
kvindelig associate partner fra McKin-
sey ude at holde oplæg – hun var meget 
nede på jorden, og det var inspirerende 
at se et eksempel på, at det er muligt at 
balancere et krævende job og familieliv.”

9Hvad er du selv blevet klogere på, 
når det gælder konsulentbranchen?
”Jeg er klar over, at det er hårdt arbejde 
– og det er jeg også indstillet på. Men det 
er lidt af en myte, at der ikke er noget, 
der hedder work-life-balance. Nogle 
tror også, at det er de rene ’maskiner’, 
der arbejder i branchen, men alle, jeg 
har mødt, har været utrolig udadvendte 
og socialt kompetente. I sidste ende er 
det jo et job som alle andre, men jeg tror 
samtidig, det kræver en vis passion og et 
stor engagement.” •

En gruppe studerende på CBS startede for 
omkring syv år siden CPH Management 
Consulting Club – en elitær klub for dem, der 
overvejer en fremtid i konsulentbranchen. 
Medlemsskaren vokser konstant og består lige 
nu af 263 medlemmer – 174 mænd og 89 kvinder. 

I klubben bliver de studerende testet og møder 
folk fra konsulentbranchen. Men det er ikke 
alle og enhver, der bliver lukket ind. For at gøre 
det så realistisk som muligt, skal interesserede 
gennem en optagelsesprocedure, der minder om 
ansættelsesproceduren i de store konsulenthuse: 

Først skal de sende et CV og en motiveret 
ansøgning. For de bedst kvalificerede står den så 
på samtaler og flere forskellige tests. Lige nu er 
karaktergennemsnittet blandt medlemmerne på 9,6. 
Studerende fra CBS, ITU, DTU eller KU kan søge om 
optagelse.

Elitær klub for konsulenter in spe

ARBEJDSLIV  | Konsulenter

Af Tine Santesson  Foto Jacob Nielsen

OVERVEJER DU EN 

MASTER I OFFENTLIG LEDELSE?

KOM TIL INSPIRATIONSMØDE PÅ MPG

Master of Public Governance matcher morgendagens krav til offentlig  
ledelse. Uddannelsen udbydes både som et 2-årigt holdforløb og et 
fleksibelt forløb. Tilmeld dig et af vores inspirationsmøder på cbs.dk/mpg
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10. OKTOBER       08.30-10.00

DIN PLAN. DIT INDHOLD. DIT LEDERSKAB.
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En universitetsuddannelse fra Syrien eller Congo 
er ikke meget værd i Danmark for de flygtninge, der 

kommer hertil. Hvis de skal ind på arbejdsmarkedet, 
kræver det, at de starter forfra.

Ikke-vestlige indvandrere er den 
gruppe på arbejdsmarkedet, 
der har mindst gavn af deres 
uddannelse – også dem, der er 
uddannet på universitet. Og selv 

med akademisk baggrund kan det være 
svært at komme i gang på arbejdsmarke-
det som flygtning.

Det siger Torben Tranæs, der er 
forskningsdirektør og professor ved Det 
Nationale Forsknings- og Analysecenter 
for Velfærd, VIVE, og en af fire formænd 
for De Økonomiske Råd.

”Navnlig flygtninge og familiesam-
menførte, der har en høj uddannelse 
med sig, har svært ved at finde arbejde 
på det niveau, de har været vant til. Og 
de klarer sig ikke markant bedre end 
dem uden uddannelse – i modsætning 
til personer med dansk baggrund,” siger 
Torben Tranæs.

Det er der tre primære forklaringer 
på, mener han. Uddannelsens kvalitet, 
kønsroller og lavere arbejdsevne.

”For det første er deres uddannelse 
ikke altid af den kvalitet, som vi 
forventer herhjemme – eller også kan 
kompetencerne ikke direkte overføres 
til Danmark. For det andet kommer de 

fleste flygtninge fra en tradition, hvor 
det overvejende er manden, der er på 
arbejdsmarkedet, mens kvinden er i 
hjemmet. Og for det tredje kommer 
flygtninge med langt mere i bagagen 
end andre og vil oftere have nedsat ar-
bejdsevne på grund af deres oplevelser,” 
siger Torben Tranæs.

Mange flygtninge vil derfor være nødt 
til at starte forfra med en ny uddannel-
se, vurderer han. Til gengæld får de, 
der gør det, også betydeligt lettere ved 
at komme i arbejde. Alligevel mener 
 Torben Tranæs, at der altid vil være 
flere end normalt, der ikke er i job.

”Beskæftigelsen er bare lavere blandt 
personer, der har oplevet og er flygtet 
fra krig og forfølgelse, og man skal ikke 
forvente, at det vil ændre sig.”

Svært at være specialiseret

Samme vurdering har Else Iversen, der 
er chefkonsulent og ansvarlig for Djøfs 
mentorordning for flygtninge. Højt-
uddannede flygtninge er næsten altid 
nødt til at genopfinde sig selv, hvis de 
vil klare sig i Danmark, mener hun.

”Hvis du er jurist og flygtet til Dan-
mark, så er det virkelig op ad bakke. For at 
arbejde her skal du ikke bare lære dansk 
lovgivning at kende, men også hele filoso-
fien bag retssystemet og alle de praktiske 
arbejdsgange. Du skal mere eller mindre 
starte forfra,” siger Else Iversen.

A k a d e m i s k e 
f l y g t n i n g e  s k a l 

g e n o p f i n d e  s i g  s e l v

Af Troels Kølln  Foto Lars Bahl

Tommelfinger-
reglen er, at jo 

mere specialiseret de 
har arbejdet i deres 
hjemland, des 
sværere bliver det 
her i Danmark.
Else Iversen, chefkonsulent i Djøf
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DE FEM LANDE, 
HVORFRA DER 
KOM FLEST 
FLYGTNINGE I 2017 

• Syrien (863 asylansøgere)

• Eritrea (370)

• Marokko (326)

• Afghanistan (189)

• Iran (149)

Kilde: Udlændingestyrelsen.

OM FLYGTNINGE 
I DANMARK

3.500
personer søgte om asyl i 2017 
– det laveste antal i ni år.

36%
af ansøgerne fik tildelt asyl 
af Udlændingestyrelsen 
– mod 72 procent i 2016 
og 85 procent i 2015.
Kilde: Udlændingestyrelsen.

43%
af flygtningene er tilknyttet 
arbejdsmarkedet efter otte år 
i Danmark – hver anden mand, 
men kun hver tredje kvinde.

Kilde: Nordisk Ministerråd, 
2017. Baseret på information 
om alle 17-36-årige flygtninge 
og familiesammenførte, der 
ankom til Danmark i perioden 
1997-2011.

”IT-folket har nok i højere grad uni-
verselle evner, men ellers er tommelfin-
gerreglen, at jo mere specialiseret de har 
arbejdet i deres hjemland, des sværere 
bliver det her i Danmark.”

Det er en oplevelse, der for mange 
højtuddannede flygtninge udfordrer 
selvforståelsen og er forbundet med 
statustab, siger hun.

”Hvis du kommer som embedsmand 
fra Syrien, hvor bare det at have en 
uddannelse var forbundet med aner-
kendelse, og så pludselig skal arbejde 
som rengøringsassistent i et land, hvor 
også akademikere oplever arbejdsløshed 
og ikke ses som noget særligt… den er 
hård,” siger Else Iversen.

Det er her, Djøfs mentorordning 
kommer ind i billedet. I samarbejde med 

Soran Azad sammen med sin Djøf-mentor, Øystein Leonardsen, der har hjulpet ham med 
at finde ud af, hvad han gerne vil i Danmark.

Trampolinhuset, der er et community 
for flygtninge i København, matcher 
Djøf akademiske flygtninge med en 
dansk djøfer, der kan tage de indimel-
lem tunge samtaler om mulighederne 
på arbejdsmarkedet i Danmark. I mod-
sætning til andre af Djøfs mentorer sker 
det også, at mentorerne kommer med 
konkrete forslag til, hvem flygtningene 
kan kontakte, når de undersøger deres 
muligheder.

”Meget af det handler om at finde ud 
af: De drømme, håb og ønsker, de har 
– hvad peger det i retning af? Hvordan 
kommer de derhen, og hvad er den 
realistiske målsætning?” •  

ARBEJDSLIV
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Mit tidligere liv var på 
samme tid dejligt 
og konfrontativt. 
Efter invasionen af 
Irak kom der godt 

gang i økonomien med masser af nye 
job og uddannelsesmuligheder. Der var 
så meget potentiale. Men samtidig var 
jeg altid i modstand mod regeringen og 
religiøse dogmer, altid med frygten i 
baghovedet.

Jeg voksede op i Choman, et ægte tu-
riststed fyldt med de mest overvældende 
bjerge. Hvis du vil være filosof, skal du 
tage derhen og tænke. Hvis du er stres-
set, skal du tage derhen og koble fra. 

Jeg studerede på American University 
of Iraq i Sulaymaniyah, den næststørste 
by i Kurdistan. Den er kendt som kultu-
rens hovedstad med masser af teatre og 
biblioteker. Det er sådan et sted, hvor 
du drikker alkohol hver aften, hvis du 
vil være intellektuel. Så jeg brugte mine 

aftener på barerne. Det var en måde 
at sætte sig op imod regeringen og de 
religiøse.

Jeg var politisk aktivist. Skrev en 
masse filosofiske og politiske artikler, 
fik udgivet bogen ’Self-expression’ og 
var med i tv-debatter. Dengang var jeg 
ekstrem i min kritik af religion – jeg har 
været ateist, siden jeg var 15-16 år – men 
her i Danmark har jeg fået åbnet øjnene 
for, hvordan man lever i samspil med 
kulturer og religioner. 

Siden min teenagetid har jeg været 
dybt optaget af de europæiske og vest-
lige tænkere, særligt eksistentialismen. 
Så jeg havde nok forventet, at den 
offentlige samtale og kulturelle forstå-
else var på et noget højere niveau her i 
Danmark, end det er tilfældet. Virkelig-
heden er – desværre – at når man taler 
om flygtninge og indvandrere, så foregår 
diskussionen på en meget overfladisk og 
fordomsfuld måde. Jeg peger ikke fingre 
ad nogen, men jeg vil gerne gøre mit for 
at ændre det. 

Det var en hård tid, da jeg kom hertil 
og boede på asylcenter. Jeg prøvede at 
afsøge mulighederne for at lave noget, 
gøre noget, men jeg måtte nærmest in-
genting. Jeg skulle være passiv. Jeg kan 
godt forstå, det var en tid, hvor Danmark 
blev overvældet af en masse flygtninge, 
men for mig personligt var det svært.

Nu har jeg opholdstilladelse og læser 
filosofi C, matematik B og engelsk A 
på VUC, så jeg kan kvalificere mig til 
at blive optaget på universitetet. Det 
faglige indhold er på lidt lavt niveau, 

men kurserne er på dansk, og min store 
udfordring er det danske sprog. Jeg har 
kun været på sprogskole i et år, og det 
kan være svært at følge med.

Den store forskel på studierne her og 
i Kurdistan er, at vi ikke risikerer vores 
liv, hvis vi taler staten eller særlige dog-
mer imod. Her er livet mere fredfyldt. 
Personlig sikkerhed, ytringsfrihed, 
borgerrettigheder… du behøver ikke 
bekymre dig om den slags.

Jeg lever stadig mellem to liv. Jeg har 
en rolig tilværelse her i landet med nog-
le intellektuelle udfordringer foran mig, 
som jeg skal klare mig igennem. Men 
samtidig kan jeg ikke bare tillade mig 
at være tilfreds, fordi jeg selv er tryg, 
når der stadig sker uretfærdigheder i 
Kurdistan. 

Jeg er usikker på, hvad fremtiden 
bringer. Jeg vil gerne læse enten Inter-
national Business and Politics på CBS 
eller International Studies på RUC. Mit 
håb er, at jeg kan være med til at bidrage 
konstruktivt til samfundet. Måske ved 
at udfordre de fordomme, der er om 
Mellemøsten og islam. •

Den store 
forskel på 

studierne her og i 
Kurdistan er, at vi ikke 
risikerer vores liv, hvis 
vi taler staten imod.

Jeg lever 
mellem to liv
Soran Azad, 24, studerede internationale studier på universitetet 
i Kurdistan i Irak og var aktiv i de intellektuelles modstand mod 
regeringen og religiøse dogmer. I dag læser han enkeltfag på 
VUC i København.

Fortalt til Troels Kølln  Privatfoto

SORAN AZAD
•  24 år.

•  Født i Kurdistan i Irak.

•  Studerede international studies på American 
University of Iraq, før han flygtede til Danmark i 
2015. Læser nu enkeltfag på VUC i København.

•  Forfatter til bogen ’Self-expression’ og 
grundlægger af ’Refugees Voices’, der 
giver alternative byture i København med 
udgangspunkt i personlige historier om livet 
som flygtning. 

ARBEJDSLIV  |  Integration
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Jeg kan ikke leve alene. Der-
for elsker jeg sprog. Engelsk 
er noget meget specielt i 
mit liv. Det gør, at jeg kan 
møde mennesker. Tale med 

dem. Lære dem at kende. Det er jeg 
nødt til.

I Syrien arbejdede jeg med kommu-
nikation i et privat firma. Før det var 
jeg engelsklærer og før det oversætter 
og før det sekretær.

I min hjemby havde jeg et hus tæt 
på Damaskus. Jeg levede et smukt liv, 
bare helt normalt. Hver aften sad vi 
med venner, røg shisha, drak juice og 
spillede spil. Det var mit drømmehus. 
Jeg fik det selv bygget og havde sparet 
op til det i 18 år. Desværre blev alt 
smadret i krigen.

Hvorfor kom jeg til Danmark? Det 
er en lang historie. Nogen ville dræbe 
mig, så meget kan jeg sige. Jeg vil helst 
ikke snakke om det. Det er noget, jeg 
har glemt.

Som barn så jeg en dokumentar om 
Danmark. Jeg kan huske, at de sagde: 
Hvis du vil se lykke, så kig mod Dan-
mark – verdens lykkeligste folk! Det sat-
te sig fast. Men det første år i Danmark 
var jeg alene. Jeg har tre børn, to piger 
og en dreng. De var i Tyrkiet, mens jeg 
ventede på at få dem hertil. 

Det var ikke noget godt liv, jeg havde 
dengang, men jeg holdt mig selv i gang. 
Volunteered, volunteered, volunteered!  
Jeg var frivillig på Roskilde Festival. 
Da festivalen sluttede, så jeg, at 
danskerne efterlod alle deres ting på 

pladsen. De må være meget luksuriøse 
mennesker, tænkte jeg.

Så fandt jeg et rigtigt arbejde som 
oversætter. Jeg elsker at arbejde, fordi 
jeg ikke kan lide, at andre skal give mig 
penge. Jeg vil ikke være afhængig. Jeg 
kan arbejde med alting; jeg vil bare 
gerne lave noget.  

Jeg er begyndt som selvstændig. Her 
i Danmark elsker I økologi og tænker 
på miljøet, så jeg vil have et firma, der 
laver økologisk rengøring. Jeg har 
været på kursus i kommunen, hvor de 
fortæller mig om hele processen, og 
har taget et kursus i bæredygtighed. 
Jeg har brug for at kende alle regule-
ringerne, og hvordan man klarer sig 
her. 

Nu bor jeg i en lejlighed i Birkerød, 
og du ved, i Birkerød hader de flygtnin-
ge. De er flinke folk, men de er bange 
for os. Og kommunen er dårlig. De 
tror, vi er dyr, som ikke forstår noget. 
Men vi er som planter. Hvis du putter 
os i god, nærende jord, så blomstrer 
vi. Men hvis du putter os i dårlig, 
udpint jord, så rådner vi. Og hvis det 
sker, så siger de: Se bare, hvor dårlige 
flygtningene er.

Jeg har 4.000 venner på Facebook. 
Jeg kender de fleste af dem. Lad mig 
lige finde mobilen frem… Her er 
Nelson Mandelas datter, hende mødte 
jeg sidste uge. Det her er Lykketoft. 
Det her er Jacob Holdt, han er som en 
bedstefar for mine børn. Ham inviterer 
jeg altid på mad. 

Hvordan får jeg energien til det 
hele? Det ved jeg ikke… Jeg bliver bare 
nødt til at gøre noget. Der er mange 
smukke ting i livet, og vi bør hver især 
gøre, hvad vi kan, for at udnytte de 
muligheder, der er. 

Jeg ved, at jeg er en heldig person. 
Så jeg må arbejde hårdt. Jeg får ikke 
noget foræret. 

I am a woman of movement! •

Vi er som 
planter. Hvis 

du putter os i god, 
nærende jord, så 
blomstrer vi.

Jeg kan ikke 
leve alene
Manal Tahhan er cand.mag. i engelsk litteratur. For hende 
er sproget en dåseåbner til verden. Nu forsøger hun at 
starte sin egen økologiske virksomhed i Danmark. 

Fortalt til Troels Kølln  Foto Lars Bahl

MANAL TAHHAN
•  38 år.

•  Født i Syrien.

•  Cand.mag. i engelsk litteratur.

•  Arbejdede med kommunikation i Syrien. 
Har arbejdet som oversætter for Røde 
Kors i Danmark. 

ARBEJDSLIV
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Gorrissen Federspiel er ét af de foretrukne danske 
advokatfirmaer for landets største talenter. Det er vi 
glade for – men det forpligter også. Jo bedre 
rådgivning vi leverer, desto større værdi skaber vi for 
vores klienter. Kvalitet har altid været kendetegnende 
for os, og for at holde det høje niveau prioriterer vi 
uddannelse højt.

Vores studerende, fuldmægtige og advokater har en 
ambition om at udvikle sig fagligt og personligt. Vi 
ser det derfor som en kerneopgave at understøtte 
medarbejdernes talent og udvikling. Vi tror ikke på 
”one size fits all”-løsninger, men på individuelt 
tilpassede udviklings- og karriereforløb. Vi kalder 
det skræddersyet faglighed.

Skræddersyet faglighed er noget, vi udvikler. Sammen.
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Af Mads Matzon  Foto Claus Bech

En dag med…
Cirkus-producent Ida Nørgaard
Ida Nørgaard er jurist og har altid vidst, at hun ville bruge sine evner i det kreatives 
tjeneste. Sidste år fik hun job som producent hos Dynamo Workspace. Et produktionshus 
for nycirkus og scenekunst i Odense. Nycirkus blander klassiske cirkusdiscipliner med 
elementer fra dans, teater og performance. Djøfbladet fulgte hende en dag i København, 
hvor hun var af sted med forestillingen Planck til festivalen CPH Stage. 

Ida Nørgaard vågner i 
en venindes lejlighed på 
Amager. Her bor hun, mens 
hun er i København med 
cirkusforestillingen. Der 
venter hende en dag, som er 
mere praktisk end hjemme 
på kontoret i Odense, hvor 
cirka 70 procent af tiden 
normalt går med klassisk 
kontorarbejde. 

Ida Nørgaard (th.) ankommer i taxi med nycirkus-artisten Gry Lambertsen. 
De har været en tur forbi Rema 1000 for at købe forfriskninger til dem selv 
og publikum. I aften er der forestilling, så nu skal artisterne øve, og scenen 
skal være helt klar. Ida opdager, at de har glemt at købe popcorn, som de 
ellers plejer at kaste ud til tilskuerne i teltet.

Området ved Slusen 
på Amager kan bedst 
beskrives som et maritimt 
klondike. Her har Ida 
og resten af nycirkus-
truppen slået deres lille 
telt op. Det har plads til 
60 personer og en enkelt 
kørestolsbruger. Idéen er, 
at publikum skal helt tæt 

på forestillingen, så de 
kan mærke suset fra 
de farlige numre og 
smage artisternes 
sved. Som producent 
tager Ida sig af al 
administration 

omkring forestillingen. 
”Cirkusartister skal ikke 

lave momsregnskaber, og 
jeg er både god til og glad 
for administrativt arbejde,” 
fortæller hun.

IDA NØRGAARD  
   Producent ved Dynamo 

Workspace fra 2017.
   Producent for TinCanCompany 

fra 2017.
   Administration for Hasses Hands 

– scenebyg og letmontage fra 
2012.

   Bestyrelsesmedlem i 
Kulturklyngen i Odense fra 2016.

   Bestyrelsesmedlem i The Circus 
Playground fra januar 2018.

   Cand.jur. fra SDU i 2016. 
Specialiseret i selskabsret og 
skatteret.

9:15

13:20

13:13
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Ida skruer scenelys i manegen, mens cirkusdrengen 
Siggi kigger på. Han er søn af en af artisterne. Hele 
dagen skifter Ida mellem at lave praktiske ting 
omkring teltet, tale med samarbejdspartnere og 
arbejde på computeren i campingvognen, der også 
fungerer som billetkontor. 

13:45

Tre timer til 
forestilling. 
Statusmøde i teltet. 
Artisterne Rune 
Vadstrøm Andersen, 
Gry Lambertsen og 
Camilla Bang får 
sammen med Ida 
et overblik over, 
hvad de mangler, 
inden showet kan 
gå i gang. De virker 
meget rolige, 
mens de taler om 
lys, lyd, kostumer, 
sandwichskilte og 
backstage. Det er 
trettende gang, 
de optræder med 
forestillingen, som 
har en levetid på et 
par år. Ida fortæller, 
at det ikke er hver 
gang, at hun som 
producent er med 
ude, når de andre 
optræder.
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Gaffelkast, en syngende ræv, cykelshow og fribrydning er bare noget af det, publikum oplever i teltet. De tre artister siger ikke 
et eneste forståeligt ord, men synger. Efter forestillingen går Ida, artisterne og flere fra publikum videre for at se en anden 
forestilling på scenefestivalen. 

ARBEJDSLIV  |  En dag med....

Mens artisterne øver en sidste gang, ser Ida sit snit til en 
hurtig dukkert i Københavns Havn. Bagefter skifter hun til 
aftenkjole og lægger makeup, så hun er klar til at tage imod 
publikum. Ida Nørgaard vil hellere lave noget sjovt end at 
tjene flere penge. Hun tjener 26.500 kroner om måneden før 
skat på at arbejde mere end fuld tid.

 Publikum ankommer. Ida sælger 
billetter fra campingvognen og 

hyggesnakker med folk. Hun bliver 
uden for teltet under forestillingen 

for at holde vagt og for skrive på en 
driftsansøgning til Statens Kunstfond. 

Der er deadline dagen efter.
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“Det der driver og motiverer mig, det er 
mine kollegaers engagement inden for de 
forskellige fagområder. 
Når vi eksempelvis holder kurser eller 
seminarer, så er det vigtigt, at der er 
forskellige faglige øjne på opgaven eller 
projektet.” 
 
Susanne Lea Qvist Andersen 
Departementet for Familie, Ligestilling
og Sociale anliggender.

Læs om jobmuligheder
i Grønlands Selvstyre på
www.naalakkersuisut.gl/job
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Økonomifolk 
skal skabe 
mere værdi
Fremtidens økonomifunktion i mellemstore virk-
somheder skal være mere værdiskabende. Det gør 
beslutningsprocessen bedre og udvikler forretningen, 
viser forskningsprojekt. Resultaterne herfra er nu 
omsat til 10 gode råd.

Af Lone Schrøder Jeppesen  PR-foto Erhvervsakademi Aarhus

Selv om det kan stride 
mod økonomifolks 
natur, skal de fortælle 
resten af organisationen 
om deres resultater og 
succeser, siger lektor 
Jan Valdbo.

Debet og kredit rækker 
ikke længere. Økonomi-
funktionen i mellemstore 
virksomheder skal kunne 
meget mere i dag. Det 

er ikke nok at være en indadvendt og 
passiv regnskabsfunktion, der leverer et 
månedsregnskab og sætter talkolonner 
op i regneark.

I stedet skal fremtidens økonomi-
funktion være udadvendt og værdiska-
bende for organisationen og en aktiv 
medspiller i at udvikle forretningen. Le-
delsen og organisationen efterspørger, 
at CFO’en og økonomimedarbejderne 
understøtter beslutninger med analyser 
baseret på fakta – og udfordrer dem ved 
at stille spørgsmål til nye idéer og tiltag. 
Det konkluderer forskningsprojektet 
’Fra minus til plus – den værdiskabende 
økonomifunktion’, som Forsknings- og 
Innovationsafdelingen ved Erhvervs-
akademi Aarhus står bag.

”Der er helt tydeligt et potentiale 
for at udvikle økonomifunktionen i 
mellem store virksomheder. Problemet 
er, at mange økonomiafdelinger hænger 
fast i en passiv rolle. De får betalt reg-
ningerne og afleveret månedsregnskab 
til tiden, men får ikke skabt værdi i 
organisationen, som kan være med til at 
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SÅDAN GØRES 
ØKONOMIFUNKTIONEN 
MERE VÆRDISKABENDE

På baggrund af forskningsprojektet 
’Fra minus til plus – den værdi-
skabende økonomifunktion’ 
har Erhvervsakademi Aarhus 
udgivet publikationen ’10 gode 
råd til at skabe større værdi 
som økonomifunktion’, der er 
praksisnære anbefalinger til, 
hvordan økonomifunktionen 
gøres mere værdiskabende. 

1 Sæt gang i en erkendelsesproces. 
Er der behov for at udvikle 

økonomifunktionen?

2 Afstem forventningerne til 
økonomifunktionen med ledelsens 

og organisationens behov og ønsker.

3 Få styr på maskinrummet og de 
basale opgaver og transaktioner 

i økonomifunktionen.

4 Legitimér økonomifunktionens 
rolle, så organisationen ved, 

hvad den kan tilbyde.

5 Kom ud i forretningen og sæt 
økonomi på dagsordenen.

6 Dyrk et forretningsorienteret 
mindset i økonomifunktionen.

7 Skab indsigt og gennemsigtighed 
– det er afgørende, når man vil 

sætte økonomi på dagsordenen.

8 Sikre en fælles kurs. Vigtigt, at 
ledelsen har afstemt de strategiske 

udfordringer og prioriteringer.

9 Fasthold en tillidsbaseret kultur 
frem for mistillid og nidkær kontrol.

10 Sæt det rigtige hold, der kan 
udføre økonomiafdelingens 

ønskede taktik.

Kilde: Jan Valdbo, lektor og 
projektleder. Udgivet af 
Erhvervsakademi Aarhus, 
Forsknings- og Innovationsafdelingen.

Læs den her:

a https://bit.ly/10GodeRaad

rykke forretningen,” siger projektleder 
og lektor Jan Valdbo fra Erhvervsakade-
mi Aarhus. 

Konklusionen bakkes op af lektor og 
ph.d. Thomas Borup Kristensen ved 
Institut for Økonomi og Ledelse på 
Aalborg Universitet, der også peger på, 
at økonomiafdelingerne kan blive bedre. 
Han siger:

”Det bliver mere og mere relevant, 
at økonomifunktionen ikke kun har 
revisor-tilgangen til arbejdet, men 
bliver lidt mere proaktiv, i forhold til at 
økonomistyringen bruges til at træffe 
beslutninger ud fra.”

Bedre beslutningsgrundlag

Stigende konkurrence og krav om øget 
effektivitet sætter forretningsmodeller 
under pres og skubber til behovet for, 
at økonomifunktionen udvikler sig. Et 
klassisk eksempel er, at nye ejere eller 
nytiltrådte direktører sætter gang i 
udviklingsprocessen, fordi økonomi-
funktionen ikke lever op til deres 
forventninger. En global undersøgelse 
fra revisionshuset KPMG viser fx, at 
30 procent af de adspurgte CEO’er 
ikke mener, at deres CFO leverer varen 
og ikke i tilstrækkelig grad forstår de 
forretningsmæssige udfordringer, som 
virksomheden står overfor. 

”Det er nødvendigt at erkende, at der 
er et behov for udvikling. Bedst af alt 
sker denne erkendelse i et samspil mel-
lem økonomifunktionen og ledelsen,” 
fastslår Jan Valdbo.

Det har overrasket ham, hvor hurtigt 
økonomifunktionen uden at implemen-
tere nye økonomistyringsværktøjer eller 
en stor Business Intelligence-løsning 
kan begynde at skabe større værdi ved at 
lave nogle simple analyser, præsentere 
dem for de forretningsansvarlige og tage 

dialogen med dem om resultaterne. Det 
giver anledning til at handle på tingene. 
Når afdelingen ikke kun er organisatio-
nens økonomiske kontrollant, men også 
konsulent og såkaldt business partner, 
der tager ligeværdigt del i beslutnin-
gerne, er det med til at sikre et bedre 
beslutningsgrundlag og i sidste ende en 
bedre bundlinje. 

Hvis mange af opgaverne i økonomi-
afdelingen har kørt på rutinen og kun 
drejet sig om vedligehold, kan det 
imidlertid være svært at bryde vanerne 
og indtage en ny rolle fra den ene dag 
til den anden. At blive opfattet som 
værdiskabende er noget, som man skal 
gøre sig fortjent til.

”Selv om det kan stride mod økonomi-
folks natur, er det vigtigt at fortælle om-
givelserne om de resultater og succeser, 
som er skabt. Det vil få organisationen 
til at efterspørge flere værdiskabende 
ydelser,” siger Jan Valdbo.

Bogholdertypen 
efterspørges mindre

Ny forskning fra Aalborg Universitet 
viser, at der kan være god mening i at 
mande op i økonomiafdelingen. 

 ”Ja, der er en positiv sammenhæng 
mellem antallet af roller, som økonomi-
funktionen løfter, og virksomhedens 
økonomiske resultater. Men det bliver i 
mindre grad bogholdertypen, der bliver 
brug for – snarere en mere ekstrovert 

Økonomi-
funktionen skal 

legitimere sin nye rolle 
ved at vise sine evner 
og kompetencer.
Jan Valdbo, lektor og projektleder
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Før var beslutninger mere 
drevet af mavefornemmelse 
end tal og analyser hos 
R82 A/S, der fremstiller og 
forhandler handicaphjælpe-

midler til børn og unge. Nu skal der 
fakta på bordet. Virksomheden står midt 
i processen med at gøre økonomifunkti-
onen mere værdiskabende.

”Vi ønsker at have mere styr på 
motorrummet og datagrundlaget, så vi 

kommer endnu mere ned i detaljerne og 
fx kan svare på, hvorfor omkostningerne 
på et produkt falder eller stiger. Det 
skal skabe større gennemsigtighed, så 
ledelsen får et bedre grundlag at træffe 
beslutninger ud fra,” fortæller CFO 
og HD i regnskab og økonomistyring 
Kristian Jakobsen.

 R82 A/S var oprindeligt familieejet, 
men er nu en del af den internationale 
koncern Etac og ejet af den svenske 

Fra vagthund til            businesspartner
R82 A/S i Østjylland er i gang med at gøre økonomi-
funktionen mere værdiskabende. Økonomiafdelingen 
nedtoner rollen som økonomisk vagthund for i højere grad 
at blive sparringspartner for ledelsen og organisationen.

Af Lone Schrøder Jeppesen  Foto Kaare Viemose

rådgivertype,” fremhæver Thomas 
Borup Kristensen. 

For at skabe værdi for forretningen 
skal fremtidens økonomimedarbejder 
være analytisk stærk og have stor 
forretningsforståelse, viser forsknings-
projektet fra Erhvervsakademi Aarhus. 
Det er vigtigt at have evnen til at tænke 
helhedsorienteret og være service-
orienteret i forhold til interne kunder. 
Man skal være udadvendt og have gode 
kommunikations- og samarbejdsevner 
for at kunne begå sig i organisationen. 
Det kræver desuden gennemslagskraft 
at sætte økonomi på dagsordenen. 

”Det er vigtigt at få sat det rigtige 
hold. De fleste økonomiafdelinger opfyl-
der det, som de er sat i verden til, så det 
kan være svært, når der stilles nye krav. 
Men for at lykkes kræver det ofte nye 
kompetencer og nye profiler,” påpeger 
Jan Valdbo.•

Der er en positiv 
sammenhæng 

mellem antallet af roller, 
som økonomifunktionen 
løfter, og virksomhedens 
økonomiske resultater.
Thomas Borup Kristensen,  
lektor, Aalborg Universitet
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Fra vagthund til            businesspartner

Kristian Jakobsen, CFO hos R82 
A/S: ”Økonomifunktionen skal 
forstå forretningen endnu bedre. 
For at være værdiskabende er det 
vigtigt at have det rette team.”  

familiekoncern Nordstjernan. Som led 
i de ændrede ejerforhold fik virksom-
heden ny CEO, og det betyder nye krav 
til økonomifunktionen. En stigende 
konkurrence på markedet, hvor offent-
lige indkøbere mere og mere kigger på 
pris, gør det også nødvendigt at udvikle 
økonomistyringen. 

Vigtige spørgsmål

Økonomiafdelingen tæller ud over en 
regnskabschef, en business controller 
og tre økonomiassistenter. Deres op-
gave er stadig at sikre, at månedsregn-
skabet og tallene er i orden. Men de har 
nedtonet deres rolle som økonomisk 
vagthund til fordel for rollen som busi-
ness- og sparringspartner, der lytter til 

nye idéer på tværs af afdelingerne og 
understøtter dem med et økonomisk 
perspektiv. 

”Vi vil ud og stille de vigtige spørgs-
mål til ledelsen og organisationen, der 
får dem til at reflektere over, hvad nye 
tiltag betyder for top- og bundlinjen. 
Vi vil have en dialog i gang, fx om hvor 
meget der skal til, før et nyt produkt 
giver overskud, hvad det økonomisk 
betyder at ansætte en ny medarbejder, 
og om et eksportmarked er modent til 
yderligere investeringer i et dattersel-
skab,” uddyber Kristian Jakobsen. 

Svært at skifte rolle

Når økonomiafdelingen altid har 
ageret som regnskabs- og bogholderi-

funktion, er det svært at skifte tanke-
gang. Det tager tid at omstille sig til, 
at det ikke længere er forretningen, 
der understøtter økonomiafdelingen 
med tal, men omvendt. Det kræver 
overvindelse at skulle forlade 
komfortzonen med Excel-ark og 
tal kolonner og gå ud og udfordre 
ledelsen og blive en aktiv del af 
forretningen. Kristian Jakobsen er-
kender, at det er ekstremt vanskeligt 
at komme ud i organisationen og 
blive opfattet på en ny måde.

”Egentlig er vi blevet godt modta-
get. Men der er også en vis skepsis 
over for os, fordi det ligger dybt i folk, 
at vi kun kommer for at finde bespa-
relser. Men vi vil gerne samarbejde 
med dem om at finde smartere måder 
at gøre tingene på. Vi vil legitimere 
vores nye rolle og opnå respekt ved 
at vise, hvad vi kan, for så vil efter-
spørgslen efter vores kompetencer 
komme helt naturligt,” siger han. •

R82 A/S

 Fremstiller handicaphjælpemidler 
til børn og unge med særlige behov.

 Etableret i 1982.
 260 medarbejdere.
 Datterselskaber i USA, Storbritannien, 

Holland, Tyskland og Australien, der 
rapporterer ind til økonomiafdelingen 
i Danmark.

 Distributionspartnere i over 40 lande.

Der er en vis 
skepsis over for 

os, fordi det ligger dybt 
i folk, at vi kun kommer 
for at finde besparelser.
Kristian Jakobsen, CFO, R82 A/S
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PORTRÆT  |  Mette Stuhr

Mette Stuhr arbejder 
80-100 dage om året 
på INSEAD i Paris, men 
bor på Frederiksberg i 
København, hvor hun 
lader op mellem de 
intensive lederforløb. 
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INSEAD
Træner topledere 

i sårbarhed

Mette Stuhr bider 
ikke på med det 
samme.

Da Djøfbladet 
kontakter 
hende, fordi 
vi har hørt, at 

hun underviser topledere fra hele verden 
på INSEAD – verdens førende business 
school – siger hun:

”Hvis der skal laves et portræt af mig, 
må du altså love mig, at jeg ikke bliver 
puttet ned i en dobbelt D-skål, som jeg 
ikke kan udfylde. For der er absolut intet 
glamourøst over mig.”

Hun er jo bare, som hun er, og hun er 
hverken forsker eller har en ph.d., som 
hun siger. 

Hun er lærerdatter fra landsbyen Klok-
kerholm i Nordjylland, men på INSEAD 
bærer hun titlen adjungeret professor, som 
for nogle nok kan klinge glamourøst. Hun 
har stået foran et hav af ledere fra hele 
verden, der har betalt klækkelige summer 
for at få det ypperste inden for ledelses-

udvikling. Og hun er allerede booket et 
stykke ind i 2020. 

Mette Stuhr er cand.merc.int. og har en 
master i HRM på CV’et, og hun har arbej-
det med leadership i mange år. Men for at 
få forklaringen på, hvorfor lige netop hun 
er en af de få udvalgte, der rejser ud i ver-
den for at undervise ledertalenter – mest 
til Paris, hvor INSEAD har sit hovedvirke 
– spoler vi tiden godt 10 år tilbage. 

Gnisten

I december 2007 havde Mette Stuhr været 
på 12 års karriererejse i Danisco og sad nu 
som underdirektør i en af divisionerne. 

Men hun trivedes ikke. Alt så ellers godt 
ud på papiret, som hun siger: En mand 
med lederjob, hun selv underdirektør som 
40-årig, to sunde børn og au pair.

”Jeg havde et stykke tid overvejet, om 
jeg skulle sige op eller bede om et nyt job 
i Danisco. Året op til havde jeg været i et 
intenst terapiforløb for at finde ud af, hvor 
min gnist var blevet af, og hvorfor jeg ikke 
rigtig længere kunne mærke mig selv.” 

”J e g  s æ t t e r  k o n s t a n t 
r ø v e n  i  k l a s k e h ø j d e ”

Af Tine Santesson  Foto Sofie Amalie Klougart

Hvis 
der skal 

laves et portræt 
af mig, må du 
love, at jeg ikke 
bliver puttet 
ned i en dobbelt 
D-skål, som 
jeg ikke kan 
udfylde. Der er 
absolut intet 
glamourøst 
over mig.

PORTRÆT

Mette Stuhr underviser ledere på en af verdens mest 
prestigefyldte business-uddannelser. Hun bliver konstant evalueret 

og bevæger sig derud, hvor det ’niver’ lidt og nogle gange meget. 
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Hun var kommet blæsende ind i 
juleferien. Pakkekalender. Tjek. Julebag 
med børnene. Tjek. Julegaver. Tjek. 
Men sjælen var ikke med.

Og så en meget tidlig morgen mellem 
jul og nytår vågnede Mette Stuhr med 
en særlig ro indeni.

”Jeg skal væk. Nu er det nu. Det var en 
meget stærk fornemmelse.”

Hun gav sig selv tre måneder til at 
tænke det godt igennem, for hun havde 
haft 12 fantastiske år i Danisco. Hendes 
chef var i særklasse, og direktionen 
troede på hende. Men måske var hun 
kommet for højt op ad rangstigen, 
tænkte hun.

”Jeg følte, at jeg havde fået en skjorte 
på, der måske var for stor. Og i det første 
år som underdirektør sad jeg oppe i 
brystlommen –  jeg var ikke trådt ind i 
rollen, men kiggede lidt på den udefra. 
Hele døgnet rundt tænkte jeg: ’Er det 
lidt for stort, det her? Det er for stort, 
det her!’ Og alligevel lyttede jeg ikke 
rigtig til min egen stemme.”

Fornemmelsen af ensomhed fulgte 
også med titlen som underdirektør.

”Ensomheden ved at rykke længere 
op i organisationen var meget kontant 
og voldsom. Jeg holdt op med at være 
Mette og blev underdirektøren. Og jeg 
brød mig ikke om, når jeg gik gennem 
kantinen, og der for sjov blev sagt: ’Der 
kommer underdirektøren jo.’ Det gik 
mig på, at folk begyndte at relatere til 
min magt og ikke til Mette.”

Nedsmeltning

Mette Stuhr lærte en masse af leder-
rollen, men hun knoklede også for det.

”Jeg arbejdede mere og mere og mere. 
Jeg tænkte: ’Når bare jeg kommer over 
på den anden side af det her, så kan jeg 
begynde at trække vejret igen.’ Men der 
kom hele tiden et nyt bjerg. Min evne til 

at være til stede blev mindre og mindre. 
Og særligt min mand kunne mærke 
det. Jeg var ikke glad – jeg, der ellers er 
sådan en glad fidus. Jeg var i gang med 
at miste min kerne.”

Og før de tre planlagte ’tænke’-måne-
der var gået, kom hun alligevel til at dele 
sine overvejelser med chefen. Det viste 
sig, at Mette Stuhrs og chefens planer 
for hendes fremtid overhovedet ikke 
matchede.

”Min chef åbnede et møde med at 
fortælle, at direktionen gerne ville lave 
en udviklingsplan for mig. De syntes, jeg 
havde potentiale, og jeg var en af dem, 
de satsede på. Han sagde: ’Fortæl os, 
hvad du vil have, Mette.’”

Og så brød hun sammen. Hun sad på 
chefens kontor og hulkede. Hun havde 
gået med sin tvivl og følt sig illoyal. 
Fordi hun stort set altid er den, der de-
ler, hvad hun tænker. Og fordi Danisco 
havde givet hende så meget.

”Min chef var chokeret. Han løb ud 
for at hente en masse pakker Kleenex, 
satte mødelampen på optaget og bad 
sekretæren om at rydde kalenderen. Så 
lyttede han bare og sendte mig hjem i en 
uge med beskeden om, at han ikke ville 
presse mig, men at han samtidig ikke 
kunne lade være med at tænke i løsnin-
ger på, hvordan jeg kunne blive.”

Afklaring

Mette Stuhr stod ved sin beslutning. 
Hun blev opsigelsesperioden ud, og så 
lavede hun en aftale med sig selv om, at 
hun i øvrigt ikke ville træffe flere store 
beslutninger de næste 12 måneder – 
 intet nyt job og ingen ny uddannelse.

”Jeg kalder det mit cocoon-år, hvor jeg 
forpuppede mig.”

Dog ikke mere, end at hun begyndte 
at røre på sig, da netværket også gjorde 
det. Hun sagde ja til et par coachingfor-
løb, og der gik heller ikke lang tid, før 
hun blev kontaktet af først IMD Busi-
ness School i Schweiz og siden INSEAD. 

I Danisco var topledelsen meget ambi-
tiøs, når det gjaldt lederudvikling. Mette 
Stuhr havde fået meldingen: ’Vi skal hyre 
de bedste ind til at undervise.’ Derfor 
havde hun et netværk af professorer fra 
IMD, Harvard og INSEAD, og det blev 
koblingen til, at hun selv begyndte at 
undervise på IMD og siden på INSEAD.

Hun blev kontaktet af den ene profes-
sor, så den anden, der gerne ville have 
hende med i deres undervisningsteam.

”Da det gik op for mig, at jeg vist var 
ved at blive selvstændig, lavede jeg nogle 
KPI’er, som min revisor blev og bliver 
holdt op på: Jeg vil ikke have en omsæt-
ning på mere end en million om året. 
Jeg ville heller ikke arbejde, når mine 
børn havde fri fra skole. Jeg ville ikke 
arbejde i december, og jeg ville holde to 
måneder fri om sommeren.”

Opsparing

Det gik da også fint det første år.
”Men det andet år lod jeg mig 

forføre. Danisco vendte tilbage med en 
kæmpeopgave – jeg skulle designe to 
leadership-programmer. Og jeg har det 
med at committe mig for meget.”

Mette Stuhr holdt ikke alle KPI’er i 
begyndelsen. Men det gør hun i dag.

Det skal være 
sådan, at folk 

følger dig, fordi de 
ikke kan lade være, 
og ikke fordi du har 
formel magt til at 
fyre og hyre.

PORTRÆT  |  Mette Stuhr
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”I løbet af to år lavede jeg min buffer, 
så jeg ikke bliver økonomisk stresset 
i dag. Jeg har råd til at sige: ’Nu laver 
jeg ikke noget det næste halve år.’ Det 
giver ro i maven.”

Sårbarhed

Der er dog ikke altid ro i maven, når 
Mette Stuhr står foran en gruppe 
lederkometer på INSEAD.

”Når jeg får sådan en gruppe og 
kigger deres CV igennem, så titter min 
underdog frem, og jeg tænker: ’Hvad 
kan jeg overhovedet give dem?’ Det 
bliver aktiveret i mig næsten hver 
eneste gang. Men jeg møder dem som 
menneske og viser dem min sårbarhed, 
og jeg fortæller dem mine ’hopes and 
fears’ ved at skulle arbejde med dem de 
næste fire dage.” 

Og det er forskellige bekymringer fra 
gang til gang.

”Det er ikke noget, jeg kan øve 
mig på hjemmefra, for grupperne er 
forskellige og sætter forskellige ting i 
gang hos mig. Men jeg kan fx være be-
kymret for, om mit behov for at de kan 
lide mig, spænder ben for, at jeg kan 
optimere deres læringsmuligheder. Jeg 
kan være bange for, at jeg giver dem, 
hvad de vil have, og ikke hvad de har 
brug for.”

Hun viser dem sårbarhed, og hun 
beder dem om at gøre det samme 
– beder lederne om at fortælle, 
hvad de føler.  Og sådan et ord kan 
godt få det til at stritte på mange af 
dem. De ankommer typisk med en 
forventning om, at de står med en fyldt 
 ledelsesværktøjskasse i hånden, når 

ugen er gået. Men det kommer de ikke 
til. Mette Stuhr underviser ikke. Hun 
guider og coacher nærmere kursister-
ne – ikke i ledelse, men i leadership.

”Leadership er en kontaktsport – det 
handler om mennesker. For mig er det 
så simpelt: Det handler om relationer, 
og det handler om mennesker. Men 
hvis du ikke har dig selv med – hvis 
ikke du kender dine egne følelser 
og reaktionsmønstre, når du træder 
ind i rollen som leder, så får du ikke 
følgeskab. Du skal have både hovedet, 
hjertet og maven med.”

Og ledelse handler om meget mere 
end magt, pointerer hun over for dem.

”Det skal være sådan, at folk følger 
dig, fordi de ikke kan lade være, og ikke 
fordi du har formel magt til at fyre og 
hyre.”

Mesterlære

Deltagerne møder få powerpoints og 
andre dikkedarer, når de kommer til 
INSEAD.

”Du kan ikke undervise i leadership 
– leadership skal opleves. Vi sætter 
dem i situationer, hvor de skal levere 
et resultat. Bagefter debriefer vi med 
dem. Så får de en ny opgave. Det er en 
form for mesterlære.”

Men det kan være sin sag at få 
meget resultatorienterede ledere til at 
forstå, at det ikke er målet, der er det 
vigtigste.

”Vi bliver nemt forført af opgaven – 
af at jagte det der salgstal. Og så ser vi 
ikke andet. Vi ser ikke det omkring os, 
det bag os – og vi mærker simpelthen 
ikke os selv. Det eneste, vi ser, er den 
bonus, der er i den anden ende. Der 
har jeg selv været.”

Men det er et kæmpe problem, når 
det kommer til leadership, mener 
Mette Stuhr.

PORTRÆT

Som underviser på 
INSEAD er Mette Stuhr 
med til at træne ledere fra 
nogle af verdens største 
virksomheder. Men det er 
altså ikke rocket science, 
som hun formulerer det. 
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”Du ender med lig i lasten. Du har 
mistet de fleste af dine folk undervejs. 
De tager ikke længere ansvar. De gør, 
hvad de skal, og ikke hvad de kan.”

Som nævnt kan det dog være svært at 
få lederne med på rejsen.

”Vi har alle forsvarsmekanismer, og 
de bliver aktiveret undervejs. Det er 
hårdt, for de skyder med store kanoner, 
fordi de ikke ved, hvad der kommer til 
at ske på den rejse, vi tager dem ud på. 
Men de skal ud af deres komfortzone 
for at lære. Først tæerne i vandet, så ud 
til knæene og til sidst helt ud, hvor de 
må stå på tæer. Men når de har fået det 
første chok og den første aha-oplevelse, 
så begynder de at løsne slipset.”

Det sker typisk, når lederne ser sig 
selv på video. Ser, hvordan de fungerer 
og reagerer i en gruppe.

”Hvad skete der? Hvad tænkte du, 
hvad tror du, der gjorde, at du endte 
med at have den der adfærd? Vi tager 
hele tiden udgangspunkt i adfærd. 
Vores design af lederudviklingsforløb er 
anderledes. De går langt ud over ledelse 
og organisation. Skåret ind til benet 
handler det om den måde, du møder 
livet på, hvordan du er til stede.” 

Og det ender som regel godt. Lederne 
tager ikke hjem med konkrete redska-
ber, men de har lært mere om deres 
egne reaktionsmønstre og også deres 
egen sårbarhed. Og også om andres 
sårbarhed.

”Ni ud af ti gange ender det godt. Jeg 
bliver jo evalueret i hoved og røv. Men 
hvis jeg tænker, at jeg skal have så man-
ge 5-taller (der er topkarakteren, red.) 
som muligt, så begynder det at handle 
om mig selv, om min fastholdelse på 
INSEAD frem for at give dem så mange 
læringsoplevelser som overhovedet mu-
ligt. Og det betyder, at jeg næsten hele 

tiden sender dem ud af komfortzonen, 
så jeg sætter konstant røven i klaskehøj-
de. Og jeg får da også mine 2-taller.”

Fremtid

Det er også én af grundene til, at Mette 
Stuhr ’kun’ er på 80-100 dage om året. 
Og arbejder meget lidt, når hun er 
hjemme.

”Jeg har blå mærker over det hele, når 
jeg kommer hjem og kan sidde og kigge 
på dem med ømhed – jeg lærer jo også 
hver gang.”

Er der noget, du er bange for i forhold 
til dit arbejdsliv?

”Ja, der er da en masse, jeg er bange 
for. Jeg er bange for, at min relevans 
forsvinder. I perioder er jeg bange for 
at brænde ud, fordi jeg giver så meget 
af mig selv, når jeg arbejder. Det er også 
derfor, jeg har brug for at bearbejde og 
restituere.”

Hvad laver du om fem år?
”Jeg tror, jeg laver det samme. Og jeg 

tror, at jeg til den tid har taget mig selv 
så tilpas alvorligt, at jeg har forholdt mig 
til, hvad det er, jeg laver om fem år.”

Men Mette bliver ved med at være 
Mette uanset titler og kunder – i hvert 
fald i hendes egen optik.

”What you see is what you get. Jeg er 
og bliver altså ikke særligt sofistikeret – 
jeg er ikke rocket science.” •  

BLÅ BOG 
METTE STUHR
•  Cand.merc. i International Business

•  Master i Strategic Human Resource 
Management

•  2007- Selvstændig konsulent og 
adjungeret professor på INSEAD

•  1999-2014 Associated Leadership 
Consultant and Executive Coach, 
IMD

•  2009-2009 Market Director for 
Denmark, IMD Business School i 
Schweiz

•  2005-2007 Underdirektør i Danisco

•  1998-2005 Global Leadership 
Development Director i Danisco

•  1996-1998 Lederudviklings-
konsulent i DI

•  1995 Lederudviklingskonsulent i DA

•  Bor på Frederiksberg med sin mand, 
Lars, og deres to teenagebørn.

What you see is what you 
get. Jeg er og bliver altså 

ikke særligt sofistikeret – jeg er 
ikke rocket science.

PORTRÆT  |  Mette Stuhr
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Mette Stuhrs er selvstændig 
konsulent med fast tilknytning 
til INSEAD. Hendes KPI’er er lidt 
alternative: Bl.a. må hun ikke 
omsætte for mere end en million 
kroner om året. 

PORTRÆT



RÆKKER DINE 
AMBITIONER 
OGSÅ UD OVER 
LANDEGRÆNSERNE?

DLA Piper er en global advokatvirksomhed med 
kontorer i mere end 40 lande. Hos os vil din udvik-
ling og karriere altid være i bevægelse. Som stud. 
jur., trainee og fuldmægtig får du et stort ansvar og 
udfordrende opgaver, hvor din teoretiske forstå-
else bliver skærpet i takt med, at du arbejder med 
juraen i praksis.

Hvis du er nysgerrig, vil vi meget gerne fortælle 
mere om, hvordan en juridisk karriere i DLA Piper 
Denmark kan se ud. 

Læs mere på www.dlapiper.dk/karriere eller 
kontakt Christian Aebischer på tlf. 33 34 00 39. 

Anne Sofie Alvad, 28
Advokatfuldmægtig i Corporate M&A

”Nordic Secondment giver jurister hos DLA Piper 
mulighed for at besøge et af vores kontorer i de 
nordiske lande og samarbejde med vores nordiske 
kolleger. Jeg har været i Helsinki, hvor jeg mødte 
mine finske kolleger og lærte en masse om arbejds-
gangen på et udenlandsk advokatkontor.”

Benedicte Offendal, 23
Advokatfuldmægtig i Corporate M&A

”Det bedste ved mit arbejde i DLA Piper er, at jeg 
både indgår i projekter med kollegaer og får lov 
til at arbejde selvstændigt. Det, der især gør DLA 
Piper til en god arbejdsplads, er den flade struktur 
kombineret med de mange muligheder, der følger 
med, at vi er en global advokatvirksomhed.” 

Anders Juul Trab, 22
Stud.jur. i Real Estate

”Det er unikt at være stud. jur. i en af verdens stør-
ste advokatvirksomheder, men selv om DLA Piper 
er en global virksomhed, oplever jeg også en stor 
nærhed. Alle døre er åbne, hvis man har brug for 
hjælp. Man er aldrig alene og det er helt vildt lære-
rigt at komme ud og arbejde med juraen i praksis.”

Annonce til Djøf august 2018.indd   1 09-08-2018   14:17:34
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SAMFUND  | Moderniseringsstyrelsen

De onde djøferes 
højborg i Landgreven 4
Da OK18-slaget rasede i Forligsinstitutionen, lærte hele Danmark  
navnet på Moderniseringsstyrelsen at kende. Men hvad er det for 
et stempel, den udskældte styrelse bærer rundt på?

”Moderniseringssty-
relsen er kendt 
som statens hårde 
hund. Budgetbis-

sen, der med regneark, lederkurser og 
kold hånd fører sparekniven sikkert ned 
gennem den offentlige sektor. Den er 
blevet selve symbolet på djøfernes ind-
tog i samfundet med stærk målstyring 
og managementsprog, og de røde partier 
vil have den afskaffet.”

Sådan lyder indledningen på 
radio montagen ’En dag i Djøf-land’ 
om Moderniseringsstyrelsen, som P1- 
programmet Baglandet sendte i foråret.

Det var midt i det hedeste overens-
komstslag i mands minde, hvor 

Moderniseringsstyrelsen var udråbt til 
hovedskurk af høj og lav. Men ledelsen 
gav – ikke uden overvejelser – P1's 
reporter frie hænder til at gå rundt i 
huset i Landgreven 4 og tale med, hvem 
der nu ville tale med ham. Det blev til et 
program med venlige embedsmænd, der 
forklarede om deres arbejde iblandet 
’lyden af Moderniseringsstyrelsen’.

Corydon-doktrinen

Karakteristikken i indledningen er hver-
ken ny, original eller nuanceret. Den er 
bare et godt eksempel på det stempel, 
som Moderniseringsstyrelsen – ’statens 
personale- og regnskabskontor’ – bærer 
rundt på.

Det var Bjarne 
Corydon, i dag 
chefredaktør på 
Børsen, der som 
finansminister i 
2011 fusionerede Personalestyrelsen, 
Økonomistyrelsen og en del af Finans-
ministeriets departement, fandt på det 
nye navn, gennemførte en fyringsrunde 
og udskiftede direktøren med én fra 
Finansministeriets departement.

Corydon indførte dét, nogle kalder 
Corydon-doktrinen: Løn- og arbejdstid 
i det offentlige er en integreret del af 
udgiftspolitikken. Et dogme, som dog 
ikke længere står i styrelsens mål- og 
resultatplan for 2018.

På styrelsens vægge 
hænger store skifte-
rammer med de 
syv centrale pligter 
for embedsmænd 
i det såkaldte 
Kodex VII om god 
embedsmandsadfærd.

Af Eva Bøgelund  Foto Morten Germund
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’New Brutalism’

Moderniseringsstyrelsens mange hårde 
og højlydte kritikere mener, at afløseren 
for den mere venlige Personalestyrelsen 
er en uvenlig Djøf-maskine, hvor per-
sonalepolitik, god arbejdsgiveradfærd 
og overenskomstforhandlinger er 
 redskaber til effektivisering, sparede 
lønkroner og detailstyring.

Kritikerne klager over, at styrelsen 
bruger ’McKinsey-konsulenter’ ude fra 
byen, knægter lærerne, vil rulle præ-
stationsskemaer med karaktergivning 
ud over hele staten, have individuel løn 
og meget mere – herunder vil snuppe 
djøfernes betalte kutymefridage jule- og 
nytårsaftensdag. For ikke at tale om 
frokostpausen.

’Bjarne Corydon kunne ikke nøjes 
med New Public Management, men 
indførte en supplerende New Brutalism 
i den statslige personalepolitik’, som 
det fx lød i foråret fra en bloggende, 
pensioneret Djøf-embedsmand fra et 
helt andet hjørne af Slotholmen.

Arbejdsgiver på 
skatteydernes vegne

Forsvarerne – som man hører noget 
mindre til i medierne – siger, at det er 
politisk virkelighedsfortrængning at tro, 
at hvis man fjerner Moderniseringssty-
relsen, fjerner man den til enhver tid 
siddende regerings behov for omkost-
ningsreducerende effektivisering af den 
offentlige sektor. Det vil altid bestå.

Hvis den ikke fandtes, måtte man 
opfinde den, fastslår de.

’Moderniseringsstyrelsen er ikke 
et angreb mod, men en forudsætning 
for en stærk velfærdsstat,’ som den 
udskældte Corydon skrev i sin avis, 
Børsen, da bølgerne gik højest i foråret.

Professor i offentlig forvaltning på 
SDU Kurt Klaudi Klausen forsvarede 
i Berlingske styrelsen med samme 
argument.

’Effektivt dæmoniseret af medierne 
og de offentligt ansattes fagforeninger,’ 
skrev professor emeritus Jørgen Grøn-
negaard Christensen i Weekendavisen 
om stemningen mod Moderniserings-
styrelsen.

Og så er det i øvrigt kun en mindre 
delmængde af styrelsen – specielt 

kontorerne i Center for Ledelse og 
Arbejdsgiverpolitik – som løber med 
opmærksomheden som ’de onde’.

Men styrelsen er meget mere: Den er 
også statsregnskabet, statens indkøb, 
bevillingsteknik, statistik m.m. plus de 
120 medarbejdere, som holder statens 
administrative systemer i drift.

Mette Frederiksen: ’Åndsforladt’

Hvorom alting er: Tilliden til Moderni-
seringsstyrelsen fra lønmodtagerside var 
i bund forud for forårets overenskomst-
forhandlinger.

Den forsvandt helt, da styrelsen ori-
enterende skrev til lønmodtagersiden, at 
den betalte spisepause juridisk set måtte 
betragtes som en kutyme.

Iagttagere også uden for de offentlige 
fagforeninger mener, at det brev var 
med til at koste to måneder i Forligs-
institutionen. Altingets politiske kom-
mentator, Erik Holstein, konstaterede 
tørt – da det hele var slut og spisepausen 
skrevet ind i overenskomsten og dermed 
hugget i granit: ’Moderniseringsstyrel-
sen svejsede lønmodtagerne sammen.’

Oppositionens toppolitikere var også 
på banen. ’Man risikerer at slå de gode 
offentlige arbejdspladser ihjel, hvis man 
tænker for meget i økonomisk effektivi-
tet,’ lød det fra Kristian Thulesen Dahl 
midt under slaget. Mette Frederiksen 
ventede, til forliget var indgået, men 
kaldte så i sin 1. maj-tale styrelsens 
arbejde for ’åndsforladt’. Hun bebudede 

ændringer, i hvert fald et navneskifte, 
hvis hun får regeringsmagten.

Sophie Løhde: ’Ikke fair’

Jørgen Grønnegaard Christensen skrev 
i Weekendavisen, at forestillingen om, 
at det er Moderniseringsstyrelsen, der ’i 
dette årti har ført an i bekrigelsen af de 
offentligt ansatte’, er forkert.

’Det rigtige er, at de embedsmænd, 
som bistår i overenskomstforhandlin-
gerne, sidder i Moderniseringsstyrelsen. 
Sad de ikke her, skulle de sidde et andet 
sted. Og det er ikke styrelsen, der støber 
de kugler, som bliver brugt, når nye 
overenskomster er til forhandling. Det 
sker i regeringen og dens centrale ud-
valg med bistand fra Finansministeriet’.

Der er 400 ansatte i Modernise-
ringsstyrelsen, heraf cirka 200 Djøf- 
embedsmænd.

Dem måtte deres minister –  inno-
vationsminister Sophie Løhde (V) – på 
Folketingets talerstol og forsvare, da 
SF stillede beslutningsforslag om at 
nedlægge styrelsen.

Løhde sagde: ’Vi skal vise tillid til 
medarbejderne, siger man, for derefter 
at angribe Moderniseringsstyrelsen og 
dermed medarbejderne. Det er ikke fair, 
og det er ikke fint.’ •

Fuldmægtig Stefan Lægaard Simonsen fik 
nok og kastede sig ind i avisdebatten, da 
en erfaren politiker beskyldte styrelsens 
embedsmænd for at handle uden 
demokratisk mandat.
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Da der en nat i april midt under overenskomstslaget blev hældt et læs møg af foran 
Moderniseringsstyrelsens glasdør, ænsede medarbejderne det dårligt. Så opslugte 
var de af arbejdet. På gaden bar demonstranter bannere med slagord mod styrelsen, 
oppositionen krævede den lukket, og politikere beskyldte djøferne for at være uden 
demokratisk legitimitet. Kom med ind i Landgreven 4 hos embedsmændene og hør, 
hvordan det var.

Stefan Lægaard Simonsen, 
fuldmægtig i Moderniserings-
styrelsen, undskylder, hvis 
han virker en kende klatøjet, 
for han var på job til kl. 23:15 

i går aftes. Han ser hverken klatøjet ud 
eller lyder sådan.

Stefan arbejder i kontoret for Statens 
Indkøb, og han sad og forberedte et stort 
it-udbud, som skulle ligge klar til i mor-
gen. Så det kunne ikke være anderledes.

Vi har sat ham i stævne, fordi den 
32-årige embedsmand med erfaring 
fra Justitsministeriet, ambassaden i 
Sydafrika og Integrationsministeriets 
departement røg til tasterne og skrev 
en klumme i Berlingske, da angrebene 
mod Moderniseringsstyrelsens embeds-
mænd efter hans mening løb af sporet.

En ting er et banner med ’Alle hader 
Moderniseringsstyrelsen’ på en demon-

stration på Vester Voldgade midt i et 
ophidset overenskomstslag.

Noget andet er, når en erfaren poli-
tiker som Jens Rohde (RV) skriver på 
Facebook om Moderniseringsstyrelsen, 
at ’vi skal ikke have embedsmænd 
uden folkelig legitimitet til at diktere 
en økonomisk ensretning’ og stiller 
et borgerforslag om nedlæggelse af 
Moderniseringsstyrelsen med samme 
begrundelse.

Så blev det nok for Stefan Lægaard 
Simonsen, som viser Djøfbladet rundt i 
de venlige, åbne kontorlandskaber, som 
summer af tyst arbejdsomhed. Kaffe øerne 
er kreativt dekorerede af de ansatte selv. 
Folk er imødekommende, om end travle, 
og Poul Taankvist, direktøren for det hele, 
virker mere som én, man ikke ville have 
noget imod at drikke en øl med end en 
koldblodet effektiviseringsmaskine. 

Usaglig kritik rammer 
alle embedsmænd

”De fleste embedsmænd synes, det er 
spændende at arbejde med noget, som 
medierne skriver om. Men der kom et 
tidspunkt, hvor kritikken blev usaglig. 
At hævde, at vi embedsmænd sidder 
som en lukket klike og bestemmer poli-
tikken, er en exceptionelt grov anklage. 
Det beklikker vores troværdighed, vores 
faglighed og det danske ministerstyre. 
Det går ud over alle embedsmænd,” 
siger Stefan Lægaard Simonsen.

“Når sidemanden til en konfirmation 
siger ’nå, du er en af de onde’, så tager 
vi en snak om det, og det er helt i orden. 
Men her taler vi om folk, som ved bedre.”

Man må hjertens gerne kritisere de 
opgaver, som Moderniseringsstyrelsen 
er sat til at løse af den siddende rege-
ring, men så skal kritikken rettes mod 

’Alle hader Moderniseringsstyrelsen’

Af Eva Bøgelund  Foto Morten Germund

Under OK18-forhandlingerne 
var Moderniseringsstyrelsen i 
hård modvind. Direktør Poul 
Taankvist skrev rundt til de 
ansatte, at de ikke skulle 
føle, at kritikken var rettet 
mod dem personligt.
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regeringen, og man skal ikke mod bedre 
vidende sige, at embedsmænd selv fin-
der på politikken, understreger han – og 
skærer sit budskab ud i pap:

“Jeg har aldrig selv stemt blåt ved et 
valg. Alligevel betjener jeg professionelt 
og uden problemer en blå regering. Det 
er dét, der ligger i at være embedsmand.”

’Vi havde en god lønforhandling’

Vi møder husets Djøf-tillidsrepræsen-
tant, Søren Larsen, netop som han er 
retur fra et møde med direktør Poul 
Taankvist. Her skrev de under på årets 
resultat af de lokale tillægslønforhand-
linger for husets Djøf-fuldmægtige.

Af alle steder har Moderniseringsstyrel-
sen nemlig kollektive lønforhandlinger.

Det vil sige, at Søren Larsen forhandler 
alle de individuelle tillæg på sine kollegers 
vegne. Også selvom der på Finansministe-
riets ønskeseddel står en større individua-
lisering af løndannelsen i staten.

Hvad Søren Larsen hentede hjem i 
kroner til sine kolleger, ser han ingen 
grund til at prale med offentligt. Moder-
niseringsstyrelsen har en klar politik 
om, at man ikke er lønførende.

Heller ikke selvom det, ikke mindst 
for nogle af de meget hardcore kompe-
tencer inden for økonomi og it, kan gøre 
ondt med rekrutteringen og fastholdel-
sen, fordi det private byder højere.

“Men jeg vil godt anerkende vores ledel-
se for en rigtig god proces om de kollektive 
lønforhandlinger i år,” understreger han.

Karakter på en 5-skala 
til MUS-samtalen

På andre områder må styrelsens djøfere 
tage husets egen medicin.

Brugen af PULS-skemaet – Perfor-
mance-, Udviklings- og Lønsamtaler – er 
obligatorisk. Det er udviklet af Moderni-
seringsstyrelsen til brug på de statslige 
arbejdspladser. Hvor meget og hvor dybt 
det bliver brugt rundt omkring, er uvist.

Men i Moderniseringsstyrelsen skal 
chefen forud for MUS-samtalen give 
sine medarbejdere karakter i skemaet 
på en skala fra 0-5. Karakterne gives 
inden for kategorierne ’fagligt niveau’, 

’procesforståelse og samarbejde’ og 
’indsats og engagement’.

“Det koncept står ikke til diskussion,” 
forklarer Søren Larsen.

Direkte adspurgt og lidt presset må han 
erkende, at skemaerne ikke er højt elske-
de, og at det godt nogle gange kan køre lidt 
af sporet, fordi en kollega og en chef bliver 
rygende uenige om karaktergivningen.

“Problemet er jo, at skemaet ikke helt 
afspejler, hvad man er god og dårlig til, 
men mere, hvilke opgaver man har brugt 
tid på i årets løb. Og så er karakterer efter 
min mening grundlæggende ikke nogen 
god måde at holde en MUS-samtale på.”

Hestemøg druknede i arbejde

Mens det bragede om Moderniserings-
styrelsen i OK18-slaget, handlede det 
indre liv om arbejde, arbejde og arbejde. 
Da nogle, angiveligt fra Socialistisk 
Ungdomsfront, en nat tippede en 
bunke hestemøg af foran styrelsens 
glasdør vedlagt en ’tak for lort’-hilsen, 
bemærkede de folk, som sad med over-
enskomstforhandlingerne, det dårligt. 
Så travlt havde de.

“Fra efteråret og til maj har arbejds-
byrden været oppe på hvert eneste 
SU-møde. Hvornår må man holde en 
0-dag, som vi kalder det – det, man an-
dre steder kalder en afspadseringsdag,” 
fortæller Søren Larsen.

Men stemningen var ikke sort blandt 
djøferne, og man var som altid opslugt af 
arbejdet, siger han.

Sådan oplevede Stefan Lægaard Si-
monsen det også. Stemningen var sådan 
set fin nok.

“Men ledelsen var faktisk meget 
obs på angrebene på os. Poul (Poul 
Taankvist, red.) sendte flere gange mails 
ud om, at vi ikke skulle føle, at det var os 
som medarbejdere, som blev kritiseret, 
men at det var styrelsens rolle som 
arbejdsgiverpart,” fortæller han.

Djøferne var heller ikke trykket 
ned i gulvbrædderne af at arbejde for 
arbejdsgiverparten. Da fagforeningerne 
indkaldte til ’Fem-minutter-i-12-akti-
on’ – hvor alle offentligt ansatte blev 
opfordret til at nedlægge arbejdet i 
fem minutter og gå ud på gaden – var 
Moderniseringsstyrelsens djøfere skam 
med i gule konfliktveste med Djøf-logo 
på. På grund af misforståelser – men 
ikke modstand fra ledelsen – blev det 
dog ikke lige på slaget fem i minutter i 
12, men først ud på eftermiddagen.

Kontormøder om formidling

Uanset hvad er huset forslået efter 
OK18-slaget og skal komme sig, lyder 
det fra flere kilder.

Det er Søren Larsen nødt til at 
bekræfte. Han peger på, at der før 
sommerferien blev holdt kontormøder 
om ’formidling’. Den bundne opgave 
var, hvordan man får fortalt de gode 
historier om styrelsen.

Han kan ikke selv rigtig bidrage fra 
sin stol, for han sidder med de store tal 
på statsregnskabet.

“Det er jo ren teknik, jeg laver. Vi reg-
ner, men når vi er på den store klinge, er 
det jo Finansministeriets departement, 
der styrer. Også hvad fortællingen skal 
være.”

Stefan Lægaard Simonsen kan godt 
bidrage:

I 2018 har Statens Indkøbsprogram, 
som Moderniseringsstyrelsen styrer, 
sparet skatteyderne 2,4 mia. kr. årligt som 
følge af de indkøbsaftaler, der er indgået, 
siden programmet startede i 2006. •  

Man beklik-
kede vores 

troværdighed, vores 
faglighed og det danske 
ministerstyre.
Stefan Lægaard Simonsen, fuldmægtig i 
Moderniseringsstyrelsen
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Poul Taankvist vil fortælle en mere positiv historie om Moderniserings- 
styrelsen, som han mener bliver beskrevet forkert og karikeret. 

”Det brand, vi fik i 
foråret, var ubehageligt”

M o d e r n i s e r i n g s s t y r e l s e n s  d i r e k t ø r :

9Hvordan har du det med 
kritikken af jer under overens- 
komstforhandlingerne?
“Selvfølgelig var det et pres. Vi brugte 
meget tid på at tale om det internt. Også 
om, hvad der var en rimelig kritik – med 
vores arbejdsgiverrolle vinder man jo 
ingen popularitetskonkurrencer – og 
hvad var urimelig kritik. Det er ingen 
hemmelighed, at rigtig mange af vores 
medarbejdere ikke syntes, det var 
specielt sjovt at fortælle ved forårets 
konfirmationsfester, hvor de arbejdede. 
Selvom vores medarbejdere rent 
faktisk – og det er jeg meget glad for – er 
stolte over og glade for at være ansat 
her. Men dét brand, vi fik i foråret, var 
ubehageligt.”

9Hvornår taler vi om 
urimelig kritik?
“Vi skal have brede skuldre og kunne tå-
le kritik. Det, vi arbejder med, påvirker 
mange mennesker, og så skal man også 
have lov til at kritisere os. Men når vi får 
skyld for at være en slags over-djøfere, 
som kun går op i effektivitet og ønsker 
at detailstyre hele den offentlige sektor, 
tegner man et forkert og karikeret bil-
lede. Man siger fx, at det er Modernise-
ringsstyrelsen, der udstikker målene for 
de kommunale sektorområder – skoler, 
daginstitutioner osv. Intet kunne være 
længere fra virkeligheden. Det ansvar 
har vi ikke. Men vi har så selv et ansvar 
for at fortælle historien om det, vi er 
sat i verden for. Det er vi helt klart ikke 
lykkedes med. Der må vi kigge indad.”

9Har du en plan?
„Jeg går ind for ‘don’t tell it, show it’. Så 
det er med vores konkrete initiativer, 
vi skal vise, at vi ønsker at fremme en 
offentlig sektor med gode og sunde ar-
bejdspladser og de rigtige medarbejdere. 
Tag forårets overenskomstforlig. Der 
indgik vi fx aftaler om kompetenceud-
vikling og forbedring af det psykiske 
arbejdsmiljø. Vi bruger rigtig mange af 
vores ressourcer på ledelsesudvikling, 
kompetenceudvikling, arbejdsmiljø og 
rekruttering. Det skal vi blive bedre til 
at fortælle.”

9I styrelsens mål- og resultatplan 
for 2018 er punktet ’Løn og arbejdstid 
i det offentlige er en væsentlig og 
integreret del af udgiftspolitikken’ 
ikke med mere?
“Vi er i en proces med at ændre strate-
gisk retning for styrelsen. Derfor er de 
pejlemærker, der har været for styrelsen 
siden dens etablering i 2011, også under 
revision. Ikke fordi vi så ikke længere 
skal interessere os for de to tredjedele 
af de offentlige udgifter, der går til løn. 
Men vi har en række initiativer på vej 
om fremtidens statslige arbejdspladser. 
Dem vil vi godt bringe i fokus. Det er 
nok det, jeg kan sige om det på nuvæ-
rende tidspunkt.” •Det er ingen 

hemmelighed, 
at rigtig mange af 
vores medarbejdere 
ikke syntes, det var 
specielt sjovt at 
fortælle ved forårets 
konfirmationsfester, 
hvor de arbejdede.
Poul Taankvist, direktør
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Du er en del af nogle 
stærke fællesskaber

Sådan får du 5 % i rente på din lønkonto   

 Du er medlem af Djøf og har afsluttet din uddannelse. 

 Du samler din privatøkonomi hos Lån & Spar (LSBprivat®Løn  
er en del af en samlet pakke af produkter og services, som din 
økonomi kredit vurderes ud fra). 

	 Du	behøver	ikke	flytte	dine	realkreditlån.	Men	evt.	ændringer	 
og nye realkreditlån, skal gå gennem Lån & Spar og Totalkredit. 

 De 5 % i rente er på de første 50.000 kr. på løn kontoen.  
Der er 0 % på resten.

	 Rentesatserne	er	variable	og	gælder	pr.	1.	januar	2018.

 Se vilkårene på lsb.dk/medlemsvilkår.

Siden	1880	har	Lån	&	Spar	været	en	bank	for	helt	almindelige	 
mennesker.	I	dag	er	vi	også	en	bank	for	fællesskaber.	Vi	er	nemlig	
ejet af mere end 45 organisationer bl.a. Djøf. 

5% er Danmarks højeste rente 
Med	fællesskabet	følger	ekstra	gode	fordele.	Som	bl.a.	5	%	i	rente	
på de første 50.000 kr. på din lønkonto. Det er Danmarks højeste 
rente og noget ingen andre banker kan matche.

For Lån & Spar er en personlig bank, vi deler med hinanden.

på din
lønkonto

VIL DU HAVE 

5 %  
PÅ LØNKONTOEN

Ring: 3378 1975

– eller gå på  
lsb.dk/djoef  

og book møde

Lån & Spar har samarbejdet 
med Djøf siden 2001. Det får 
vi alle sammen mere ud af...

Djøf_180810_5%-B_210x280.indd   1 06/08/2018   13.27
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F ø l e l s e r n e  l ø b e r  a f 
m e d  l o k a l p o l i t i k e r e

Byrådsmedlemmer har sværere ved at styre deres følelser end både 
højtuddannede, ledere og gennemsnitsbefolkningen. Folketings- 

politikere er til gengæld enormt gode til at holde hovedet koldt. 
Det viser ny forskning fra professor Asbjørn Sonne Nørgaard.

Af  Lars Lønstrup  Illustration Bob Katzenelson
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Hvem husker 
ikke navnet 
på politi-
keren, der 
for rullende 

tv-kameraer beskyldte den 
daværende socialdemokratisk 

ledede regering for at ”pisse” på 
sine egne vælgere?

Johanne Schmidt-Nielsen var 
rasende over at være sat uden for 

indflydelse på et skatteforlig af de selv 
samme politiske kolleger i rød blok, 

som hun og hendes parti efter valget 
havde givet deres opbakning til at lede 
Danmark – og så løb følelserne af med 
Enhedslistens politiske ordfører den-
gang i juni 2012. 

Den slags sker ekstremt sjældent, 
for folketingspolitikere er cool, vel-
overvejede og meget bedre til at holde 
hovedet koldt end den almindelige 
dansker. Ja, faktisk er de så velover-
vejede og mentalt afbalancerede, at 
de også overgår danskere med lange 
uddannelser, som traditionelt scorer 
højt på denne personlige egenskab. Kun 
danskere med ledelsesansvar er lige 
så emotionelt stabile som MF’erne, og 

ifølge statskundskabsprofessor 
Asbjørn Sonne Nørgaard 

fra Syddansk Universitet 
er det derfor, vi husker 
Johanne Schmidt-Niel-

sens udbrud. 
”Det var undtagelsen, 

der bekræfter reglen. Med den store 
medieopmærksomhed, der følger vore 
politikere og kravet om at kunne omgås 
og forhandle med mange forskellige 
typer mennesker og interessenter, er 
det svært at klare sig på Christiansborg, 
hvis man har følelserne uden på tøjet og 
reagerer impulsivt i en presset situati-
on,” siger han.

Med psykologien som nøgle

Asbjørn Sonne Nørgaard forsker i po-
litikeres psykologiske profil og person-
lighed, som han undersøger med store 
spørgeskemaundersøgelser. Med afsæt i 
sit eget fag har han fundet et alternativ 
til den traditionelle statskundskabstil-
gang, hvor aktørernes adfærd analyseres 
og forklares ud fra enten egeninteresse 
eller den rolle, man er blevet tildelt – fx 
som ordfører, hvis man er MF’er, eller 
udvalgsformand, hvis man er kommu-
nalpolitiker. 

Asbjørn Sonne Nørgaard havde en 
ambition om at finde en anden forkla-
ringsmodel på politikernes adfærd, og jo 
mere han læste om personlighedspsyko-
logi, des mere overbevist blev han om, at 
den kunne være nøglen. Han studerede 
på Psykologisk Institut på University of 
Minnesota (2013-2014), fik en bevilling 
fra Forskningsrådet til at studere 
politikeres personlighed (2014), og 
tidligere i år kom den ultimative faglige 
anerkendelse, da han sammen med sin 
medforfatter, statskundskabsprofessor 

Robert Klemensen, fik offentliggjort 
en artikel om folketingsmedlemmers 
personlighedspsykologi i det velrenom-
merede tidsskrift Journal of Personality.

Lokalpolitikere er mest 
følelsesbetonede

Lige nu arbejder Asbjørn Sonne 
Nørgaard på en bog, der efter planen 
skal udgives i efteråret, hvor han stiller 
skarpt på såvel byrådsmedlemmer som 
folketingspolitikere. De har mange 
personlige egenskaber til fælles, viser 
hans undersøgelser, der hviler på en 
internationalt anerkendt og patenteret 
personlighedstest. Men der er også 
forskelle, og på et enkelt punkt adskiller 
politikerne rundt omkring på landets 
rådhuse sig markant fra deres kolleger 
på Christiansborg: Lokalpolitikerne har 
simpelthen sværere ved at styre deres 
følelser.

• Danske politikere er meget mere 
udadvendte og dominante end 
gennemsnitsbefolkningen. Folk, 
der har enten en lang uddannelse 
eller ledelsesansvar, scorer også 
relativt højt på disse personlige 
egenskaber, men er ikke i nærheden 
af politikerne. Det viser ny forskning 
fra professor Asbjørn Sonne 
Nørgaard.

• Samvittighedsfuldhed er også en 
personlig egenskab, som præger 
politikerne. Her ligger de på niveau 
med ledere og højtuddannede, 
som traditionelt scorer højt 
på denne egenskab, mens 
gennemsnitsbefolkningen er mindre 
præget af samvittighedsfuldhed. 

• For kommunalpolitikere med en 
høj grad af samvittighedsfuldhed 
er dette karaktertræk ligefrem 
så vigtigt, at det kan overgå 
betydningen af, hvilke formelle 
poster de har i det kommunale 
udvalgsstyre, når de skal sætte sig 
igennem over for embedsmændene 
i forvaltningen.

• Når det gælder evnen til at 
balancere sine følelser, er der et 
klart skel mellem Christiansborg 
og byrådssalene. Landspolitikerne 
er bedre end de fleste til at holde 
hovedet koldt og undgå impulsive 
reaktioner, mens lokalpolitikerne 
har sværere ved det end 
gennemsnitsdanskeren.

R E S U M E

Politikere i 
Folketinget er 

cool, velovervejede og 
meget bedre til at holde 
hovedet koldt end den 
almindelige dansker.
Asbjørn Sonne Nørgaard, professor 
på Syddansk Universitet
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”Kommunalpolitikerne er klart min-
dre emotionelt stabile end folketings-
politikerne. Men ikke nok med det, de 
er også mindre emotionelt stabile end 
højtuddannede, ledere og gennemsnits-
befolkningen i Danmark,” siger Asbjørn 
Sonne Nørgaard.

Mens han finder det ”knap så overra-
skende”, at lokalpolitikere har sværere 
ved at styre deres følelser end MF’ere 
– ”fordi det nok kræver mere markante 
lederegenskaber og mere dedikation 
at blive valgt ind i Folketinget end i et 
byråd,” som han siger – så kom det bag 
på Asbjørn Sonne Nørgaard, at byråds-
medlemmerne også er mindre stabile 
end resten af befolkningen. 

”Et bud på en forklaring er, at mange 
kommunalpolitikere kommer ind i 
politik med et stærkt engagement 
i et bestemt politikområde i deres 
lokalsamfund. Det kan fx være en 
skolenedlæggelse eller lignende, der 
går dem følelsesmæssigt på, og hvor 
de knytter hænderne og siger: ’Det her 
er simpelthen for dårligt, det skal der 
laves om på!’ Den type motivation for 
at være i politik tror jeg ikke, du finder i 
Folketinget. Hovedparten af MF’erne er 
skolet gennem mange år. Eksempelvis 
gennem partiernes ungdomsafdelinger, 
gennem regional- og kommunalpolitik 
og gennem arbejde for interesseorgani-
sationer. De har kort sagt mere erfaring 
med den politiske metier,” siger Asbjørn 
Sonne Nørgaard.

En anden forklaring er, at det i mange 

byråd er relativt let at blive valgt ind.
”Den ringe aflønning er med til at 

gøre posten som kommunalpolitiker 
knap så attraktiv, og derfor sidder en 
relativt stor andel af dem også kun i 
en enkelt valgperiode,” siger Asbjørn 
Sonne Nørgaard. 

Af hans undersøgelse fremgår det også, 
at de lokalpolitikere, som er mest følel-
sesmæssigt ustabile, er mindst tilbøjelige 
til at genopstille, ligesom de i højere grad 
udelukker muligheden for på et senere 
tidspunkt at opstille til Folketinget. 

”Så det kan godt ske, at de er kommet 
ind i byrådet og har fundet ud af, at 
politik i al almindelighed, og kommunal-
politik i særdeleshed, ikke lige er dem,” 
konstaterer han.

Udadvendte og dominerende

Asbjørn Sonne Nørgaards undersøgelser 
viser, at flertallet af politikerne i både 
Folketinget og kommunerne er særdeles 
udadvendte og dominerende.

Danskere med lang uddannelse eller 
med ledelsesansvar er noget mere 
udadvendte og dominante end gennem-
snitsbefolkningen, men de kommer ikke 
i nærheden af politikerne, fortæller han.

”Du kan godt være leder uden at 
bryde dig om at holde taler, hvis din 
personlighed på andre områder inde-
holder stærke lederegenskaber, men det 
kan du dårligt som politiker. Her er din 
kommunikation og evne til at brænde 
igennem i en forsamling nødvendig for 
at blive valgt,” siger han.

FEM FAKTOR MODELLEN
Asbjørn Sonne Nørgaards forskning hviler 
på en af de mest anerkendte teorier om 
menneskers personlighedstræk, den 
såkaldte Fem Faktor Model (FFM). Mange 
rekrutteringsfirmaer anvender FFM, når de 
udvælger kandidater til ledende poster. 
Selve testen er patenteret og er baseret på 
60 spørgsmål inden for fem kategorier: 

• Åbenhed: Er man åben for nye værdier, 
oplevelser, kunst og viden?

• Samvittighedsfuldhed: Er man 
pligtopfyldende, målorienteret og 
omhyggelig?

• Udadvendthed: Er man aktiv, energisk, 
dominerende? Søger man spænding? 

• Venlighed: Er man høflig, empatisk, 
tillidsfuld og omgængelig? 

• Neuroticisme (emotionelt ustabil): Er 
man irritabel, impulsiv, tilbagetrukket og 
sårbar?

FAKTA OM UNDERSØGELSEN
Asbjørn Sonnes undersøgelser 
blandt et repræsentativt udsnit af 
gennemsnitsbefolkningen, højtuddannede 
og ledere blev gennemført i 2010 og i 
2017. 54 pct. af MF’erne gennemførte 
undersøgelsen i 2014, mens 23 pct. af 2.444 
kommunalpolitikere – svarende til 558 – 
gennemførte undersøgelsen i 2017.

Lokalpolitikere har 
sværere ved at styre 
deres følelser end 
landspolitikere – 
”fordi det nok kræver 
mere markante lede-
regenskaber og mere 
dedikation af blive valgt 
ind i Folketinget end i et 
byråd”.
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”Af politikernes svar kan vi da også se, 
at de har det godt med at være centrum 
for opmærksomhed, tage ordet og 
blive hørt. Udadvendthed hænger også 
sammen med risikovillighed. Meget 
udadvendte mennesker løber typisk 
gerne en risiko for at nå deres mål, og 
det gør man jo i høj grad som politiker, 
hvor man relativt let kan miste sit job 
og endnu lettere sine politiske poster, 
hvis partiledelsen eller vælgerne mister 
tilliden til, at man har det, der skal til.”

I undersøgelsen blandt folketings-
politikere har Asbjørn Sonne Nørgaard 
også analyseret sammenhængen mellem 
udadvendthed og alder. Yngre MF’ere er 
lidt mere udadvendte end de ældre. Der 
er til gengæld ingen forskel på mænd og 
kvinder.

Personlighed vigtigere 
end formandspost

Et andet karaktertræk, som præger po-
litikerne, er samvittighedsfuldhed, der i 
fagpsykologien defineres som en stærk 
mål- og resultatorientering, ordenssans 
og respekt for normer og pligter. Her 
ligger politikerne på niveau med ledere 
og højtuddannede, som traditionelt 
scorer højt på denne egenskab, mens 
gennemsnitsbefolkningen er mindre 
præget af samvittighedsfuldhed. 

Den samvittighedsfulde leder har en 
adfærd, der appellerer til medarbej-
derne om, at de skal sætte deres egne 
behov til side for et højere formål, som i 
en privat eller offentlig organisation vil 
være organisationen og i den politiske 
verden samfundet. 

Et interessant resultat fra under-
søgelsen af kommunalpolitikere er, at 
samvittighedsfuldhed er så vigtig en 
egenskab for politikere i det kommunale 
udvalgsstyre, at menige medlemmer, der 
scorer højt på denne personlige egen-
skab, har mere personlig gennemslags-
kraft og udøver mere ledelse i forhold 
til embedsmændene i forvaltningen end 
en udvalgsformand, der scorer lavt på 
samvittighedsfuldhed.

”Når man som jeg kommer fra 
samfundsvidenskaberne, er det et over-
raskende resultat,” siger Asbjørn Sonne 
Nørgaard.

”Med vores traditionelle fokus på rol-
len vil vi antage, at udvalgsformanden – 
eller i København borgmesteren – for et 
givent område er den mest dominerende 
person i udvalget, fordi formandsrollen 
kan udnyttes til at profilere sig selv og 
udøve ledelse over for embedsmændene 
i forvaltningen. Men her – hvor vi 
undersøger to forskellige former for 
politisk ledelse – finder vi altså, at sam-
vittighedsfuldhed er vigtigere.”

Som et bud på en forklaring peger 
han på den udstrakte brug af det, man 
i kommunalpolitisk frisprog kalder for 
’lokumsaftaler’.

”Når man på valgnatten har fundet 
ud af, hvem der skal være borgmester (i 
København: Overborgmester), ser man 
typisk, at det parti eller de partier, der 
har flertallet, gerne vil give de andre 
partier nogle formandsposter for at sik-
re et godt samarbejde på de forskellige 
politikområder. Det har som konse-
kvens, at nogle af formandsposterne 
ikke nødvendigvis går til politikere med 
lederegenskaber. Samtidig kan der i et 
givent udvalg sidde menige medlemmer, 
der bruger kommunalpolitik som en 
karriereplatform og er meget samvittig-
hedsfulde og får læst alle bilag før hvert 
møde i udvalget. Og så er det måske ikke 
så underligt, at de får større gennem-
slagskraft over for embedsmændene i 
forvaltningen end formanden for udval-
get,” siger Asbjørn Sonne Nørgaard. •
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V i introduceres for legetøj, 
der hackes, apps der 
beder om intime oplys-
ninger, selvkørende biler 
og Facebooks uendelige 

datahøst. Vi bliver også taget med ind på 
hospitalsgangene og bag skrivebordet på 
socialkontorerne, hvor data indsamles 
og ønskes udnyttet i et hidtil uset 
omfang.    

Allerede i bogens første tema om sam-
fundets interesse i big data går professor 

i sundhedsret Mette Hartlev til biddet, 
når hun folder forandringerne i sund-
hedsvæsenet ud og peger på, at data om 
borgernes helbredsforhold kombineret 
med andre oplysninger kan føre til 
forskelsbehandling og stigmatisering af 
den enkelte. 

Smarte byer er et andet aktuelt emne 
og vedrører udrulningen af sensorer i 
asfalt og wi-fi i lygtepæle, som kommu-
nikerer med apps, cykler og biler. Det 
sikrer en effektiv styring af trafikken og 
påvirker miljøet positivt, men undervejs 
i den science fiction-agtige beskrivelse 
efterlyser ph.d. i databeskyttelse Bir-
gitte Kofod Olsen, at borgernes behov 
indgår i smarte byers vision – og ikke 
blot deres data som et middel til at opnå 
innovation og vækst. 

Telelogning via mobil og computer 
kalder Anja Møller Pedersen fra Institut 
fra Menneskerettigheder kontroversiel, 
fordi danskeres adfærd stadig regi-
streres, selvom EU-domstolen i 2016 
afgjorde, at reglerne strider mod EU’s 
grundlæggende rettigheder. Forfatteren 
minder derfor forsigtigt om, at et 
samfund – uanset ædle formål som 
efterforskning af alvorlig kriminalitet 
– kun må registrere, hvad der er strengt 
nødvendigt og proportionalt og ikke blot, 
fordi det måske kunne vise sig nyttigt. 

Angreb på Facebook

Facebooks forretningsmodel er under 
beskydning i bogens andet tema, som 
vedrører den datadrevne økonomi. 
Igen en meget aktuel problemstilling i 
lyset af GDPR, som netop gør op med 
forretningsmodeller, der bygger på 
mest mulig datahøst. Kapitlet er lidt 
af en øjenåbner, når vi får indsigt i, 
hvordan amerikanske firmaer screener 
personlige profiler på nettet og tilbyder 
målrettede rapporter til arbejdsgivere, 
forsikringsselskaber og offentlige 
myndigheder. Som seniorforsker Rikke 
Frank Jørgensen fra Institut for Menne-
skerettigheder påpeger, kan udvinding 
af personlige oplysninger bruges til 
meget andet end annoncering.

Afsnittet om kunstig intelligens giver 
nogle gode eksempler på teknologiens 
formåen og de etiske dilemmaer. Her og 
nu er den største udfordring ifølge Gry 
Hasselbalch, medstifter af Dataethics.eu, 
den uigennemsigtighed, som computer- 
algoritmerne er omgærdet af. Forfat-
teren opstiller en række kriterier for, 
hvornår brugen af teknologi er dataetisk 
ansvarlig, og med disse kriterier samt 
bogens pædagogiske fakta-afsnit om 
fx databeskyttelse gennem design får 
læseren en værktøjskasse med på vejen.   

Cybersikkerhed er bogens tredje 

Højaktuel bog 
om teknologiens 
skyggesider

Af Anette Høyrup

O m  a n m e l d e r e n :
Anette Høyrup er seniorjurist hos 
Forbrugerrådet Tænk og arbejder 
med forbrugerrelaterede emner inden 
for databeskyttelse og it-sikkerhed 
– herunder markedsføring, sociale 
medier, ny teknologi og teleområdet. 
Repræsenterer desuden forbrugeren via 
bestyrelsesposter i Medierådet for børn og 
unge, Dansk Internet Forum samt Rådet 
for Digital Sikkerhed og som medlem af 
Advokatnævnet og Teleankenævnet.

BØGER

A N M E L D E L S E

Med masser af eksempler fra virkeligheden, 
fortolkning af den nye GDPR og retspolitiske 
betragtninger, er bogen et vigtigt og kærkomment 
indblik i teknologiens fordele og ulemper for 
praktikere, politikere og privacy-interesserede 
i al almindelighed. 
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tema, og ét af kapitlerne er af it-sikker-
hedschef Kim Aarenstrup, der som 
tidligere leder i Rigspolitiet går i clinch 
med kritikken af telelogning. Afsnittet 
er forfriskende anderledes, fordi forfat-
terens synspunkt til tider er diametralt 
modsat det gængse i bogen. Fx konklu-
derer forfatteren, at vi allerede har givet 
vores digitale privatliv væk! Det må vi 
forstå og så se at komme videre uden at 
spænde ben for politiet.

Lås døren til internettet

Har du husket at låse døren til internet-
tet, spørger Morten Rosted Vang fra DI i 
sit kapitel og henviser til, at cybertruslen 
lige nu er den største trussel herhjemme. 
Hans pointe er, at ringe it-sikkerhed 
truer forbrugernes tillid, hvilket er gift 
for digitaliseringen. Vi opfordres til at 
skele til transportområdet, hvor sikker-
heden altid har været indarbejdet i bilers 
design, reguleret og en del af kulturen. 

Det sidste tema handler om, hvordan 
de danske tilsynsmekanismer sikrer 
databeskyttelsen i praksis. En effektiv 
håndhævelse af GDPR er en udfordring, 
påpeger professor Henrik Udsen, fordi  
Datatilsynet ikke kan udstede administra-
tive bøder. Det er derfor vigtigt at evaluere 
de nye reglers effekt, konkluderes der. 

Bogen er god at blive klog af. En dyb 
faglig indsigt overalt, kombineret med 
gode råd om, hvordan man kan omfavne 
teknologien i tråd med nye dataregler, 
dataetiske principper og bedre it-sikker-
hed. Der er en del løftede pegefingre, men 
i lyset af teknologiens fremskredne stade 
er de relevante i den politiske debat. •

’Eksponeret – Grænser for privatliv i en digital tid’
Af Rikke Frank Jørgensen og 
Birgitte Kofod Olsen (red.), Gads Forlag. 

O m  f o r f a t t e r n e :
Rikke Frank Jørgensen er seniorforsker 
på Institut for Menneskerettigheder, mens 
Birgitte Kofod Olsen er ph.d. og partner 
i Carve Consulting. Begge har redigeret 
bogen, som også indeholder indlæg fra en 
række andre skribenter.

Nyt ledelsessyn efterlyses
To økonomer og en hjerneforsker 
har været ved tasterne og skrevet 
om, hvordan emotionel intelligens, 
nysgerrighed og forestillingsevne 
er særligt vigtige egenskaber i disse 
år, hvor teknologisk innovation og 
digitalisering giver heftige ændringer 
på arbejdsmarkedet.

Forfatterne er henholdsvis organi-
sationsforskere og en hjerneforsker, 
og de gør opmærksom på, at der nu 
bliver brug for et helt anderledes le-
delsessyn. Evnen til at inspirere, mo-
tivere og engagere mange mennesker 

– og så få dem til at følge en fælles retning – er ikke længere nok. 
I stedet skal ledelsen blive bedre til at udnytte den viden, der 

findes i medarbejdernes kollektive intelligens. Der foreslås en ledel-
sesform, hvor løbende informationsopdatering og åbne diskussioner 
er fundamentet for at skabe mening og forståelse i omgivelser, som 
er uforudsigelige. Den form for organisering matcher et nyt syn på, 
hvordan hjernen fungerer, og hvordan de mentale processer ses som 
en helhed af hjerne, krop og omverden. 

’Et netværk af hjerner’
Af Torben Juul Andersen, Carina Antonia Hallin og 
Kjeld Fredens, Gyldendal Business.

O M T A L E

At skabe reel værdi
I de senere år er kommet langt mere 
fokus på, om de mange ændringer i den 
offentlige sektor nu også skaber reel 
værdi. Det er også temaet for denne 
bog, som giver inspiration til at arbejde 
med effektbaseret strategi, ledelse og 
styring i den offentlige sektor.

De erfarne forfattere og forskere fra 
Aarhus Universitet og Aalborg Univer-
sitet beskæftiger sig især med tre te-
maer: 1) Fremtidens velfærdssamfund 
2) Strategi, mål og databaseret ledelse 
samt 3) Nye modeller for effektbase-
ring, og en række medforfattere bidra-

ger med konkrete erfaringer fra en række regioner og kommuner 
som Hedensted, Gladsaxe og Odense. 

Der er således masser af inspiration til, hvordan fremtidens 
velfærdssamfund kan ledes, så der skabes mere værdi for borgerne. 
Effekt og nye styringsformer er hovedemner, og analyser, strategier 
og nye budgetmodeller får også betydelig plads i bogen. 

’Strategi og styring med effekt’
Af Per Nikolaj Bukh (red.) og 
Karina Skovvang Christensen (red.), Djøf Forlag.

O M T A L E

Afsnittet om kunstig 
intelligens giver 

nogle gode eksempler på 
teknologiens formåen og 
de etiske dilemmaer.
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fremkommet mange hundrede nye centrale afgørelser, som alle er omtalt. Af mere markante 
ændringer er blandt andet de nye regler om påbud og forbud, ændrede regler om appel og 
appelbegrænsning i civile sager, nye regler om syn og skøn og anden sagkyndig bevisførelse.
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NYT JOB

Kevin Perry har taget turen 
fra England over Danmark til 
Grønland. Englænderen rykkede i 
foråret fra Aalborg Universitet til 
en stilling som afdelingsleder på 
Grønlands Universitet.

Af Mikkel Medom Jørgensen

Gulerod i Grønland 
motiverer

9Hvorfor valgte du at skifte job?
Min kontrakt som post.doc. på Aalborg Universitet udløb 
i oktober 2017. I november samme år blev jeg inviteret til 
Grønland i en midlertidig gæstelektorstilling, og imens 
jeg arbejdede der, blev der slået en lektorstilling op, som 
jeg søgte. Siden april har jeg arbejdet som afdelingsleder. 

9Hvad tiltrak dig ved Grønlands universitetskultur?
Det er et nyt og moderne universitet, som har nogle 
rigtig gode fysiske forhold. Derudover kan jeg godt lide 
menneskerne deroppe. Der er en mere afslappet stemning 
end hjemme i Danmark. Grønland har ikke et krav til et 
årligt antal point, som forskere skal indtjene. Man skal 
publicere hvert år, men ellers er det mere gulerod end 
pisk, og det motiverer mig. 

9Hvilken type studerende underviser 
du på universitetet? 
De fleste tager en bachelor i socialrådgivning, hvilket 
kræver et højt snit fra gymnasiet, men vi har også en 
anden slags studerende, som er ufaglærte. De kommer 
ind fra de forskellige bygder til det, vi kalder en 
”decentraliseret uddannelse”, og kommer ud med en slags 
assistent-uddannelse som rådgivere i socialarbejde. •

A f d e l i n g s l e d e r :

KEVIN PERRY
• 2018 Afdelingsleder, Afdelingen for 

sociale forhold, Grønlands Universitet
• 2017- Ekstern Lektor, Institut for 

Mennesker & Teknologi, RUC
• 2017 Gæstelærer, Afdelingen for 

Sociale Forhold, Grønlands Universitet
• 2013-17 Post.doc. ved Institut for 

Læring og Filosofi, Aalborg Universitet
• 2012-15 Ekstern lektor, CBIT & PAES, 

RUC
• 2012-13 Adjunkt, 

socialrådgiveruddannelsen, 
University College Sjælland

• 2008-11 Ph.d. Research Fellow, RUC

N YT  JOB

Alberte Munkesø Storm 
Jura 
Fra Sekretariatet for Energitilsynet 
Til Fuldmægtig 
Styrelsen for Patientsikkerhed

Anita Løvlund 
Anden uddannelse 
Fra Folkekirkens Nødhjælp 
Til Jobkonsulent 
Itucation-Erhverv

Antonella De Palo 
Udenlandsk uddannelse 
Fra Gladsaxe Kommune 
Til Boligsocial konsulent 
Boligforeningen VIBO

Astrid Højmark 
Erhvervsøkonomi 
Fra Saint-Gobain Nordic 
Til Sales Excellence Manager 
Nilfisk

Bettina Jakobsen 
Jura 
Fra Statsforvaltningen Afdeling 
Ringkøbing 
Til Specialkonsulent 
Færdselsstyrelsen

Christa Jørgensen 
Jura 
Fra Saint-Gobain Nordic 
Til Head of Legal 
Robert Bosch

Christian H. M. Mikaelsen 
Jura 
Fra Arbejdsgiverne 
Til Advokat 
Gartneri- Land- og Skovbrugets 
Arbejdsgivere

Christian Wegge-Larsen 
Jura 
Til Jurist 
APCOA Parking Danmark

Christina Støttrup Jensen 
Erhvervsøkonomi 
Til HR-konsulent 
Knauf

Claus Bergelius Hvii 
Jura 
Fra Økonomi- og 
Indenrigsministeriet 
Til Specialkonsulent 
Skatteministeriet

Duygu Erdölek 
Mag. 
Fra Faaborg-Midtfyn Kommune 
Til Webmedarbejder 
Miljøstyrelsen

Emil Axel Størner 
Scient.soc. 
Fra Miljø- og Fødevareministeriet 
Til Fuldmægtig 
Fødevarestyrelsen

Iben Merete Toftvang 
HA-Jur. 
Fra Aarhus Kommune 
Til Jurist 
Bygningsstyrelsen

Jeff Emanuel Larsen 
Jura 
Til Cand.jur. 
Advokatfirmaet Himmerland

Jette Andreassen 
Økonomi 
Fra Forsyning Helsingør 
Til Affaldsplanlægger 
KLAR Forsyning

Jonas Kjærgaard Jepsen 
Scient.adm. 
Fra Mobility Service Danmark 
Til Specialkonsulent 
Rigspolitiet

Jonas Krage 
Økonomi 
Fra Moderniseringsstyrelsen 
Til Specialkonsulent 
Ankestyrelsen

Jonatan Sandager Hansen 
Scient.adm. 
Fra Danske Havne 
Til Projektleder 
Helsingør Kommune

Kaj Munk Wen 
HA-Jur. 
Fra ComCare 
Til Konsulent 
Netcompany

Kia Katrine Kyhl 
Udenlandsk uddannelse 
Til Administrator and Events 
Officer 
Institute for Human Rights and 
Business

Kim Gravesen 
Erhvervsøkonomi 
Fra Nagel Danmark 
Til Økonomidirektør / CFO 
Bauhaus Danmark

Kirsten Merete Eklund 
Statskundskab 
Fra Region Sjælland, Regionshuset 
Til Økonomi- og planchef 
Region Sjælland, Nykøbing Falster 
Sygehus

Lasse Jakobsen 
Økonomi 
Til Junior Trader 
Neas Energy

 SKAL VI OGSÅ HAVE DIT JOB-SKIFTE MED PÅ LISTEN?  
SÅ OPDATÉR DINE OPLYSNINGER PÅ MITDJOEF.DK

A - D E  - L
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Omid Mehryar 
Erhvervsøkonomi 
Fra Essilor Danmark 
Til Business Controller 
MAN Energy Solutions

Pernille Mai Wahlstrøm 
Jura 
Fra Økonomi- og 
Indenrigsministeriet 
Til Personalejurist 
Solrød Kommune

Pia Stubman Kristiansen 
Jura 
Fra Skatteankestyrelsen 
Til Ejendomsadministrator, cand.jur. 
Newsec Datea

René Østergaard Thomsen 
HA-Jur. 
Fra University College 
Nordjylland 
Til Økonomikonsulent 
LMO

Rikke Ørum 
Jura 
Fra PensionDanmark 
Til Kontorchef 
Udviklings- og 
Forenklingsstyrelsen

Robert M. Rømer 
Erhvervsøkonomi 
Fra SKAT 
Til Funktionsleder 
Skattestyrelsen

Sabrina Carina Kristensen 
Merc.-jur. 
Fra SKAT 
Til Tax Manager 
BDO

Sandra Tavares Andersen 
Jura 
Fra Arbejdssøgende 
Til Fuldmægtig 
Udlændingestyrelsen

Signe Neerup Lassen 
Scient.soc. 
Fra Arbejdstilsynet 
Til Fuldmægtig 
Undervisningsministeriet

Simon Erik Kristensen 
Erhvervsøkonomi 
Fra Verdo 
Til Product Manager 
ENIIG

Simon Halfdan Gjedde 
Polit. 
Fra Arbejdssøgende 
Til Projektleder 
Trafik-, Bygge- og 
Boligstyrelsen

Sofie Larsen 
Scient.soc. 
Fra Københavns 
Professionshøjskole 
Til HR Partner 
Sundheds- og 
Ældreministeriet

Stefan Katic 
Techn.soc. 
Fra Udenrigsministeriet 
Til Safety and Quality Week 
Coordinator 
FLSMIDTH

Svenja Surendran 
Soc. 
Fra ErhvervsAkademi 
Sjælland 
Til Fuldmægtig 
Uddannelses- og 
Forskningsministeriet

Thomas Hørdam 
Scient.adm. 
Fra Lejre Kommune 
Til Forretningsudvikler 
Danmarks Tekniske Universitet

Ulla Jung B. Jørgensen 
Jura 
Fra Silkeborg Kommune 
Til Specialkonsulent 
Nævnenes Hus

Wei Wei 
Udenlandsk uddannelse 
Fra NNIT 
Til Group Controller 
Scan Global Logistics

Yaojia Lin 
Polit. 
Fra Københavns Universitet 
(Studiested) 
Til Fuldmægtig 
Arbejdstilsynet

Lulu Johanne Hjarnø Pedersen 
Scient.soc. 
Fra Syddansk Universitet 
Til Adjunkt 
University College Syddanmark

Lennart Lynge Andersen, Aftalelovens § 36 – fra kontraktfrihed til urimelighedskontrol (2018) 
512 sider | kr. 695 inkl. moms

Nis Peter Dall & Jesper Langemark, Persondataforordningen (2. udg., 2018) 
496 sider | kr. 495 inkl. moms (Tilbud til DJØF-medlemmer: kr. 395 indtil 15. september 2018)

Linda Nielsen & Ingrid Lund-Andersen, Familieretten (8. udg., 2018) 
336 sider | kr. 495 inkl. moms

Rasmus K. Feldthusen, Ingrid Lund-Andersen & Linda Nielsen, Arveretten (6. udg., 2018) 
308 sider | kr. 395 inkl. moms

Erik Werlauff, Generalforsamlingen – hånd bog for dirigenter og deltagere (3. udg., 2018) 
224 sider | kr. 295 inkl. moms

Ex Tuto publishing
  www.extuto.com

| Udvalgte nyheder fra Ex Tuto Publishing Gratis abonnement
Send din adresse til forlag@extuto.dk, så 
kvitterer vi med næste udgave af Aktuel 
Jura, hvor du bl.a. kan læse om aftale
lovens § 36, ny lov om erhvervshemme
ligheder, udviklingstendenser i udbuds
retten og menneskerettigheder.

Ex Tuto har siden 2005 leveret aktuel 
juridisk faglitteratur skrevet af forskere, 
advokater og jurister, der har ny viden og 
overblik, som de gerne vil dele.

Få mere viden på www.extuto.dk, hvor du 
også kan tilmelde dig vores nyhedsbrev.
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A R R A N G E M E N T E R  O G  K A R R I E R E W O R K S H O P S

Alle arrangementer er med få undtagelser gratis.  

a Tilmeld dig på djoef.dk/kalender

Kom godt fra start som selvstændig 
Få gode råd til at tackle alle de praktiske 
spørgsmål om skat, kontrakter og 
markedsføring. Mød selvstændige og 
konsulenter fra Djøf og IDA, der giver 
gode råd.

Onsdag 12. september kl. 16-19.30, Aalborg
Torsdag 13. september kl. 16-19.30, 
København

Ledelsesdilemmaer 
Vær med, når vi med udgangspunkt i 
bogen ’Ledelsesdilemmaer’ ser nærmere 
på en række vigtige dilemmaer som fx 
beslutningssituationer, prioriteringer og 
interessekonflikter. 

Torsdag 20. september kl. 8-10, København

Virksomheders skattely  
Kom og få et indblik i de såkaldte Panama 
Papers set ud fra de multinationale 
selskabers aktive rolle, og hvordan det 
har påvirket udviklingslandene.

Torsdag 23. august kl. 17-20, København  

Er en mentor noget for dig?  
Find ud af, om en mentor kan være vejen 
til det næste skridt i din karriere. Mødet 
henvender sig til alle, der er i arbejde.

Tirsdag 11. september kl. 8.30-10, København  

Sådan skifter du en offentlig karriere ud 
med en i det private
Kom til fyraftensmøde, hvor fire medlemmer 
af Djøf fortæller om deres spring fra offentlig til 
privat. Få styr på, hvordan du oversætter dine 
offentlige kompetencer til en privat virksomhed.

Tirsdag 11. september kl. 17-20, Aarhus
Onsdag 26. september kl. 17-20, København

Få styr på dialogen 
– bliv tryg ved konflikter
Kom og få værktøjer til at tackle uenigheder 
og konflikter i dit arbejdsliv. Sæt fokus på 
samspillet mellem dig og andre, så du kan 
åbne for den konstruktive dialog.

Torsdag 30. august kl. 8.30-10, Odense

Fra iværksætter 
til forretning
Kom til workshop for iværksættere, hvor du får tips til at arbejde smartere, 
mere effektivt og digitalt. Vi arbejder med kundens rejse fra søgning (lead) 
til betalende kunde – heriblandt hjemmesideoptimering, online annoncering, 
AdWords og kundehåndtering. Du møder fire erfarne aktører, der indfører 
dig i, hvordan du får dine idéer omsat til praksis med omsætning. 

Eventet er en del af Djøf Business Community, som er er et mødested 
for iværksættere, selvstændige og dig, der drømmer om at blive det.

Mandag 3. september kl. 17-20, København

  Se mere, og tilmeld dig på djoef.dk/forretning

  Læs mere om at være iværksætter på djoef.dk/selvstændig

Dagen handler om, hvordan nye 
teknologier disrupter løn- og 
ansættelsesvilkår og giver grobund 
for nye virksomhedsformer og 
muligheder.

Torsdag 27. september kl. 9.30-16, 
København

  Se mere, og tilmeld dig på djoef.dk/

organisationsdag

Organisationernes dag 
– fremtiden står vi midt i
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Nyt fra Djøf  |  DIT DJØF

SET I PRESSEN

Ny lønstatistik 
i december

Hvem ringer du til, når du 
er ny i studiebranchen? 
Djøf, selvfølgelig. Det er budskabet 
til nye studerende, som møder Djøf i 
studiestarten ude på universiteterne 
landet over. 

Djøf tilbyder studerende gratis 
studiekurser, rådgivning til at komme 
godt gennem studielivet og videre ud på 
arbejdsmarkedet, billig studieforsikring og 
masser af andre fordele. 

Mere end 23.000 studerende 
er allerede medlemmer.  

Kender du nye studerende, så kan 
du være med til at sende dem godt 
fra start. 

  Se mere på djoef.dk/studieliv

Inspiration til dine 
mange karriereveje

Er du snart færdiguddannet eller allerede ansat 
i din første stilling? Med Djøfs karriereprofiler 
kan du få et indblik i arbejdslivet, der venter 
forude. Find ud af, hvor andre med din 
uddannelse arbejder, hvilke opgaver de løser, 
og hvilke titler de har.

  Find din profil på djoef.dk/minkarriere

”For mit eget vedkommende voksede lysten til at 
bruge mine kompetencer på en anden måde. Ikke 
mindst få langt større indflydelse på resultaterne 
og være med på en reel udviklingsrejse. Samtidigt 
følte jeg mig også tryg ved, at den værktøjskasse 
og erfaring jeg har med mig, faktisk kan gøre en 
større forskel i en mindre virksomhed, end i den 
jeg var en del af.  Velvidende at de trygge rammer 
som et job i en stor virksomhed også giver, ville 
skride en smule.”

Henrik Funder, formand for Djøf Privat, i sin 
blog i Børsen, om skiftet fra leder i en af 
verdens største fødevarevirksomheder til job-
bet som marketingsdirektør i en mellemstor 
dansk vækstvirksomhed. 29.6.2018.
 
 
”Man skal servicere regeringen, når man er 
embedsmand, og ikke et politisk parti. Der 
er snart valg. Derfor skal man være ekstra 
påpasselig med, at det ikke er partipolitik, 
man ender med at regne på, men at det er 
regeringens politik.”

Sara Vergo, formand for Djøf Offentlig i Poli-
tiken om sagen, hvor Økonomi- og Indenrigs-
ministeren havde bedt embedsmænd regne 
på forskellige politiske forslag. 4.7.2018
 

 

”Det er rigtig vigtigt, at der 
er en kultur på de offentlige 
arbejdspladser, hvor der er 
plads og rum til en intern, 
faglig og nogle gange kritisk 
dialog om sagerne. Også hvis 
man fornemmer, at noget er 
på grænsen af det lovlige. 
Her kan vi offentlige chefer 
gå foran og være med til at 
skabe en åbenhedskultur.”
Hanne Fugl Eskjær, formand for Offentlige 
Chefer i Djøf i Jyllands-Posten om læk af 
informationer fra ministerierne. 14.7.2018
 

”Det handler om en global, antielitær bølge.  
I udlandet kalder man det »elite« . I Danmark 
kalder man det »djøfisering«. Djøfere, som 
passer deres arbejde, bliver pludselig skydeskive 
for alt, hvad man er vred over. Fra politiske 
beslutninger, man er uenig i, til globaliseringens 
konsekvenser.”

Henning Thiesen, formand for Djøf, i 
Berlingske om djøfere og djøfisering i en 
portrætartikel. 12.7.2018
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Alle arrangementer er med få undtagelser gratis.  

a Tilmeld dig på djoef.dk/kalender

Kom godt fra start som selvstændig 
Få gode råd til at tackle alle de praktiske 
spørgsmål om skat, kontrakter og 
markedsføring. Mød selvstændige og 
konsulenter fra Djøf og IDA, der giver 
gode råd.

Onsdag 12. september kl. 16-19.30, Aalborg
Torsdag 13. september kl. 16-19.30, 
København

Ledelsesdilemmaer 
Vær med, når vi med udgangspunkt i 
bogen ’Ledelsesdilemmaer’ ser nærmere 
på en række vigtige dilemmaer som fx 
beslutningssituationer, prioriteringer og 
interessekonflikter. 

Torsdag 20. september kl. 8-10, København

Virksomheders skattely  
Kom og få et indblik i de såkaldte Panama 
Papers set ud fra de multinationale 
selskabers aktive rolle, og hvordan det 
har påvirket udviklingslandene.

Torsdag 23. august kl. 17-20, København  

Er en mentor noget for dig?  
Find ud af, om en mentor kan være vejen 
til det næste skridt i din karriere. Mødet 
henvender sig til alle, der er i arbejde.

Tirsdag 11. september kl. 8.30-10, København  

Sådan skifter du en offentlig karriere ud 
med en i det private
Kom til fyraftensmøde, hvor fire medlemmer 
af Djøf fortæller om deres spring fra offentlig til 
privat. Få styr på, hvordan du oversætter dine 
offentlige kompetencer til en privat virksomhed.

Tirsdag 11. september kl. 17-20, Aarhus
Onsdag 26. september kl. 17-20, København

Få styr på dialogen 
– bliv tryg ved konflikter
Kom og få værktøjer til at tackle uenigheder 
og konflikter i dit arbejdsliv. Sæt fokus på 
samspillet mellem dig og andre, så du kan 
åbne for den konstruktive dialog.

Torsdag 30. august kl. 8.30-10, Odense

Fra iværksætter 
til forretning
Kom til workshop for iværksættere, hvor du får tips til at arbejde smartere, 
mere effektivt og digitalt. Vi arbejder med kundens rejse fra søgning (lead) 
til betalende kunde – heriblandt hjemmesideoptimering, online annoncering, 
AdWords og kundehåndtering. Du møder fire erfarne aktører, der indfører 
dig i, hvordan du får dine idéer omsat til praksis med omsætning. 

Eventet er en del af Djøf Business Community, som er er et mødested 
for iværksættere, selvstændige og dig, der drømmer om at blive det.

Mandag 3. september kl. 17-20, København

  Se mere, og tilmeld dig på djoef.dk/forretning

  Læs mere om at være iværksætter på djoef.dk/selvstændig

Dagen handler om, hvordan nye 
teknologier disrupter løn- og 
ansættelsesvilkår og giver grobund 
for nye virksomhedsformer og 
muligheder.

Torsdag 27. september kl. 9.30-16, 
København

  Se mere, og tilmeld dig på djoef.dk/

organisationsdag

Organisationernes dag 
– fremtiden står vi midt i

Nyt fra Djøf  |  DIT DJØF

SET I PRESSEN

Ny lønstatistik 
i december

Hvem ringer du til, når du 
er ny i studiebranchen? 
Djøf, selvfølgelig. Det er budskabet 
til nye studerende, som møder Djøf i 
studiestarten ude på universiteterne 
landet over. 

Djøf tilbyder studerende gratis 
studiekurser, rådgivning til at komme 
godt gennem studielivet og videre ud på 
arbejdsmarkedet, billig studieforsikring og 
masser af andre fordele. 

Mere end 23.000 studerende 
er allerede medlemmer.  

Kender du nye studerende, så kan 
du være med til at sende dem godt 
fra start. 

  Se mere på djoef.dk/studieliv

Inspiration til dine 
mange karriereveje

Er du snart færdiguddannet eller allerede ansat 
i din første stilling? Med Djøfs karriereprofiler 
kan du få et indblik i arbejdslivet, der venter 
forude. Find ud af, hvor andre med din 
uddannelse arbejder, hvilke opgaver de løser, 
og hvilke titler de har.

  Find din profil på djoef.dk/minkarriere

”For mit eget vedkommende voksede lysten til at 
bruge mine kompetencer på en anden måde. Ikke 
mindst få langt større indflydelse på resultaterne 
og være med på en reel udviklingsrejse. Samtidigt 
følte jeg mig også tryg ved, at den værktøjskasse 
og erfaring jeg har med mig, faktisk kan gøre en 
større forskel i en mindre virksomhed, end i den 
jeg var en del af.  Velvidende at de trygge rammer 
som et job i en stor virksomhed også giver, ville 
skride en smule.”

Henrik Funder, formand for Djøf Privat, i sin 
blog i Børsen, om skiftet fra leder i en af 
verdens største fødevarevirksomheder til job-
bet som marketingsdirektør i en mellemstor 
dansk vækstvirksomhed. 29.6.2018.
 
 
”Man skal servicere regeringen, når man er 
embedsmand, og ikke et politisk parti. Der 
er snart valg. Derfor skal man være ekstra 
påpasselig med, at det ikke er partipolitik, 
man ender med at regne på, men at det er 
regeringens politik.”

Sara Vergo, formand for Djøf Offentlig i Poli-
tiken om sagen, hvor Økonomi- og Indenrigs-
ministeren havde bedt embedsmænd regne 
på forskellige politiske forslag. 4.7.2018
 

 

”Det er rigtig vigtigt, at der 
er en kultur på de offentlige 
arbejdspladser, hvor der er 
plads og rum til en intern, 
faglig og nogle gange kritisk 
dialog om sagerne. Også hvis 
man fornemmer, at noget er 
på grænsen af det lovlige. 
Her kan vi offentlige chefer 
gå foran og være med til at 
skabe en åbenhedskultur.”
Hanne Fugl Eskjær, formand for Offentlige 
Chefer i Djøf i Jyllands-Posten om læk af 
informationer fra ministerierne. 14.7.2018
 

”Det handler om en global, antielitær bølge.  
I udlandet kalder man det »elite« . I Danmark 
kalder man det »djøfisering«. Djøfere, som 
passer deres arbejde, bliver pludselig skydeskive 
for alt, hvad man er vred over. Fra politiske 
beslutninger, man er uenig i, til globaliseringens 
konsekvenser.”

Henning Thiesen, formand for Djøf, i 
Berlingske om djøfere og djøfisering i en 
portrætartikel. 12.7.2018
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D JØF S  K URSER  OG  UDDA NNEL SER
–  U D P L U K  F R A  K U R S U S K A L E N D E R E N

Ledertræning for unge ledere
Et anderledes træningsforløb, som giver 
dig alt det vigtigste og det nyeste, du har 
brug for lige nu som nyudnævnt leder eller 
ledertalent. 

Opstart: 25. oktober 2018

Medlemspris: 18.900 kr. ekskl. moms 

Faciliteringsuddannelsen
Bliv en bedre facilitator, der skaber effektive 
processer og møder med mening, værdi og 
optimalt udbytte for deltagerne. 

Opstart: 28. september 2018 

Medlemspris: 25.900 kr. ekskl. moms 

Informationsmøde: Er dit næste karriere
skridt at blive projektleder?
På det gratis informationsmøde kan du høre 
om kurser, certificeringer og trends inden for 
projektledelse. 

Dato: 13. september 2018

Medlemspris: gratis

Kunstig intelligens og robotics
Få overblik over, hvad der kan lade sig gøre 
med kunstig intelligens og robotics. Du lærer 
at spotte nye forretningsmuligheder.

Opstart: 23. oktober 2018

Medlemspris: 4.900 kr. ekskl. moms

Djøfs kommunikationsuddannelse
Arbejd strategisk med din kommunikation, 
og styrk med et praktisk afsæt din skriftlige 
og mundtlige formidling. 

Opstart: 24. oktober 2018

Medlemspris: 33.900 kr. ekskl. moms

Den realiserbare businesscase 
Få skabeloner og redskaber til en realiserbar 
businesscase: Fra etablering og styring til 
opfølgning på gevinster og omkostninger.

Opstart: 24. oktober 2018

Medlemspris: 8.600 kr. ekskl. moms

aLæs mere, og tilmeld dig på djoef.dk/kurser Du accelerer 
din læring, fordi 
diskussionerne 
starter på et højt 
fagligt niveau.

Personlig effektivitet 
og udvikling 
Du lærer at agere med større 
personlig sikkerhed i dine 
forskellige roller, og du øger 
din energi, dit overskud og din 
arbejdsglæde.

Opstart: 3. oktober 2018

Medlemspris: 41.900 kr. ekskl. moms

a Læs mere på djoef.dk/udvikling

Forstå compliance i det 
offentlige, og lær at etablere 
compliance progammer, 
som fastholder god adfærd 
og skaber integritet og tillid.

Opstart: 10. januar 2019

Medlemspris: 30.000 kr. ekskl. moms

Compliance i det offentlige: 
fra koncept til praksis

a Læs mere på djoef.dk/compliance

Assertiv kommunikation
Du lærer at kommunikere klart, konstruktivt 
og respektfuldt. Så du bevarer den gode 
tone, også i konfliktfyldte situationer 

Opstart: 25. oktober 2018

Medlemspris: 10.400 kr. ekskl. moms

Ny ferielov 
Du får et solidt overblik over ferieloven, og 
du bliver i stand til at tackle de mest drilske 
ferieregler, både de nye og de gamle.

Opstart: 25. oktober 2018

Medlemspris: 4.100 kr. ekskl. moms 

Juridisk disruption og databeskyttelse  
– Nordisk Retsinformatik Konference 2018
Mød Nordens mest fremtrædende prakti-
kere og forskere, og få indblik i de nyeste 
Legal Tech og databeskyttelsesområdet 
efter 25. maj.

Opstart: 19. september 2018 

Medlemspris: 4.000 kr. ekskl. moms
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Bjarkes
Barn
Brækkede
Benet.

Ring til os på 33 55 30 80, eller 
læs mere på codan.dk/barn

Lad os hjælpe med at sammensætte  
en børneulykkesforsikring, der dækker 
jeres behov.

Med Codan Barn, som er vores børneulykkesforsikring, 
kan du vælge at udvide dækningen, så den også 
omfatter en økonomisk kompensation, hvis dit barn får 
brud på ben, arme, skuldre, ryg eller andet, så du kan 
tage ekstra fri fra arbejdet eller eksempelvis betale for 
hushjælp. Vi giver også kompensation, selvom skaden 
ikke giver varige mèn. Hvis skaden giver varige men, får 
du også udbetalt erstatning fra invaliditetsdækningen, 
som også ligger i forsikringen. 

Sæt dine forsikringer i system og spar
–  1 kerneforsikring: 20 % rabat
– 2 kerneforsikringer: 28 % rabat
– 3 kerneforsikringer: 32 % rabat

Kerneforsikringer er fx indbo-, bil- og ulykkesforsikring.

Spar op til

32 %
på alle dine forsikringer  

som Djøf-medlem

Forsikring er værd at gøre ordentligt
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SPØRG DJØF  |  Brevkasse

Zapperi på cv’et
9Bag mig har jeg tre korte 
ansættelser i henholdsvis 
et pensionsselskab, et mar-
ketingbureau og senest en 
medlemsorganisation, hvorfra 
jeg blev fyret på grund af om-
struktureringer. Jeg er 28 år og 
blev kandidat fra CBS for 2,5 år 
siden som cand.merc.jur. Efter et 
par måneder med arbejdsløshed 
og intensiv jobsøgning oplever 
jeg, at jeg ikke bliver indkaldt 
til samtaler. Jeg tror, jeg bliver 
fravalgt på grund af de mange 
korte ansættelser, som er på mit 
cv. Kan det passe, at jeg bliver 
’dømt ude’, fordi jeg nu har fået 
mig et såkaldt ’zapper cv’? Og 
hvad kan jeg gøre for, at mit cv 
ikke afholder mine potentielle 
arbejdsgivere fra at hive mig ind 
til rekrutteringsforløb?
’Zapperen’

Kære dig med zapper cv
@Vi kan ikke udelukke, at det 
nogle steder vægter mere end 
andre – det med varigheden 
af dine ansættelser. Men som 
regel udvælges kandidater jo 
til samtale ud fra flere forhold. 
Så det, du kan gøre for at sikre, 
at dine budskaber går tydeligt 
igennem, er følgende: 

Er din ansættelse under halv-
andet år, så oplys om muligt 
og kort i dit cv, hvorfor du er 
fratrådt. Som oftest handler det 
jo om ting, der er uden for din 
indflydelse. Udløb af vikariat, 
midlertidig projektansættelse, 
omstrukturering, fyringsrunder, 
nedgang i produktion osv. 
Oplysningen vil give den 
rekrutterende arbejdsgiver 
vished om, at det ikke handler 
om din person, men snarere at 
du blot er en del af nutidens og 
i særdeleshed fremtidens ar-
bejdsmarked, hvor ansættelser 
af kortere varighed er mere og 
mere normale.

Om muligt kan du henvise til 
reference-personer i de pågæl-
dende jobs i dit cv og tilbyde, 
at de ’jo bare kan ringe til din 
tidligere chef’ for at høre nær-
mere om dig. Derved signalerer 

du, at dit ansættelsesforløb 
har været uden ’dramatik’.

Det kan også være en 
fordel, at du i cv’ets 
indledende profilafsnit 
(der hvor du kort 
beskriver dine faglige 

kompetencer) er helt 
tydelig og meget konkret. Gør 

hvad du kan for at tydeliggøre 
din karrieres røde tråd, når den 

’på papiret’ måske 
er utydelig. Fortæl 
gerne i stikord om 

de relevante erfaringer, uddan-
nelser og kompetencer, så din 
profil står så klart som muligt 
for arbejdsgiveren.

De fleste steder på job-
markedet er det efterspurgt, 
at du kan tackle omstilling, 
forandringer og kompleksitet. 
Så dine skift kan i sig selv un-
derstøtte din profil, og du kan 
fx overveje at understrege i din 
ansøgning, at du både er god til 
og trives med forandringer, nye 
samarbejder, nyheder osv. Så et 
såkaldt zapper cv, som du og 
andre ynder at kalde det, kan 
i sig selv være en styrke, ikke 
mindst hvor der netop er brug 
for forandringskompetencer. 

Endelig er det vigtigt at 
sondre mellem cv/ansøgning 
og den kommende samtale, 
hvor du får mulighed for at 
uddybe dine ansættelsesforløb. 
I cv’et og ansøgningen skal du 
fokusere på, hvorfor du søger 
jobbet, og hvad du kan bidrage 
med.

Tøv ikke med at bruge vores 
karriererådgivning, hvis du får 
brug for at træne din ’historie’ 
til jobsamtalen.

Go’ jobjagt fra Djøf!

/Frederik Iuel

Send dine spørgsmål til  
bladet@djoef.dk. Husk også 
at skrive dit fulde navn og 
mailadresse til brug for redaktionen 
og rådgiverne. Hvis du ønsker, 
at dit spørgsmål i bladet bliver 
underskrevet med pseudonym i 
stedet for navn, bedes du gøre 
opmærksom på det.

SKRIV TIL OS
Skriv til Djøfs panel af 

rådgivere, hvis du har 

spørgs mål om ansættelses-

forhold, karrieremuligheder, 

overenskomster, regler og 

lovgivning, faglige netværk 

eller andet, der optager dig 

i forbindelse med arbejdsliv 

eller studier. Et udvalg af 

spørgsmål og svar bringes 

her på siderne. De indsendte 

spørgsmål kan eventuelt 

blive forkortet eller lettere 

redigeret.

René Óli 
Rasmussen 
Chefkonsulent

Uddannet cand.
jur. Underviser 
på Djøfs kurser 
i lønforhandling 
og holder 
kurser i 

ansættelsesret. Forhandler overens-
komster og rådgiver medlemmer på 
alle niveauer – både medarbejdere, 
ledere og direktører.

Christine Stemann 
Johansen 
Chefkonsulent

Juridisk chef - 
konsulent i Djøf 
med speciale i 
ansættelsesret. 
Rådgiver om Djøf-
medlemmernes 

ve og vel på arbejds markedet, fx de bedst 
mulige karrierespring, fratrædelsesaftaler 
og bonusordninger. Jurist og advokat samt 
MSc i HR.

Frederik Iuel 
Chefkonsulent

Chefkonsulent 
i Djøf Karriere 
og Erhverv. 
Rådgiver, 
coacher og 
underviser i 
karriereudvikling, 

personlig ledelse, jobtrivsel og 
jobsøgning. Erfaren og certificeret coach, 
uddannet cand.scient.adm. og MSc i 
social policy analysis.

B R E V K A S S E

På djoef.dk finder du masser 
af information om bl.a. 

jobsøgning, løn, ansættelsesvilkår, 
karriere, faglige netværk og 
mentorordninger. Klik blot ind 
på ’Rådgivning og karriere’.

Som medlem er du også altid 
velkommen til at ringe til 

Djøfs rådgivning på telefon 33 95 
97 00. Vi har åbent på hverdage fra 
klokken 9.00-16.00. 

Du kan også altid skrive til 
Djøf på djoef@djoef.dk. 

Gør, hvad 
du kan for 

at tydeliggøre din 
karrieres røde tråd, 
når den ’på papiret’ 
måske er utydelig.
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Har jeg ret til
mit eget foto?

9På mit tidligere arbejde blev 
der taget et portrætbillede af 
mig, som virksomheden stadig 
bruger som ’reklame’ på deres 
hjemmeside. Man kan tydeligt 
se, at det er mig, og jeg har ikke 
længere lyst til at reklamere for 
en virksomhed, hvor jeg ikke 
mere er ansat og vil derfor ger-
ne have billedet fjernet. Er det 
muligt, eller er der ikke noget at 
gøre, da jeg jo selv i sin tid har 
givet min accept? 
’Ex-ansat’

Kære medlem
@ ’Retten til eget billede’ – som 
det hedder – tilfalder dig, fordi 
der er tale om et portrætfoto. 
Du kan derfor kræve, at din 
tidligere arbejdsgiver fjerner 
billedet af dig fra deres hjem-
meside ved at tilbagekalde dit 
samtykke. Det gælder, uanset 
om du har givet dit samtykke 
direkte, eller om du i din ansæt-
telseskontrakt har skrevet under 
på, at virksomheden må bruge 
dit portrætfoto.

Hvis der havde været tale 
om et ’situationsbillede’, der var 
taget til et firmaarrangement el-
ler lignende, havde din tidligere 
arbejdsgiver som udgangspunkt 
ikke behøvet dit samtykke, 
medmindre du følte dig kræn-
ket af billedet. Det vil altid bero 
på en konkret vurdering, om en 
arbejdsgiver er forpligtet til at 
fjerne et situationsbillede. 

Jeg vil anbefale dig at kon-
takte din tidligere arbejdsgiver 
og bede ham om at fjerne dit 
billede fra arbejdspladsens 
hjemmeside. Vi kan også tilbyde 
at rette henvendelse til arbejds-
giveren, hvis du foretrækker 
det. Du er velkommen til at 
kontakte Rådgivningen i Djøf 
på tlf. 33 95 97 00, så vi kan få 
en snak om, hvad der er den 
bedste løsning for dig. 
/Christine Stemann Johansen

Drømmejob førte til
stress og frustration
9Jeg har været godt et halvt 
år i mit nye job. Det er mit 
første lederjob – marketing-
manager med personaleansvar 
for fire i et kendt dansk brand. 
Det, der i ansættelsesforløbet 
og opstarten var et drømmejob 
og det helt rigtige karriereryk 
for mig, har udviklet sig til en 
noget stressfyldt og frustreren-
de affære. For lidt tid, uklarhed 
om ansvar, manglende fokus 
og det med at være i mit første 
lederjob fylder alt sammen. Så 
nu er jeg i lidt af et dilemma. 
Hvis jeg taler om det, frygter 
jeg, at min chef – og til dels 
mine kollegaer og medarbejde-
re – vil gøre livet surt for mig. 
På den anden side, hvis ikke 
jeg får taget fat, så ender det 
helt stressgalt. Og der skal jeg i 
hvert fald ikke hen. Har I nogle 
gode råd til, hvordan jeg får 
prikket hul på bylden?
’Den pressede leder’

Kære pressede leder
@Du er allerede nået et godt 
skridt videre. Du har erkendt, 
at du har et problem, der skal 
løses, og godt begyndt er lig 
med halvvejs i mål. Og hvis du 
får prikket hul på bylden, så 
kan det kun gå den rigtige vej. 
Her er nogle forslag til, hvad 
du kan gøre mere af:

Skaf dig planlægningstid. Om 
nødvendigt skal du rydde din 
kalender for alt uvæsentligt 
og måske mere end det. Når 
stressen melder sig, og vi kon-
stant føler os bagud på point, 
tid og leverancer, begynder 
mange af os automatisk at 
løbe endnu stærkere. Det øger 
kun presset yderligere. Skaf 
dig derfor tid til at planlægge. 
Hvilke opgaver kan du lade 
ligge, hvilke kan du skille dig 
af med og delegere til andre. 
Med din planlægning og 
prioritering skaber du fokus og 
definerer retning. Det skal du 
kunne som leder.  

Forventningsafstem med din chef – led 
opad. Uanset om han vil det 
eller ej, så skal du kalde ham 
til snak, eller orden om du vil. 
Så find ud af, hvad du skal 
gøre for at ’møde ham’. Med 
andre ord skal du finde ud af, 
hvordan din chef ’skal ha’ den’, 
og hvordan du kan få hans ører, 
opmærksomhed og tid. Ikke 
alle chefer ser/overskuer selv 
potentialet i relationsarbejdet. 
Er han fx typen, der kun kan 
forstå løsninger og resultater, 
så sælg ham dine problemer 
som løsninger. Hvis han taler og 
fylder meget og for længe, så 
bed ham holde inde, eller vent 
til han er færdig med sit – og 
fortæl ham så dit. Er der ikke 
plads i hans kalender til dig, så 
insistér og find nye måder at 
møde ham på. Har han svært 
ved at huske jeres aftaler, så 
følg op på mail etc.

Opsøg professionel sparring. Un-
dersøg fx om du har mulighed 
for – via firmaet – at trække på 
en erhvervscoach eller psykolog 
eller lignende. Mange arbejds-
pladser tilbyder dette, nogle 
endda på anonym basis. Har 
du mulighed for det, så opsøg 
sparring der. 

Opsøg kollegial sparring og feedback. 
Har du en ’ven’, en du er fortro-
lig med, så søg vedkommendes 
sparring/råd. Overvej, inden 
du tager fat i vedkommende, 
hvad du har brug for. Er det en 
plan, ører der lytter, en taktik, 
et konkret problem, der fylder 
etc.? Hvad skal vedkommende 
hjælpe dig med og hvordan? 
Måske en der ved, hvordan tin-
gene kører i dit hus, når man er 
i din situation. Du er garanteret 
ikke den første, der oplever, 
som du gør, der hvor du er.

Træk stikket. Bliv om nødvendigt 
hjemme fra arbejde, tag 
ferie, meld dig syg, få ’tingene, 
pligterne og arbejdet’ lidt på 
afstand. Måske har du ikke 
fået restitueret ordentligt i den 
senere tid. Blot det at få sovet, 
hvilet, slappet af og gjort noget 
godt, nydelsesfuldt kan løsne 
op for tingene. 

Hvor du starter, eller hvad du 
gør, er ikke så afgørende. Det, 
der er afgørende, er, at du gør 
noget. Start der, hvor det er 
mest realistisk og overkom-
meligt for dig. Tag evt. fat i os 
herinde i Djøf igen, så rådgiver 
vi dig gerne videre i din proces.

Go’ arbejdslyst!

/Frederik Iuel
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Har du en bolig du vil sælge, bytte eller udleje, så kan du lave et opslag på Djøfbladets boligside. 
Gå ind på webadressen nedenfor og send din tekst og et foto.

        www.djoefbladet.dk/boligsiden

SÆLG, BYT 
ELLER UDLEJ

Skilejlighed i Avoriaz
Renoveret 2-værelses skilejlighed i den 
gamle del af byen til 4 personer med sydøst 
vendt balkon i hyggelige Avoriaz, Frankrig. 
Ski on/off fra hoveddøren gør skiløbet til en 
fornøjelse for børn og voksne.
Lejligheden har KabelTv og gratis internet 
samt DVD afspiller samt alle køkkenfaciliteter, 
der gør opholdet behageligt.
Yderligere information om lejligheden og 
området kan ses på vores hjemmeside www.
avoriaz401.dk.

Kontakt: peneva@post.tele.dk
Telefon: 4013 0774

Bornholm - bindingsværkshus i Melsted
Idyllisk hus i Melsted udlejes i sommeren 
2019 (ugerne 27+28 er optaget)  
- se nærmere på www.bondehuset.com

Kontakt: ole.fabriciuslindberg@gmail.com
Telefon: 2893 4949

Sælg, byt og udlej boliger og ferieboliger i Djøfbladet og på djoefbladet.dk. 
Send din tekst via djoefbladet.dk/boligsiden, gerne med foto af boligen. 
Teksten må fylde op til 300 tegn inkl. mellemrum. Billeder bør være på mindst 
1 MB. Kun en mindre andel af annoncerne bliver vist i bladet, mens alle kommer 
med på djoefbladet.dk. Tilbuddet gælder kun for medlemmer af Djøf.

D JØF  BOL IGM A RK ED

Charmerende stenhus i Rouaine
Charmerende, nyistandsat hus fra 1910 
i landsbyen Rouaine, 10 min fra Annot, 
sælges. I stuen: åbent køkken og spisestue 
med brændeovn, 1. sal: to værelser samt 
bad, 2. sal: stue med udgang til sydvendt 
tagterrasse på 15 m2. Huset sælges møbleret. 
Kontakt for mere info og flere fotos.

Kontakt: steen.thomsen.dk@gmail.com
Telefon: 2071 7649

250 m2 penthouse udlejes i Malaga
Lækker penthouse med havudsigt, stor 
saltvands-pool og 650m til stranden, 
18 hullers golf, privat garage, plads til 8 
personer, 150 m2 terrasser, 3 soveværelser, 
2 bad, pris fra 2.500kr/uge se mere: www.
penthousemalaga.dk

Kontakt: henrik.gaunsbaek@gmail.com
Telefon: 3058 8342

Helårsanvendeligt PLANET-sommerhus
35 minutter fra København i Nordsjælland 
(St. Havelse Strand) for enden af lukket 
vej og med kik til vandet sælges et Planet 
Mars 61 hus. Opført 2004 og fortsat 
superflot inde og ude. Indeholder køkken, 
badeværelse, gælsteværelse, soveværelse 
med skabsvæg og stue med loft til kib. Stor 
overdækket terrasse med eftermiddag- og 
aftensol. I 2006 blev der opført en carport 
med tegltag på i alt 33 m2, heraf udhus 
på 12m2. Planet Huse bygger topisolerede 
og højteknologiske kvalitetshuse, hvorfor 
huset kan anvendes hele året. Nyerere 
varmepumpe, som kan holde huset køligt 
sommer og varmt vinter. 
Flot indbo medfølger u/b i handlen, hvis 
dette ønskes. 
For besigtigelse kontakt Helle Mariager på 
tlf. 29 93 20 05
Kontantpris 1.295.000.

Kontakt: mariagerhelle@gmail.com

Delevenlig andelsbolig sælges
Lejlighed med 2 værelser er med spritnyt 
toilet/bad og køkken og i en god forening. 
Forældrekøb er tilladt. Lejligheden er 
beliggende midt imellem Åbyhøj og Aarhus 
C  – så man får en central beliggenhed. Her 
er ikke langt til midtbyens mange faciliteter, 
begge bydeles indkøbsmuligheder, 
fitnesscenter samt de mange 
uddannelsessteder Aarhus har at tilbyde.
Lejligheden ligger på 3. sal og er på 54 
kvm og koster 917.000 kr. Boligafgift per 
måned er 2.131 kr., som også dækker vask og 
internet.
Man bliver en del af en meget velfungerende 
andelsboligforening med en god økonomi.

Kontakt: vest_and@mail.dk
Telefon: 6011 4181
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Inspiration
til din karriere
Find dit nye job og opret 

din egen jobagent på
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www.muusmann.com

Vi siger, hvad vi ser Vi bliver, til det virkerVi ved, hvad vi taler om

ORGANISATIONSANALYSER – LEDELSESUDVIKLING – REKRUTTERING

Telefon 70 11 20 22
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250+
FIND DIT NYE JOB OG OPRET DIN EGEN JOBAGENT

DANSKE STILLINGER 
PÅ JOBUNIVERS.DK

Arnold Busck A/S 
Butikschef
Dansk Sygeplejeråd 
Ledelseskonsulent
SKI 
Projektleder 
Odsherred Kommune 
HR-konsulent 
Københavns Universitet 
Jurist 
Dansk Energi 
Konsulent
Vallensbæk Kommune 
Organisationskonsulent
Københavns Kommune 
Chefkonsulent 
Styrelsen for Arbejdsmarked 
og Rekruttering 
Akademiker 
Odense Kommune 
Chefer 
Undervisningsministeriet 
AC-fuldmægtig 
Københavns Kommune 
Teamleder
Københavns Kommune 
Akademisk medarbejder 
Praktiserende Lægers 
Arbejdsgiverforening 
Jurist 
DI 
Student

Teknisk Landsforbund 
Studerende 
RUC 
AC’er 
Københavns Kommune  
Budgetkoordinator 
KL - Kommunernes Landsforening 
Juridiske konsulenter 
Københavns Kommune 
Controller
Grønlands Selvstyre  
Direktionssekretær
Danmarks Lærerforening 
Kommunikations- og analysechef
Erhvervsministeriet 
Jurist
Sundheds- og Ældreministeriet 
Sektionsleder
BUPL Hovedstaden 
Analysemedarbejder
VELUX FONDEN 
Fondsrådgiver
Københavns Kommune 
Studentermedhjælper
Sikkerhedsstyrelsen 
Jurister 
Vejdirektoratet 
Økonom 
Forsyningstilsynet 
Juridisk chefkonsulent
Forsyningstilsynet 
Økonomisk chefkonsulent 

Forsyningstilsynet 
Jurister
Forsyningstilsynet 
AC-medarbejder 
Forsyningstilsynet 
Regnskabsøkonom/revisor 
Forsyningstilsynet 
Økonom
Socialpædagogerne 
Økonomi- og proceskonsulent 
Dansk Industri, DI 
Juridisk konsulent
Fredensborg Kommune 
Økonomikonsulenter 
Skatteankestyrelsen 
Fuldmægtige og konsulenter 
Trafik- og Byggestyrelsen 
Husjurist
Egedal Kommune 
Økonomikonsulent/controller 
Djøf 
Chef
Lessons 
Studiejob 
Skatteministeriet 
Økonomer og jurister 
Konstruktørforeningen 
Stud.jur. eller stud.merc.jur. 
Københavns Kommune 
Studerende 
Industriens Pension 
HR-jurist

Beskæftigelsesministeriets 
departement 
Juridisk konsulent 
Domstolsstyrelsen 
Administrationschef 
Københavns Kommune 
Studentermedhjælpere 
Styrelsen for Arbejdsmarked 
og Rekruttering 
Studerende
Undervisningsministeriet 
Special- eller chefkonsulent
Miljø- og Fødevareministeriet  
AC’er 
Aarhus Universitet 
Driftschef / Souschef 
VIA University College 
Adjunkt/lektor 
Den Danske Ambassade i Kiev 
Akademisk medarbejder
Roskilde Universitet 
Studentermedhjælper
Styrelsen for Arbejdsmarked 
og Rekruttering 
Studerende 
Ankestyrelsen 
Jurister  
Danske Professionshøjskoler 
Projektleder
Ankestyrelsen 
Jurister 
Ankenævnet for Forsikring 
Jurist
Struer Kommune 
Direktør
Ankestyrelsen København 
Jurister
Dansk Industri, DI 
Student
Energinet 
Controller
Udenrigsministeriet 
Seniorrådgiver 
Udenrigsministeriet  
Specialist
Syddansk Universitet 
PhD scholarships
Lidl Danmark 
Interns
Frederiksberg Kommune 
Jurister
Consulate General of Denmark 
Internships 
Bygningsstyrelsen 
Controller 
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odense.dk/job
MOD PÅ MULIGHEDER

CHEF FOR SUNDHED OG MYNDIGHED
ÆLDRE- OG HANDICAPFORVALTNINGEN

Kan du samtænke sundhed og myndighed i et helhedsorienteret borgerperspektiv?  
Er du skarp på retssikkerhed? Vil du være med til at udvikle det nære og sammenhængende 
sundhedsvæsen? Så vil vi meget gerne have en ansøgning fra dig!

Vi betragter sundhed og myndighed som hinandens forudsætninger. Medarbejderne på myndighedsområdet  
er ofte de første, der møder borgere med behov for støtte. Her er muligheden for at igangsætte en tidlig indsats 
med en sundhedsfremmende og rehabili terende tilgang. Vi ønsker os en chef, der vil bidrage til det gode og 
sunde liv for borgerne, i samarbejde med civilsamfundet og de gode tilbud, der findes på området.

Du bliver nærmeste leder for 4 chefer og øverste chef for ca. 400 medarbejdere. Som en del af forvaltningens 
chefgruppe bidrager du desuden til den strategiske ledelse af det samlede ældre- og handicapområde i Odense 
Kommune. 

Et stærkt strategisk afsæt, erfaring med ledelse af ledere, personlig integritet, solide kommunikationsevner, 
økonomiske styringskompetencer og juridisk og sundhedsfaglig indsigt er derfor væsentlige egenskaber for 
den kommende chef.

Læs mere om Odense på www.odense.dk. I job- og personprofilen uddybes forventningerne til chefen. Den kan 
du finde på Odense Kommunes hjemmeside og på www.genitor.dk, hvor du også søger stillingen under fanen 
”rekruttering”.

Yderligere oplysninger kan fås ved henvendelse til administrerende direktør i Ældre- og Handicapforvaltningen 
Gitte Østergaard, Odense Kommune, tlf. 2712 0202 eller forretningsudviklingschef Trine Schandorff, Genitor, 
tlf. 3141 0255.

Ansøgningsfristen udløber den 2. september 2018. 
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Tænk længere

Nyt 
job?

djoef.dk/jobsoegning

Kunstakademiets Skoler for Arkitektur, 
Design og Konservering (KADK) søger 
fuldmægtig til Forskningsadministrationen
Vil du være med til at udvikle rammerne for forskningen 
på KADK, så skolens forskere får de bedst mulige vilkår 
for at skabe forskningsresultater til gavn for erhverv,  
uddannelser og samfundet? 

KADK er midt i en rivende udvikling, som bl.a. medfører 
en række ambitiøse mål for den eksterne forskningsfi-
nansiering. Så hvis du brænder for ekstern forsknings-
finansiering, hvor det både gælder om at bidrage til en 
høj kvalitet i vores ansøgninger (pre-award), men også 
synes, det er  interessant at arbejde med de øvrige dele 
af det forskningsadministrative felt, så er du måske  
vores nye kollega. 

Stillingen
De primære arbejdsopgaver vil relatere sig til ekstern 
forskningsfinansiering, herunder 
-  monitorering og formidling af relevante opslag  

for KADK
-  identificering af nye fundingmuligheder
-  vejledning, servicering og sparring af institutionens  

forskere i ansøgningsprocessen
-  kvalitetssikring af ansøgninger

Herudover kan der forventes en række øvrige opgaver 
 inden for Forskningsadministrationens samlede opga-
veportefølje, herunder betjening af KADK’s udvalg for 
forskning og kunstnerisk udviklingsvirksomhed samt  
udvikling og drift af processer for kvalitetssikring og  
– udvikling. Du vil med andre ord kunne forvente en  
varieret hverdag med mange forskellige drifts- og ud-
viklingsopgaver, der skal løses i samarbejde med den  
øvrige administration, skolens forskere og eksterne  
samarbejdspartnere. 

Om dig
Den ideelle ansøger har en relevant kandidat-/ph.d.-
uddannelse samt administrativ erfaring fra en forsk-
ningsinstitution, et ministerium eller anden politisk ledet 
organisation, hvor du har arbejdet inden for det forsk-
ningsadministrative felt. 

Du er resultatorienteret og talstærk, og har gode analytiske 
evner og en systematisk, struktureret og proaktiv arbejds-
form. Du formulerer dig præcist mundtligt og skriftligt på 
både dansk og engelsk, og evner at samarbejde og op-
bygge relationer til både videnskabelige, kunstneriske og 
administrative kolleger. Du har lyst til at arbejde med en 
bred vifte af opgaver inden for forskningsadministration  
og evner til at kunne agere i en kompleks organisation.

Forskningsadministrationen indgår i skolens admini-
stration, der bistår skolens ledelse og understøtter skolens 
kerneopgaver inden for forskning og uddannelse. Forsk-
ningsadministrationen løser sine opgaver i tæt samspil 
med skolens ledelse, forskere og den øvrige administra-
tion. Forskningsadministrationens opgaver relaterer sig til 
ekstern forskningsfinansiering, forskeruddannelse, kvali-
tetssikring, erhvervssamarbejde samt sekretariatsbetjening 
af KADK’s ledelse, ph.d.-skole og forskningsfora. 

Ansættelsesvilkår 
Ansættelse som fuldmægtig på fuld tid, sker i henhold til 
overenskomst mellem Finansministeriet og AC. KADK er 
en fleksibel og familievenlig arbejdsplads, der lægger vægt 
på et godt arbejdsmiljø. Tiltrædelse forventes at ske pr.  
1. november 2018.

Ansøgning
Ansøgningen sendes elektronisk via linket ”søg stillingen” 
på www.kadk.dk, så den er KADK i hænde senest  
fredag den 24. august 2018 kl. 12.00. Ansøgningen 
skal vedlægges CV og dokumentation for uddannelse. 

Vi forventer at holde første runde af ansættelsessamtaler  
i uge 37 og anden runde af samtaler i uge 38.

Yderligere oplysninger om stillingerne kan findes på  
www.kadk.dk eller ved henvendelse til forskningsadmini-
strationschef Jacob Kristoffer Hansen, tlf.nr.: 45 4170 1534.

Vi opfordrer alle kvalificerede uanset alder, køn, race,  
religion eller etnisk tilhørsforhold til at søge stillingen.
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Ambitiøse jurister  
til Byrådssekretariatet 
Vi søger 2 ambitiøse jurister med nogle års erfaring samt interesse for og 
gerne kendskab til offentlig ret.

Byrådssekretariatet indgår i staben Politik, Jura og Kommunikation.

Byrådssekretariatet arbejder som et team bestående af administrative og 
juridiske medarbejdere. Afdelingen omfatter 9 medarbejdere, hvoraf fire 
medarbejdere, inklusiv den kommende nyansatte, er jurister. I afdelingen 
indgår borgmesterkontoret, der sekretariatsbetjener borgmester og  
kommunaldirektør samt stabschefen.

Vi tilbyder en spændende stilling med forventning om en høj grad af  
selvstændighed. Du vil arbejde sammen med dygtige kolleger i en travl  
afdeling med god trivsel og frisk tone, med smil på læben.

Du skal være en dygtig og udviklingsorienteret jurist, der
• Sætter service og kvalitet i højsædet
• Har gode formidlingsevner skriftligt og mundtligt
• Arbejder og tænker i effektive løsninger
• Arbejder selvstændigt, men er samtidigt en god teamspiller

Du skal være uddannet cand. jur. på højt fagligt niveau, med erfaring f.eks. 
fra et tilsvarende job, men øvrige tidligere stillinger, såsom f.eks. advokat,  
er også relevante.

Aflønningen sker efter gældende overenskomstvilkår, og tiltrædelse  
er snarest.

Ansøgningsfristen er 2. september 2018. Du kan se stillingsopslaget på 
www.randers.dk, under Ledige stillinger, hvor der kan ansøges digitalt.

Dommerudnævnelsesrådet er et uafhængigt 
råd, som afgiver indstilling til justitsmini- 
steren om besættelse af dommerstillinger. 
Yderligere oplysninger om rådet og dets 
arbejde findes på www.domstol.dk/
dommerudnaevnelsesraadet
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Dommerstillinger
Ledige stillinger som retspræsident, 
dommer og konstitueret dommer ved 
domstolene kan ses på www.domstol.dk

Er du en ambitiøs og handlekraftig leder, der brænder 
for at udvikle velfærden i Struer Kommune og realisere 
spændende visioner i en organisation med højt til loftet 

og korte beslutningsveje?
Læs mere om Struer Kommune på www.struer.dk. 

Læs mere om stillingen, herunder ansættelsesproce-
duren, på www.mercuriurval.dk (ref. nr.: DK-05436).

Direktør for 
Velfærdsområdet
Visionær, dialogsøgende og 

initiativrig
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Kunstakademiets Skoler for Arkitektur, 
Design og Konservering (KADK) søger 
fuldmægtig til Forskningsadministrationen
Vil du være med til at udvikle rammerne for forskningen 
på KADK, så skolens forskere får de bedst mulige vilkår 
for at skabe forskningsresultater til gavn for erhverv,  
uddannelser og samfundet? 

KADK er midt i en rivende udvikling, som bl.a. medfører 
en række ambitiøse mål for den eksterne forskningsfi-
nansiering. Så hvis du brænder for ekstern forsknings-
finansiering, hvor det både gælder om at bidrage til en 
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-  monitorering og formidling af relevante opslag  

for KADK
-  identificering af nye fundingmuligheder
-  vejledning, servicering og sparring af institutionens  

forskere i ansøgningsprocessen
-  kvalitetssikring af ansøgninger

Herudover kan der forventes en række øvrige opgaver 
 inden for Forskningsadministrationens samlede opga-
veportefølje, herunder betjening af KADK’s udvalg for 
forskning og kunstnerisk udviklingsvirksomhed samt  
udvikling og drift af processer for kvalitetssikring og  
– udvikling. Du vil med andre ord kunne forvente en  
varieret hverdag med mange forskellige drifts- og ud-
viklingsopgaver, der skal løses i samarbejde med den  
øvrige administration, skolens forskere og eksterne  
samarbejdspartnere. 

Om dig
Den ideelle ansøger har en relevant kandidat-/ph.d.-
uddannelse samt administrativ erfaring fra en forsk-
ningsinstitution, et ministerium eller anden politisk ledet 
organisation, hvor du har arbejdet inden for det forsk-
ningsadministrative felt. 

Du er resultatorienteret og talstærk, og har gode analytiske 
evner og en systematisk, struktureret og proaktiv arbejds-
form. Du formulerer dig præcist mundtligt og skriftligt på 
både dansk og engelsk, og evner at samarbejde og op-
bygge relationer til både videnskabelige, kunstneriske og 
administrative kolleger. Du har lyst til at arbejde med en 
bred vifte af opgaver inden for forskningsadministration  
og evner til at kunne agere i en kompleks organisation.

Forskningsadministrationen indgår i skolens admini-
stration, der bistår skolens ledelse og understøtter skolens 
kerneopgaver inden for forskning og uddannelse. Forsk-
ningsadministrationen løser sine opgaver i tæt samspil 
med skolens ledelse, forskere og den øvrige administra-
tion. Forskningsadministrationens opgaver relaterer sig til 
ekstern forskningsfinansiering, forskeruddannelse, kvali-
tetssikring, erhvervssamarbejde samt sekretariatsbetjening 
af KADK’s ledelse, ph.d.-skole og forskningsfora. 

Ansættelsesvilkår 
Ansættelse som fuldmægtig på fuld tid, sker i henhold til 
overenskomst mellem Finansministeriet og AC. KADK er 
en fleksibel og familievenlig arbejdsplads, der lægger vægt 
på et godt arbejdsmiljø. Tiltrædelse forventes at ske pr.  
1. november 2018.

Ansøgning
Ansøgningen sendes elektronisk via linket ”søg stillingen” 
på www.kadk.dk, så den er KADK i hænde senest  
fredag den 24. august 2018 kl. 12.00. Ansøgningen 
skal vedlægges CV og dokumentation for uddannelse. 

Vi forventer at holde første runde af ansættelsessamtaler  
i uge 37 og anden runde af samtaler i uge 38.

Yderligere oplysninger om stillingerne kan findes på  
www.kadk.dk eller ved henvendelse til forskningsadmini-
strationschef Jacob Kristoffer Hansen, tlf.nr.: 45 4170 1534.
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Danmarks højeste rente på lønkontoen
Yderst favorable vilkår hos Lån & Spar Bank

Op til 32% på forsikring
Gedigen mængderabat på dine forsikringer 
hos Codan

Op til 50% på rejse og transport
Hotelbestillinger via Hotel Express Online
Medlemskab og anvendelse af LetsGo Delebil

Op til 18% på indretning
Designmøbler og inventar hos 
Casanova Furniture
Kvalitetslamper hos Lystorvet
 
Op til 20% på faglig fordybelse
Udgivelser hos Djøf Forlag og Academic Books

Se alle dine fordele på
> djoef.dk/kontantefordele 

Djøfs 
kontante 
fordele

Tænk længere

Hos Djøf kan du få rabatter og fordele på alt fra 
bankrenter og bøger til ferieboliger og forsik-
ringer. Eller hvad med besparelser i flere end 
5000 forretninger med et forbrugsforeningskort? 
Valget er dit, og mulighederne er mange med dit 
medlemskab.Dommerudnævnelsesrådet er et uafhængigt råd, som 

afgiver indstilling til justitsministeren om besættelse af 
dommerstillinger. Yderligere oplysninger om rådet 
og dets arbejde findes på www.domstol.dk/
dommerudnaevnelsesraadet
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6 stillinger som konstitueret dommer i uddan-
nelsesøjemed ved byretterne er ledige til besæt-
telse den 1. marts 2019.

Stillingerne er ledige ved Retten i Aalborg, Retten 
i Viborg, Retten i Odense, Retten i Hillerød, 
Retten på Frederiksberg og Københavns Byret.

Ansøgninger skal være modtaget senest den 23. 
august 2018.

Du kan læse de fulde stillingsopslag, herunder de 
formelle krav og proceduren for ansættelse, og 
søge stillingerne på www.domstol.dk

Byretskonstitutioner

Se mere på www.roskilde.dk/job

Økonomistyring
Roskilde Kommune er en centralt beliggende kommune med 
over 87.000 indbyggere – kun ca. ½ time fra Rådhuspladsen. 
Kommunen er i vækst og har en god økonomi, og hvis du brænder 
for at arbejde med økonomistyring i en stor organisation – så læs 
endelig videre!

Økonomi og Analyse er den centrale økonomifunktion, der 
understøtter hele koncernens arbejde med økonomi og styring. 
Vi arbejder især med udvikling af kommunens økonomistyring, 
budgetlægning/regnskaber, anlægsstyring, analyser, ledelses-
information og controlling.
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Jurist/juridisk konsulent
til KU Byg, Kvalitet og Udvikling, Regionshuset i Sorø

Du er jurist og ønsker at arbejde med 
ejendoms- og byggejura med fokus på 
samarbejde i en tværfaglig organisation.

Du vil indgå i et team der beskæftiger 
sig med strategiske og konkrete opgaver 
inden for ejendomsjura og byggeri, 
hvor fagligheden og kontakten med 
mennesker er central.

Med din logiske sans og sunde foruft kan 
du være med til at skabe gode rammer for 
mennesker i Region Sjælland.

Yderligere oplysninger 
Læs mere på www.regionsjaelland.dk 
eller kontakt byggechef Kurt Reitz, 
57 87 53 09.

Ansøgningsfrist 05.09.18

Se det fulde opslag på 
www.regionsjaelland.dk/Job, 
quicknr. 004045

administrative niveau.

Du vil som direktør få det overordnede 
ledelsesansvar for 

	Dagtilbud og Skole
	Børn og Voksne
	Kultur og Fritid

Det er bl.a. forventningen, at den kom-
mende direktør har velfunderet ledelses-
erfaring fra en politisk styret organisation 
samt erfaring fra børne- og ungeområ-
det.

Til stillingen er udarbejdet job- og per-
sonprofil, som fortæller meget mere om 
indholdet i stillingen og forventninger til 

En særdeles attraktiv direktørstilling idet 
Hørsholm Kommunalbestyrelse har en 
ambitiøs dagsorden med store strategi-
ske dagsordner. 

Hørsholm Kommune vil den gode kerne-
velfærd for alle generationer.

Hørsholm Kommune er en meget veldre-
ven, velfungerende og homogen kom-
mune med ressourcestærke borgere. En 
kommune som er præget af nærhed.

Direktøren vil komme til en organisation, 
som er båret af principper om central 
styring – decentral ledelse. Det er en 
kommune, hvor der gennemgående er 
godt samspil mellem det politiske og det 

Direktør for Børn og Kultur
Hørsholm Kommune

Hørsholm Kommune har lidt over 25.000 indbyggere, som serviceres af omkring 1800 medarbejdere. Hørsholm Kommune er en aktiv 
kommune midt i en smuk natur med både skov og strand og mange gode muligheder for borgerne.  Hørsholm Kommune er på en gang en 
forstad til storbyen og et selvstændigt velfungerende lokalsamfund med sit eget særpræg. Både erhvervslivet og de private og offentlige 
institutioner har et bredt udbud - dette gælder også på det kulturelle område.

kandidaten. Job- og personprofilen kan 
ses på www.horsholm.dk/job-i-kommu-
nen/ledige-stillinger. 

Stillingen ønskes besat på åremålsvilkår.   

Du kan fortroligt få nærmere oplysninger 
hos kommunaldirektør Pernille Halberg 
Salamon på tlf. 2344 3010. Desuden kan 
du kontakte Bente Buhl Rasmussen, tlf. 
4032 6183, der er konsulent på rekrut-
teringsopgaven.

Ansøgningen sendes til chefsekretær 
Rikke Laumann Jørgensen på mailadresse 
rlj@horsholm.dk, så den er modtaget 
senest onsdag den 5. september 2018 
kl. 9.00.
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Ansøgningsfrist
2. oktober 2018

Ph.d.-stillinger på Aarhus BSS
Aarhus BSS Graduate School opslår nu en række ph.d.-stipendiater med start 
ved semesterstart den 1. februar 2019 inden for følgende områder:

• Virksomhedsledelse
• Økonomi 
• Jura
• Statskundskab 
• Psykologi 
• Social Science and Business

bss.au.dk/blivphd

Aarhus BSS er et af Aarhus Universitets fire fakulteter. Her har vi samlet de 
erhvervs- og samfundsvidenskabelige forskningsområder i en række 
stærke og internationale forskningsmiljøer. Mere end 250 ph.d.- 
studerende er i dag indskrevet på Aarhus BSS Graduate School, og hvert år 
starter mere end 60 studerende fra hele verden. En ph.d.-uddannelse 
kvalificerer dig til en karrriere i enten den akademiske verden eller i den 
private eller offentlige sektor.

Læs det fulde stillingsopslag og ansøgningsvejledning på bss.au.dk/blivphd, 
hvor	du	også	kan	finde	link	til	ansøgningsformularen	samt	læse	mere	om	
Aarhus BSS og Aarhus BSS Graduate School.

Foto: AU Foto

  

Vil du være med til at sætte retning for udviklingen 
inden for det internationale uddannelses- og forsk-
ningsfelt? Kan du navigere sikkert i en verden med 
mange interessenter og brænder du for at være en 
del af en direktion, hvor vi sammen ønsker at være 
med til at gøre en forskel? Så er du måske vores 
nye vicedirektør.

Som vicedirektør får du bl.a. det overordnede ansvar 
for styrelsens bidrag til implementering af regeringens 
forsknings- og uddannelsespolitik i EU-sammenhæng 
(HorizonEurope, Erasmus, RUM), forskningsinfrastruk-
tur, dansk deltagelse i den globale FoU-indsats (f.eks. 

Innovationscentrene), anerkendelse af udenlandske 
eksaminer mv. Dette sker i samarbejde med relevante 
kontorchefer, hvor seks refererer til dig.

I direktionen lægger vi vægt på et tæt samarbejde 
med et stærkt fælles fokus på at udvikle vores 
organisation og opgaveløsning og derigennem 
medvirke til ministeriets mål om fremragende  
uddannelse og forskning.
 
Ansøgningsfrist er mandag den 27. august 2018. 
Læs det fulde stillingsopslag på ufm.dk/job-i-
ministeriet.

Vicedirektør til Styrelsen for Forskning og Uddannelse
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SUNDHEDS- OG OMSORGSCHEF & SOCIALCHEF
STÆRKE OG ERFARNE LEDERPROFILER SØGES TIL AMBITIØS VELFÆRDSINDSATS

Roskilde Kommune søger en ny sundheds- og 
omsorgschef og en socialchef for direktørområ-
det Social, Job og Sundhed med ambiti oner og 
stærke ledelses- og samarbejdskompetencer. 
De nye chefer skal i samspil med direktøren og 
de øvrige chefer fortsætt e den gode udvikling 
og konsolidering af området. Cheferne indgår i 
et velfungerende og åbent lederteam.

Begge chefer skal kunne eksekvere på de tvær-
gående områder og fælles opgaver i tæt samspil 
med og inddragelse af kolleger, mellemledere og 
medarbejdere. Visionen er en helhedsorienteret 
og videnbaseret indsats, hvor borgerperspekti vet 
og mennesket ti l enhver ti d prioriteres højest.

Sundheds- og omsorgschefen har ansvaret for det 
samlede sundheds- og omsorgsområde foruden 

myndighedsområdet for både Sundhed og Omsorg 
og Social. Den nye chef vil være en central person 
i videreudviklingen af det nære sundhedsvæsen og 
ældreplejen i kommunen.

Socialchefen har ansvaret for socialområdet, her-
under handicap, socialpsykiatri og misbrug. Den nye 
socialchef skal sætt e sig i spidsen for en krævende 
og nødvendig omsti lling og udvikling af socialområ-
det med særligt fokus på recovery og rehabilitering.

Sti llingerne besætt es på overenskomstvilkår. Løn-
niveauet for sundheds- og omsorgschefen er ca. 
775.000 kr. ekskl. pension og for socialchefen ca. 
725.000 kr. ekskl. pension.

Roskilde kommune er en stor og att rakti v kommune, 
som er veldrevet og med høje ambiti oner indenfor 
velfærdsområderne. 

Læs mere om sti llingerne i 
sti llings- og personprofi len på www.roskilde.dk 
og www.muusmann.com.

Ansøgningsfrist: Onsdag den 5. september 2018. 

Søg sti llingerne på www.muusmann.com/sti llinger. 

Yderligere oplysninger om sti llingen kan fås ved 
henvendelse til direktør Christian Harsløf, tlf. 
26 18 98 75, eller hos partner Mia Fruergaard, 
MUUSMANN, tlf. 21 29 70 79.

Jurister til Justitsministeriets område

Én ansættelse – mange muligheder

Vi har ledige stillinger til besættelse fra nu og i løbet 
af det næste halve år.

Læs mere på vores hjemmeside:  
www.jm.dk/karriere

Ansøgningsfrist:
Fredag den 7. september 2018 kl. 12.00.
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Den danske ambassade i Kiev 
søger akademisk medarbejder
Ambassaden søger snarest en lokalansat akademisk medarbejder 
til den politiske sektion. Medarbejderen vil indgå i et team af en 
udsendt og fire lokalt ansatte medarbejdere samt en praktikant. 

Arbejdsopgaver 
Den politiske sektion varetager et bredt opgaveområde, der bestemmes af den aktuelle 
indenrigs-, udenrigspolitiske samt økonomiske dagsorden. Det er en usædvanlig 
spændende og dynamisk periode i Ukraines udvikling, som også er afgørende for det 
sikkerhedspolitiske landskab i Danmarks nærområde, og Danmark har her en høj politisk 
profil på Ukraine-området. 

Du vil i stillingen skulle deltage i udarbejdelsen af politiske analyser og indberetninger, 
besvarelse af forespørgsler fra danske og ukrainske myndigheder, taleskrivning, over-
sættelser samt indsamling og formidling af informationer om ukrainske samfundsfor-
hold. Du vil også efter behov blive inddraget i dækningen af ambassadens sideakkre-
diterede lande – Armenien og Georgien – samt i forvaltningen af Danmarks bistand til 
Ukraine og Georgien. 

Stillingen er en fuldtidsstilling med en arbejdstid på 40 timer om ugen. Ansættelsen 
sker på lokale vilkår. Aflønning sker efter kvalifikationer og nærmere aftale. Stillingen er 
indledningsvis for et år med mulighed for forlængelse.  
 
Kvalifikationer 
Vi søger en kollega, der: 
•  Har en relevant – gerne samfundsvidenskabelig – uddannelse. 
•  Taler og skriver flydende dansk og engelsk, kendskab til ukrainsk/russisk en fordel 
•  Har god politisk fornemmelse og kendskab til danske og østeuropæiske  

samfundsforhold.
•  Har høje kompetencer inden for skriftlig formidling og analyse, herunder især  

af politiske og økonomiske forhold.
•  Har relevant erhvervs- eller praktikerfaring.
•  Har flair for kontaktskabelse og netværksdannelse.
•  Er fleksibel, omstillingsparat og evner at arbejde under tidspres. 
•  Arbejder selvstændigt og effektivt, uden at det går ud over kvaliteten.
•  Har gode samarbejdsevner og en positiv indstilling.
 
Forventet tiltrædelse 
1. oktober 2018 eller snarest derefter. Ansættelsen kræver sikkerhedsgodkendelse fra  
de danske myndigheder. 
 
Ansøgningsfrist 
Motiveret ansøgning bilagt CV bedes være ambassaden i hænde senest søndag den 
26. august 2018 kl. 12.00. Ansøgningen sendes per e-mail – mærket ”Ansøgning – 
”Navn” – Akademisk Medarbejder” – til ambassadens officielle adresse: ievamb@um.dk. 
Udvalgte kandidater vil skulle gennemføre en skriftlig prøve før indkaldelse til samtale. 
 
Ligestilling  
Udenrigsministeriet ønsker at fremme ligestilling og mangfoldighed. Derfor opfordres 
alle kvalificerede og interesserede uanset alder, køn, religion og etnisk tilhørsforhold  
til at søge stillingen. 
 
Kontakt 
Yderligere oplysninger om stillingen kan fås hos souschef Anne Toft Sørensen på  
annsor@um.dk eller leder af den politiske afdeling, Johan Sørensen på johsor@um.dk.   
 
Om os  
Læs mere på www.um.dk

Økonomi- og  
administrationschef  
søges til  
Ørestad Gymnasium
 
Ørestad Gymnasium søger en dygtig og fleksibel økonomi-  
og administrationschef.

Vi søger en person, der kan trives i en udviklingsorienteret og intens hverdag, 
hvor ikke to dage er ens. Du vil blive en del af den gode stemning i et service-
fokuseret administrativt team, der samarbejder med ledelse og lærere om at 
lave den bedste skole for eleverne.

Vi forventer, at du
• har en økonomisk uddannelse og behersker de relevante digitale værktøjer
• har ledelseserfaring, gerne fra uddannelsesverdenen
•  har forståelse for økonomiens sammenhæng, skolens administrative 

hverdag og elevers og læreres årshjul
• kan samarbejde og kommunikere klart med mange faggrupper
• har humor, omgængelighed, frisk mod og gefühl
• er god til at se nye sammenhænge i såvel kendte som ukendte landskaber

 Følgende opgaver indgår foreløbig i stillingen:

-   Økonomistyring for gymnasiet som statsligt selvejende institution herun-
der budgetlægning og likviditetsstyring; økonomiske analyser til og service-
ring af ledelse & bestyrelse; måneds- og kvartalsafslutning; årsregnskab.

-   Administrationsledelse herunder ansvar for de administrative systemer, 
personaleansvar for skolens administrative medarbejdere; IT-drift; håndtering 
af persondata; personalesager; kontakt til ministerium, ekstern revisor,  
Gymnasiefællesskabet samt andre relevante samarbejdspartnere.

Vi forventer ansættelse på fuld tid fra 1. november 2018. Løn efter gældende 
overenskomst, med mulighed for personligt tillæg.

Yderligere oplysninger om stillingen hos rektor Jonas Lindelof på  
joli@adm.oegnet.dk eller på 3138 1245.

Ansøgningsfristen er torsdag d. 30. august, og du skal sende din ansøgning 
via Gymnasiejob.dk. Samtalerne er fredag d. 7. september og tirsdag  
d. 11. september.

Ørestad Gymnasium er en stor skole med 46 klasser, ca. 1200 elever og ca. 110 ansatte. 
Hverdagen er præget af bygningens åbne arkitektur med stor gennemsigtighed og en høj 
grad af videndeling. Administration og ledelse er placeret samlet i et åbent kontorland-
skab. IT spiller en vigtig rolle i dagligdagen, hvor både administrationen og undervisningen 
er 100% digital. Skolen er veldrevet og har en sund økonomi. Vi har et godt arbejdsmiljø, 
der understøttes af gode muligheder for kompetenceudvikling og trivselsfremmende ar-
rangementer for hele personalet. Læs mere om skolen på www.oerestadgym.dk
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Kom til åbent hus i Ankestyrelsen

Vi er en uafhængig styrelse under Økonomi- og Indenrigs-

ministeriet og klageinstans på social-, børne-, familie-, 

beskæftigelses- og arbejdsskadeområdet. 

Har du lyst til at besøge os og få mere at vide om arbejdet 

som fuldmægtig hos os? Så kom og mød os til åbent hus 

i Aalborg den 22. august og i København den 23. august 

fra kl. 16-17.30. 

Hvis du har lyst til at deltage, så skal vi bede om din 

tilmelding senest den 19. august 2018. 

Tilmelding til åbent hus: www.ast.dk/aabenthus

KYNDIGE JURISTER, DER KAN TRÆFFE DE 
RETTE AFGØRELSER I KLAGESAGER
  

Kan du skære en sag til og træffe den rette afgørelse – og for-

midle den, så den giver mening for borgere, kommuner og 

andre førsteinstanser? Og kan du holde en høj kadence i din 

sagsbehandling? Så har vi mange sager, du kan tage fat på. 

Uanset om du er nyuddannet eller har fl ere års erfaring. 

I Ankestyrelsen afgør vi borgernes klagesager. Cirka 50.000 om 

året. De handler blandt andet om børn og familier, pension, 

beskæftigelse, arbejdsskader og støtte til ældre, enlige og 

handicappede. Vores kerneopgave har stor betydning for 

menneskers liv. Vi har derfor fokus på effektivitet og kvalitet 

i vores sagsbehandling. Som juridisk fuldmægtig vil du ikke 

kun bidrage med rigtige, hurtige og forståelige afgørelser til 

borgerne. Du vil også bidrage til, at førsteinstanserne bliver 

bedre til at træffe de rette afgørelser første gang. 

Er du vores knalddygtige sagsbehandler? 

Eller har du lyst til at blive det?

Du skal behandle mange sager, så det er vigtigt, at du mestrer 

håndværket: 

• Du har styr på forvaltningsretten.

• Du kan hurtigt identifi cere relevante oplysninger og problem-

stillinger i en sag – også når den omfatter +100 sider.

• Du kan anvende juraen og nå til det rigtige resultat. 

• Og du kan skrive klare og præcise afgørelser, så borgere og 

førsteinstanser forstår dem, og ombudsmanden nikker, hvis 

en af dine sager lander på hans bord.

Du er gjort af et godt stof, og vi forventer, at:

• Du er resultatstyret og trives med, at der bliver sat mål for, 

hvad du skal levere.

• Det motiverer dig at levere afgørelser til borgere, fordi du 

ved, at din faglighed og kort sagsbehandlingstid er vigtig.

• Du sætter en ære i at være en god kollega og bidrager til det 

gode samarbejde.

Du får sparring og bred erfaring

Vi tager godt imod dig. Og sørger for, at du får en grundig 

oplæring. Vi sparrer også med hinanden. Vi sidder – yngste 

fuldmægtig som øverste chef – i storrumskontorer med højt 

til loftet. Som juridisk fuldmægtig i Ankestyrelsen vil du rokere 

mellem 3 sagsområder indenfor de første 6-7 år af din ansættelse. 

Vi vil nemlig gerne sikre os, at du får de rette udfordringer og 

bliver skarp til sagsbehandling. 

Detaljerne – hvem, hvor og hvornår

Vi har ledige stillinger i København og Aalborg, hvor du skal 

kunne starte den 1. oktober eller 1. november 2018. Vi har også 

ledige stillinger med ansættelsesstart omkring 1. februar 2019. 

Så hvis du først bliver kandidat ved næste eksamen, modtager 

vi gerne din ansøgning nu. Ansættelse sker som fuldmægtig 

efter overenskomsten for akademikere i staten.  

Vil du vide mere om os eller stillingerne? Så er du meget vel-

kommen til at kontakte ankechef Jette Røgild på 6189 7585 

eller souschef Julie Bloch på 6189 7115. Du kan også læse om 

Ankestyrelsen og vores sagsområder på www.ast.dk.

Vil du være vores kollega?

Så glæder vi os til at modtage din ansøgning med cv, eksamens-

bevis med karakter fra både bachelor- og kandidatuddannelse 

og øvrige relevante dokumenter senest den 27. august 2018. 

Du er meget velkommen til i din ansøgning at fortælle os, hvilke 

sagsområder du godt kunne tænke dig at starte på. 

Du skal søge stillingen via linket på www.ast.dk/job

Vi forventer at holde samtaler i uge 36.

Vi opfatter mangfoldighed i medarbejdergruppen som en 
styrke. Derfor opfordrer vi alle interesserede uanset alder, 
køn, religion, handicap eller etnisk tilhørsforhold til at søge 
stillingerne.
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I Sønderborg mødes Skandinavien 
og det europæiske kontinent. Med 
motorvej og luft havn lige ved døren er 
Hamburg, København og Berlin inden 
for rækkevidde på kort tid. Her finder 
du landets tredjestørste koncentration 
af mennesker, der arbejder inden for 
viden, iværksætteri og innovation. Det 
er med til at skabe en international 
stemning, hvor du hører alverdens 
sprog – om du er på universitetet 
med studerende fra 50 lande, på en 
af de mange cafeer eller i en af vores 
globale virksomheder.

Bæredygtighed er en del af 
Sønderborgs DNA, og borgere, 
uddannelsesinstitutioner og erhvervs
liv lægger fælles handlekraft i, at vi  
er CO2neutrale i 2029. Kreativitet og 
kulturel  nysgerrighed karakteriserer 
et enormt kulturliv, som spænder 
fra levende historie fortælling i et 
af Danmarkshistoriens minefelter 
til symfonikoncerter i femstjernet 
koncertsal og store udendørs 
koncerter. 

Hele herligheden er placeret i en 
enestående natur med 250 km 
havudsigt.

Se hele jobopslaget på  
www.sonderborgkommune.dk/job

Se mere om Sønderborg på  
www.sonderborg.dk

– så har du nu chancen for at søge et spændende, nyoprettet job som 
ejendomschef i Økonomi, Teknik og Miljøforvaltningen.

Chefområdet skal sikre, at kommu-
nens bygningsmasse er vedvarende 
effektiv og professionel. Chefen får 
ansvaret for to afdelinger med hver 
deres afdelingsleder: Service og 
 Ejendomme og Rådhusservice.

Service og Ejendomme er en Facility 
Management-enhed med ca. 65 
medarbejdere, som har ansvar og 
budget for kommunens ejendomme. 
Afdelingen arbejder med kommunens 
nybyggeri samt udvikling og drift af 
kommunens ca. 350.000 m2 fordelt 
på 250 ejendomme og styrer en 
 række spændende udviklingsprojek-
ter.

Rådhusservice med ca. 200 med-
arbejdere håndterer den interne 
servicefunktion i kommunen med 
bl.a. rengøring på 120 lokationer og 
kantinedrift.

Chefen får ansvar for at sætte en 
strategisk retning for området og 
skal stå for en konsolidering samt en 
bæredygtig udvikling af afdelingerne. 
Samtidig skal chefen have et sikkert 
blik på at fastholde effektiv drift. 

En central opgave er at lede afde-
lingsledernes samarbejde med med-
arbejderne og at levere kompetent 
rådgivning til direktøren for Økonomi, 
Teknik og Miljøforvaltningen. 

Som ejendomschef har du erfaring 
med at lede ledere og en relevant 
akademisk uddannelse, suppleret 
med lederuddannelse på diplom- 
 eller masterniveau. 

Ansøgning og CV skal være os i 
 hænde senest 10. september 2018.

Se hele jobopslaget på  
www.sonderborgkommune.dk/job

Ejendomschef 
til kommune med virkelyst
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Få det juridiske overblik
som offentlig leder

Juridisk udviklingsprogram for offentlige ledere

Kammeradvokatens tilbyder en modulopbygget 
lederuddannelse, der gør dig i stand til at spotte 
juridiske udfordringer, som der bør tages hånd om.

Uddannelsen er målrettet offentlige ledere og ansatte 
med lederpotentiale og -ambitioner, der løbende står 
overfor juridiske udfordringer, som de gerne skal 
kunne identificere hurtigt og instinktivt. På uddan-
nelsen kvalificerer vi dig til at genkende juridiske 
opmærksomhedspunkter i forbindelse med sagsbe-
handling, strategi, policyudvikling og implementering.

Du får en række praktisk anvendelige redskaber og 
juridiske ”genkendelsesmekanismer”, som du straks 
kan bruge aktivt i dit daglige arbejde.

Efter uddannelsen vil du kunne bidrage til at sikre 
retssikkerhed hele vejen rundt i organisationen.

Tilmelding til nyt hold
Vi starter nyt hold efteråret 2018. Undervisningen 
varetages af Danmarks førende specialister.

Læs mere på www.kammeradvokaten.dk/
juridiskudviklingsprogram

Vi søger dygtige fuldmægtige. Læs mere på horten.dk/karriere

Vi arbejder med uddelegering af ansvar og  
stor medbestemmelse. Vi tror på forskellighed,  

og vi tror på, at det tiltrækker de absolut bedste 
kandidater ikke kun at tilbyde magt, men også  

at tilbyde agt. kald det bare karma. Vi kalder det  
en dynamisk virksomhed, som er gearet til at  

rådgive andre om at agere i en moderne virkelighed. 
Og ja, vi har høje ambitioner på kommende 

medarbejderes vegne.

karma 
er Også en lOV
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PERSONLIGHED TÆLLER. 
 VELKOMMEN TIL. 

kromannreumert.com/karriere

Søren Overgaard Eriksen 

Advokatfuldmægtig

’Styrelsen 
alle hader‘

På besøg hos 
Moderniserings- 

styrelsen

+

Følelser i politik
Politikere er mere 

udadvendte og dominante

+

07Nr.

MAGASINET FOR  
MEDLEMMER AF DJØF

18. august 2018

+Mette Stuhr træner 
topchefer i Paris
Tilknyttet prestigefyldte 
INSEAD

Tema: 
Konsulenthuse

boomer
Tæt på en populær 

og krævende 
branche

I N G E N  S K A L  S K J U L E
D E R E S  S E K S U A L I T E T

D A N  B O Y T E R :

I flere år skjulte bestyrelsesmedlem og direktør Dan Boyter sin seksualitet 
for at kunne fokusere på at udvikle familievirksomheden Pressalit. 

En fremgangsmåde, han ikke vil anbefale andre.
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